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قیمت دلار که اخیراً تا ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومان 
کاهش نشان می داد، دیروز و امروز به بالای 
۲۵ تومان برگشــت و البته همین قیمت هم 
با توجه به نرخ ۴۴ درصدی تورم در تیرماه و 
افزایــش نقدینگی حدود ۶ درصد در یک ماه 
اردیبهشت به علت تشدید استقراض دولت از 
بانک مرکزی، قیمتی مناســب و حتی ارزان 
به نظر می رسد.اصولًا قیمت ارز از دو طریق 
قابل کنترل اســت، یکی به طور طبیعی که 
راه حــل آن کنترل حجــم نقدینگی و پایین 
آوردن و نزدیک به صفر رســاندن نرخ تورم 
و بهره اســت، راه حل دوم برای کنترل قیمت 
ارز، به صورت دســتوری و به صورت عرضه 
فراوان، از طرفی و کنترل شدید تقاضا از طرف 
دیگر اســت که البته این راه حل دوم درست 
است که بسیار آســان تر است، ولی اصولی و 
اساسی نیست و اصولًا برای درازمدت و حتی 

میان مدت عملی هم نیست.
از طرف دیگر، باعث جمع شــدن فنر قیمت 
شده و به محض کم شدن عرضه و یا انفجار 
تقاضا فنر فرار خواهد کرد و شاهد دو یا حتی 
چند برابر شدن قیمت خواهیم بود. همانطور 
که بارها این اتفاق افتاده و تکرار شــده و از 
سال ۵۷ تاکنون ۱۲ بار شاهد این اتفاق یعنی 

دوبرابر شدن قیمت ارز بوده ایم.
علاوه بر این، کنترل قیمت ارز باعث صدمات 
فراوان دیگر هم به اقتصاد کشور می شود، از 
جمله صادرات و تولیــد را به دور از صرفه و 
واردات را مقرون بــه صرفه می کند و باعث 
گسترش قاچاق کالا و تعطیلی دامداری ها و 
صنایع و کشاورزی می شود و همچنین باعث 
بالا رفتن نرخ بیکاری در کشور می شود. بارها 
گفته ایم »قیمت یعنــی علامت« و علامت 
ناصحیح باعث گمراهی و به بیراهه کشــیده 
شــدن فعالان اقتصادی و باعث صدمه های 

جبران ناپذیر به اقتصاد کشور می شود.
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در دنیای امروز مســکن مهم ترین نیاز هر خانوار 
پس از غذا به حساب می آید و سهم چشمگیری 
و ســبد هزینــه ای خانوار را به خــود اختصاص 

می دهد.
در چهار دهه گذشــته به تناســب رشد جمعیت، 
شاهد عرضه مسکن به بازار مصرفی بودیم و این 
خود باعث شد که همواره شاهد افزایش قیمت ها 
در این بازار باشیم. تأمین نشدن تقاضای حاصل 
از رشد ســریع جمعیت و مهاجرت در چند دهه 
اخیر به شــهرهای بزرگ به دلیــل ثابت بودن 
مقدار زمیــن و محدودیت عرضــه موجب بروز 
رشــد مداوم قیمت مسکن شده و سبب می شود 
ســرمایه گذاری در ایــن حوزه به قصد کســب 
عایدی از رشد ارزش مسکن کاملًا معقول و کم 
ریســک به نظر آید.آنچه در ســال های اخیر در 
کشور ساخته شــده است، نصف آن رقمی است 
که باید باشــد. سالانه در کشــور نیاز به ساخت 
حداقــل ۹۰۰ هزار واحد مســکونی اســت، در 
حالی که در این چند ســال گذشته سالانه کمتر 
از نصف این تعداد ساخته شــده است.تورم بالا 
یکی از مشــکلات فزاینده اقتصادی و اجتماعی 
در ایران است. روند پایدار تورم منجر به کاهش 
ســطح رفاه و افزایش نابرابری می شــود و رشد 
اقتصادی را مختل می کند. تقارن عوامل مختلفی 
چون کســری بودجه که بخشــی از افزایش آن 
ناشی از تحریم های شدید تجاری و مالی آمریکا 
علیه ایران است، درآمد نفتی پایین و هزینه های 
اقتصادی و همــه گیری کرونا می تواند منجر به 
اتخاذ سیاســت های پولی انبساطی بیشتر شود.

جهش مکرر قیمت مســکن در فاصله سال های 
۹۷ تا ۹۹ در حالی متقاضیان مصرفی و همچنین 
سیاســت گذاران مســکن را برای احیای قدرت 
خریــد خانه اولی ها در بازار ملک با اســتفاده از 
یک نظام تأمین مالی مناسب به بن بست رسانده 
اســت، بازار مسکن از نیمه دوم سال ۹۷ شرایط 

متفاوتی را تجربه کرد.
در این دوره زمانی پارامترها و متغیرهای بیرونی 
و به ویژه رویدادهای سیاســی و نیز اقتصادی بر 
بازار مسکن اثر گذاشــت. از جمله این پارامترها 
می توان به خــروج آمریکا از برجام، بازگشــت 
اقتصاد به دوره ابهام و عــدم پیش بینی پذیری، 

جهش ناگهانی نرخ ارز و رســیدن آن به مرز ۳۰ 
هزار تومان در سال ۹۹ و تورم ۳۰ تا ۴۰ درصدی 
و همچنین رشــد منفی اقتصــادی و التهاب در 
اقتصاد کشــور اشــاره کرد. از سوی دیگر درآمد 
واقعی خانوارها نزول کرد و جهش قیمت مسکن 
در قالب رشــدهای شدید ۶۰ تا ۹۰ درصد قیمت 

مسکن در کشور به وقوع پیوست.
برخی کارشناســان براین باورنــد که پس از ۳ 
ســال از روزهای پرتورم، بازار مسکن وارد عصر 
جدیدی شده است. با یک نگاه گذرا به وضعیت 
بازار مســکن در بهار امســال به چهار اتفاق بر 
خواهیم خورد؛ تقاضای خرید به شــدت کاهش 
یافتــه، قیمت در فایل های فــروش افت کرده، 
تعداد فروشنده ها زیاد شــده و قیمت معاملات 
قطعــی نــزول خفیف داشــته اســت. یکی از 
بازیگردانان اصلی بازار ملک در سال گذشته نرخ 
دلار بود که هرزمان با شــوک افزایشــی روبرو 
می شــد، بازتاب آن در بازار مســکن به شکل 
جهش قیمت قابل رهگیری بود.منحنی تغییرات 
نرخ ارز و قیمت مســکن در تهران در طی این 
مدت، به خوبی اثر پذیری ماهانه ارزش املاک از 
تغییرات ماهانه نرخ دلار را نشان می دهد. شاید 
در تاریخ نوسانات ارزی گذشته رابطه قیمت دلار 
و قیمت مسکن تا این حد محسوس نبود. تجربه 
گذشته نشــان می دهد که بازار مسکن همیشه 
تحت تأثیر مؤلفه انتخابات ریاستجمهوری بوده 
اســت. عموم کسانی که ســابقه ملک بازی در 
ســال های گذشته را داشــته اند، معتقدند بعد از 
انتخابات ریاست جمهوری هر دولتی،  برگزاری 
با هر نوع جهت سیاســی یا برنامه اقتصادی که 
روی کار بیاید شــرایط بازار مســکن به سمت 
تعدیل قیمت آن هم کاهش قیمت اسمی پیش 
می رود.با روی کارآمدن دولت ابراهیم رییسی دو 
اتفاق ممکن اســت بیفتد؛ خوشبینی عمومی به 
آینده که باعث از صحنه خارج شــدن انتظارات 
تورمی شود و حســاس شدن دولت سیزدهم به 
جهش ســه بازار بورس، ارز و مســکن. برآیند 
هــر دو رخداد به نفع برقــراری آرامش در بازار 
ملک خواهد بود.مــورد دیگر که می تواند نقش 
تعیین کننده در بازار آینده داشته باشد، به میدان 
آمدن تقاضای مصرفی است. خریداران مصرفی، 
دسته ای از طیف فعال و غیر فعال بازار معاملات 
مســکن هستند که الان در بازار حضور ندارند و 
غایب بزرگ محسوب می شوند. بازیگردان دیگر 
این بازار برجام اســت. مذاکرات برجام طی سه 
ماه گذشــته روند خوبــی را طی کرده و طرفین 
مذاکرات به نتیجه کار خوشــبین هســتند. بازار 

مســکن به این رویداد سیاســی واکنش خوبی 
نشــان داد و قیمت ها عقب نشــینی کردند.بازار 
مسکن سابقه چنین عقب نشینی را در سال های 
۹۴ تــا ۹۶ دارد. امضای برجام باعث شــد تورم 
ماهانه مســکن به صفر برســد و ثبات نســبی 
قیمت در حوزه املاک برقرار شود. این تغییرات 
در بیرون بازار مســکن برای اهالی بازار مسکن 
به معنای تغییر اوضاع و بهبود شــرایط اســت. 
فروکش کردن انتظــارات تورمی فقط بر قیمت 
مســکن اثر کاهنده نخواهد گذاشت بلکه قیمت 
ســایر دارایی ها همچون زمین و همچنین سایر 
کالاها همچون مصالح ســاختمانی را تحت تاثیر 
تقاضای  می گوینــد  می دهد.کارشناســان  قرار 
ســرمایه ای برای خرید آپارتمــان تا ۵۰ درصد 
در برخی مناطق خوب کاهش پیدا کرده اســت. 
از طرفی دیگر شــاهد افزایش تعداد فروشنده ها 
بودیم. افت قیمت پیشــنهادی فروش علامتی 
از تحلیل جدید ســمت عرضه نسبت به اوضاع 
اســت. به این ترتیب شرایط کنونی بازار مسکن 

حکایت از حرکت به سمت تعدیل جدید دارد.
اگر دولت ابراهیم رییســی می خواهــد در بازار 
مســکن ورود کند و برنامه ریزی هم بر روی آن 
داشته باشــد، باید برای بخش سرمایه گذاری در 
این بازار تدبیری بیندیشــد. یعنی باید بسته های 
ســرمایه گذاری برای توســعه اجاره داری تدوین 
و طراحی کند که ترکیب سوبســیدهای دولت، 
ســاخت مســکن های اجاره ای با ســرمایه های 
بخش خصوصی بتوانــد در میان مدت مقداری 
نرخ افزایــش قیمت و اجاره بهــا را کنترل کند. 
در حال حاضــر تقاضای مصرفی به علت قیمت 
بســیار بالا به کمترین مقذار خود رسیده است و 
با افزایش سقف وام و تسهیلات تا ۵۰۰ میلیون 

تومان نیز گره کار باز نخواهد شد.
درآمدهای خانوارهای متوســط و ضعیف بسیار 
پایین تر از آن اســت که ماهانه ۸ میلیون تومان 
قسط وام دهند. برخی کارشناسان پیشنهاد داده. 
انــد که دولت بایــد حداقل ۱۰۰ هــزار میلیارد 
تومــان از منابع بانکی را بــرای این کار تجهیز 
کند و آن را از محل آزادسازی سپرده های بانکی 
تأمین کند. دولت آینده باید به سمتی برود که با 
طرح های حمایتی قیمت زمین و پروانه ساخت را 
حذف کند تا بخشی از تقاضای مصرفی بتواند با 
قیمت مترمربع ۵ میلیون تومان صاحبخانه شوند. 
اگر دولت بتواند این مبلغ را وارد بازار مسکن کند 
و هزینه مسکن و پروانه را حذف کند، می تواند با 
تسهیلات تک رقمی به راحتی سالانه ۳۵۰ هزار 

واحد مسکونی تحویل خانه اولی ها بدهد.

علیاصغرسمیعی*

رئیسجمهورمنتخبو
بیموامیدهایمردم

هنــوز چند روزی تــا زمان تنفیــذ و تحلیف 
رئیس جمهور منتخب باقی مانده اما از گوشه و 
کنــار خبرهای ناامید کننده ای از ترکیب آینده 
کابینه به گوش می رســد کــه باعث نگرانی 

دلسوزان شده است.
 هرچنــد باید منتظر ماند و امیــدوار به اینکه 
در این برهه حساس گزینه های مطلوب برای 
دولت انقلابی معرفی شــوند اما از گزینه های 
مطرح شــده چنین استنباط می شود که کابینه 
آینــده چندان هــم فوق العــاده نخواهد بود. 
به عنوان یک فعال سیاســی و کســی که از 
نزدیک شــاهد بیم و امید این روزهای مردم 
دردمنــد و منتظر جامعه هســتم این نکات را 
با رئیس جمهــور منتخب محبــوب در میان 
می گذارم و امیــدوارم آقای دکتر رئیســی و 
مشــاورین محترم ایشــان به این نکات دقت 

بیشتری داشته باشند.
۱- جناب آقای دکتر رئیسی! دولت جدید شما 
فرصت زیادی برای امیــدوار کردن و یا بهتر 
بگویم امیدوار ماندن مردم ندارند. کارشناسان 
حداکثر زمان برای التیام بخشــیدن به قلوب 
جریحــه دار مردم انقلابی ایران اســلامی از 
کرونــا و وضعیت بد اقتصــادی و مدیریتی را 
یک ســال تخمین زده اند. پــس در این زمان 
بارقه ای از امید را باید با ترکیب مدیران مؤمن 
انقلابــی جهادی و خوش ســابقه و کارنامه و 

دارای برنامه در دل مردم ایجاد کرد.
برخی گزینه های مطرح شــده، مأیوس کننده 
ملت هســتند. هرچند احتمــال زیاد می دهیم 
خودشان  رســانه ای  فضاسازی  با  خودشــان 
را مطــرح می کنند اما چنان پر قدرت اســب 
وزارت را زین کرده اند که می ترسیم با جدیت 
و پشــتکاری که دارند به نتیجه رسیده ولابی 
های شان اثر کند و در نهایت چهار سال عنان 
وزارتخانه های کلیدی در دستشان قرار گیرد. 
آن وقــت امیدها به یاس مبدل خواهد شــد. 
پس لطفــاً مواظب بیم و امید مردم در ترکیب 

کابینه تان باشید.
۲- جناب آقای دکتر رئیســی! شنیده ها حاکی 

از آن اســت که جنابعالی برای کاهش فشــار 
نماینــدگان مجلس بر ترکیــب کابینه و حتی 
لابــی آنها برای حضــور در دولت از ملاقات 
بــا آنها امتناع کرده و همــه ملاقات با اهالی 
پارلمــان را به بعــد از اعــلام کابینه موکول 
نموده اید. این خبر بر فرض صحت، امیدآفرین 
و مســرت بخش اســت. خواهش می کنم با 
همین فرمان ادامه دهید تا همان مسیر درستی 
که در پیش گرفته اید شــما را سالم به پاستور 
برســاند. البته فرمایشات حضرت آقا حجت را 
بر نمایندگان محترم خانه ملت برای ماندن در 
پارلمــان و پرداختن به وظایف نمایندگی تمام 

کرده است.
۳- جناب آقای دکتر رئیسی! در مورد ستادها 
گفته بودید من ستادی ندارم و هر خانه ایرانی 
ســتاد من است. همینطور هم شــد. قطعاً در 
این دوره از انتخابــات نقش مؤثر در پیروزی 
جنابعالــی کارنامه موفــق و برنامه امیدبخش 
خودتــان بودنــه ســتادها. از همــان دوران 
الوقت ها نقشــه  ابن  انتخاباتی  رقابت هــای 
غنیمت بعد از فتح و پیروزی را می کشیدند و تا 
امروز نیز در استانها و شهرها و مشغول چینش 
مدیران محلی و استانی هستند. این بزرگترین 
پاشنه آشیل دولت شما خواهد بود اگر ستادها 
بخواهند تقسیم غنائم کنند. خواهش می کنم 
بر گفتمان عقلانی و صحیح خود پافشــاری 
کنیــد و زیر فشــارهای غیرمنطقــی افراد به 
اصطلاح ســتادی نروید. فراموش نکنید همه 
خانه های های ایرانی ســتاد شما و همه مردم 

ایران اعضای ستاد شما بوده و هستند.
۴- امــا حرف آخر. آقای دکتر رئیســی عزیز! 
کارنامه شما نشــان می دهد که همواره برای 
گفتگو با مردم پیشــقدم هســتید. پیشــنهاد 
می کنم در روزهای آغازیــن دولتتان با مردم 
بیشــتر گفتگو کنید. از وضعیت موجود شفاف 
ســخن بگویید و برای رســیدن به وضعیت 
مطلوب اطلس واقعی نشــان دهید. صادقانه با 
مردم گفتگو کنیــد. این مردم آنقدر بزرگوارند 
که ثابت کردند اگر دولتمردان صادقانه با آنها 
گفتگو کنند وحتی از آنان برای حل مشکلات 
کشور کمک بخواهند، در برهه های حساس و 
لحظه های نیاز دولتمــردان را به بهترین نحو 

یاری و حمایت خواهند کرد.
پــس آقای رئیس جمهور مواظــب بیم و امید 

مردم باشید.

www.tadbiretazenews.ir

سخن نخست

رئیسجمهورمنتخبو
بیموامیدهایمردم

هنــوز چند روزی تا زمــان تنفیذ و تحلیف 
رئیس جمهور منتخب باقی مانده اما از گوشه 
و کنار خبرهای ناامیــد کننده ای از ترکیب 
آینــده کابینه به گوش می رســد که باعث 

نگرانی دلسوزان شده است.
 هرچند باید منتظر ماند و امیدوار به اینکه در 
این برهه حساس گزینه های مطلوب برای 
دولت انقلابی معرفی شوند اما از گزینه های 
مطرح شده چنین استنباط می شود که کابینه 
آینده چنــدان هم فوق العاده نخواهد بود. به 
عنوان یک فعال سیاســی و کســی که از 
نزدیک شاهد بیم و امید این روزهای مردم 
دردمند و منتظر جامعه هستم این نکات را 
با رئیس جمهور منتخــب محبوب در میان 
می گذارم و امیدوارم آقای دکتر رئیســی و 
مشاورین محترم ایشان به این نکات دقت 
بیشتری داشته باشند.۱- جناب آقای دکتر 
رئیسی! دولت جدید شما فرصت زیادی برای 
امیدوار کردن و یا بهتر بگویم امیدوار ماندن 

مردم ندارند...

سیدمحمدجهانآبادی

مجلس  برانگیز  چالش  اقدام 
رئیسی  دولت  علیه 

 چالش جدید 
کسب و کارهای 
اینترنتی

چرا دولت به همه مردم بدهکار است؟

نسل ورشکسته آینده
گروه اقتصادی: دولت هــای ایرانی در طول ۴ 
دهه گذشته، تا آنجا که می توانسته اند و ممکن 
بوده، منابعِ در دسترس در اقتصاد ایران را هزینه 
کرده اند تا ایران به توســعه برســد، اما نحوه و 
شکلِ این خرج کردن ها، تقریباً همواره به نوعی 
بوده که فقط جیبِ نســل های بعدی را خالی 

کرده. نسلی که هنوز نیامده ورشکست است.
با این همه، این اتفاق عموماً به شکلی تدریجی 
رخ داده و بــه همین دلیل، حتی کارشناســان 
هم متوجه ورود ایران بــه یک بحرانِ عمیقِ 

اقتصــادی، از این منظر، نشــده اند: »بحران 
بدهی«.اما منظور از »بحران بدهی« در اقتصاد 
ایران چیســت؟ نخست باید ببینیم که در یک 
اقتصاد، »منابع« شامل چه چیزهایی می شود. 
تقریباً هر چیــزی، از نفت، خــاک، آب، هوا، 
نیروی کار، مس، مدرسه ها، کارخانه ها، دانشِ 
انباشته شده در ذهنِ مدیران و کارگران گرفته 
تا ســپرده های مردم در بانک ها و درآمد دولت، 
جزوِ منابعی محسوب می شود که یک اقتصاد 
می تواند با استفاده از آنها یا تبدیل کردن آنها به 

کالایی ارزشمندتر، »رشد« کند. با این تعریف، 
منظور از بدهی هم می تواند تا حدی روشــن 
بشــود: بدهی )همان طور که ممکن است شما 
به دوست تان بدهکار شوید(، یعنی خرج کردنِ 
چیزی که ندارید. با ایــن همه، وقتی به جای 
افــراد از کشــورها و اقتصادهای ملی صحبت 
می کنیــم، بدهی در واقــع می تواند هم بدهیِ 
دولت به بانک مرکزی را شامل شود، هم بدهیِ 
دولت بــه نهادهای داخلــی )مانند بانک های 
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2
سیاست

گزارش

سیاستجدیدآمریکابرایکاهش
حضوردرخاورمیانه

بلوفرفتننیروهایامریکایی
ازمنطقه

درهفته هــای اخیــر نگرانی کشــورهای منطقه 
از تحولات افغانســتان بیشتر شــده زیرا اعلام 
غافلگیر کننده خروج نیروهای آمریکایی به معنای 
تشویق طالبان برای سیطره بر این کشور است. 

ایالات متحده آمریکا دیگر گروه های تروریستی 
نظیر طالبان یا داعش را خطری برای خاک خود 
به صورت مســتقیم نمی بیند با این وجود منافع 
خود در خاورمیانه را زیر نظر گرفته اســت و باور 
دارد حفاظت از آنها به حضور همیشــگی نظامی 

نیاز ندارد.
از جمله علل این باور نزد آمریکا یی ها این اســت 
کــه اعتقاد دارند امکان ظهــور یک قدرت واحد 
برای سیطره یافتن بر تمام خاورمیانه وجود ندارد. 
ایران و عربستان برای دستیابی به نفوذ با یکدیگر 
رقابت می کنند اما این رقابت راهبردی اســت و 

نیازمند حضور نظامی گسترده آمریکا نیست.
شــراکت راهبردی ایران و چین نیز معامله ای 
تجاری به نظر می رســد که به موجب آن چین 
با قیمت پایین به نفت ایران دســت می یابد و 
استراتژیست های آمریکایی باور ندارند که این 
امر به شــراکتی تبدیل شــود که منافع آمریکا 
را مســتقیما به خطر بیندازد. چین توافق های 
تجاری با کشورهای شــورای همکاری خلیج 
فارس نیز دارد و عربســتان و عراق در مقایسه 
با ایران نفت بیشتری به چین صادر می کنند و 
دیگر این که اعضای این شورای همکاری چند 
برابر بیشتر از ایران از چین تسلیحات خریداری 

کرده اند.
فرضیه های زیادی برای تفسیر حضور آمریکا در 
منطقه مطرح بود که چه بسا اکثر آنها تغییر کرده 
اســت. از جمله این فرضیه ها این بود که آمریکا 
حضور نظامی خــود را در منطقه حفظ می کند تا  
ســرازیر شــدن نفت را تضمین کند، از اسرائیل 
حمایت کند و از ظهور قــدرت منطقه ای یا بین 
المللی ای جلوگیری کند که درصدد ســیطره بر 
منطقه است و منافع آمریکا را به خطر می اندازد.

اکنون آمریکا خود بزرگتریــن تولید کننده نفت 
شــیل و گاز در جهان اســت و مرکز ثقل تولید 
زیست سوخت ها به نیم کره غربی یعنی آمریکا، 
کانادا، مکزیک و بزریل منتقل شــده است. این 
تحول در شراکت سیاسی آمریکا و عربستان نفت 
در مقابل امنیت تاثیر گذاشته است. آمریکا اکنون 
از مکزیک در مقایسه با عربستان نفت بیشتر ی 
وارد می کند و ســه چهارم نفــت خلیج فارس را 
کشورهای آســیایی خریداری می کنند و به نظر 
آمریکا این کشــوها باید در تامین امنیت واردات 

آن مشارکت کنند.
مســئله واضح این اســت که رویکرد آمریکا در 
خاورمیانه تغییر نکرده اســت. حتی پس از خروج 
بیشــتر نیروهای آمریــکا از عراق و افانســتان 
همچنان ده ها هزار نیروی این کشور در خاورمیانه 
حضــور دارند و این علاوه بر پایگاه های هوایی و 
دریایی این کشور است. اما این حضور نظامی به 
حل مشــکلات منطقه یا درگیری های آن کمک 

نکرده است.
علی رغم ادامه پدیده تروریسم از سوی گروه های 
مســلح اما این تهدیدات به نظر محلی هستند و 
حضور محدود آمریکا می تواند با آن برخورد کند. 
از ایــن رو در دوره اخیر تقاضاهــا برای ارزیابی 
دوباره حضور نیروهای نظامی آمریکایی در منطقه 

و افغانستان افزایش یافت.
واقعیت دیگــری را که می تــوان ملاحظه کرد 
افزایش نفوذ اسرائیل است. اول این که اسرائیل 
در منطقه خلیج فارس نفوذ خود را پس از عادی 
ســازی روابط با امارات و بحرین گسترش داد و 
از نتایج مســتقیم آن هدف قرار دادن بی ســابقه 
ایران و نفوذش بوده و دوم توســعه نفوذ اسرائیل 
در خارج از منطقه ودر کشــورهای دیگر به ویژه 

آفریقا است.
از آنچه گفته شد مشخص می شود پس از این که 
نیاز به حضور نظامی مستقیم آمریکا در منطقه کم 
شد، این کشــور از خاورمیانه دور می شود. منافع 
محدودی در این منطقه دارد که نیازی به حضور 
نظامی دائم ندارد. از این رو به نظر می رسد خروج 
نیروهای آمریکای از افغانســتان با رویکرد جدید 
آمریکا برای تشدید حضور نظامی در جنوب شرق 
آسیا، اقیانوس آرام و دریای جنوبی چین هماهنگ 
اســت و این رویکرد در چارچوب راهبرد جدیدی 
قرار می گیرد که روی مقابله با نفوذ رو به افزایش 

چین در جهان متمرکز است.
منبع: القدس العربی ��

نقدروز

واقعیتیتلخبهنام
مدیرانمرکزنشین

این روزها مسئله کمک آبی و بحران های ناشی از 
آن نه تنها در ایران بلکه در کل منطقه غرب آسیا 
و بســیاری از مناطق جهان در حال تبدیل شدن 
به مسئله اصلی و حیاتی کشورها و حکومت های 

مختلف  می باشد.
نمــود عینی این بحران در ایــران را هم اینک در 
خوزستان شاهد هستیم ، استانی که علیرغم داشتن 
بــزرگ تریــن رودخانه های ایــران در کم آبی و 

خشکسالی بی سابقه ای گرفتار شده است.
عوامل مختلفی از ســوء مدیریت های وحشتناک 
مســئولین گرفته  تا ، سد سازی های بی ضابطه و 
بارش های کم  در ســال های گذشته و همچنین 
مسائلی مانند عدم رعایت الگوی صحیح کشت و 
مسائلی از این دســت باعث تشدید این بحران و 
و نارضایتی عمیق و به حق مردم عزیز خوزســتان 

شده است.
کم آبی مســئله ای اســت که از حداقل ۲۰ سال 
پیش کارشناســان مختلف در مورد آن هشدار داده 
و با توجه به اقلیم ایران و شــیوه نادرست استفاده 
از آب در بخش های کشــاورزی و خانگی ، ایجاد 
بحران های عظیم را در چند ســال آینده گوشزد 

کرده بودند.
اتفاقی که اکنون به وقوع پیوســته و این مسئله به 
یک بحران تمام عیار از جنبه های مختلف انسانی، 

بهداشتی، زیستی و البته امنیتی تبدیل شده است.
واقعیت تلخ مدیریت کشور ما این است که مدیران 
ارشــدی که در تهران و مراکز نشسته و حتی یک 
لحظه آب سرد و گرمشــان قطع نشده و با توجه 
به ســطح بالای زندگی که در این ســالها برای 
خود فراهم کــرده اند، حتی نمی توانند به مصائب 
و مشــکلات اکثریت مردم در جنبه های مختلف 
فکرکنند و اصولا قادر به درک شرایط سخت مردم 

نیستند.
این مسئولین عزیز در فضایی هستند که اگر گفته 
شود مردم فلان استان آب خوردن ندارند پاسخشان 
این اســت که بروند آب معدنــی بگیرند. مانند آن 
درباری فرانســوی که در جواب نان نداشتن مردم 
گفته بود که خــوب اگر نان ندارنــد بروند کیک 

بخورند.
نگارنده چندی پیش در مقاله » یک دولت جدید و 
هزار راه نرفته » بحران کم آبی را به عنوان یکی از 
چالش های عمده و حیاتی کشور معرفی نموده که 
بایستی در اولویت های دولت جدید قرا بگیرد ،که 
با توجه به شــرایط بوجود آمده یقینا این مسئله به 

اولین مسئله داخلی دولت جدید تبدیل شده است.
در هر صورت بحران کم آبی خوزستان را می توان 
در کوتاه مدت با راهکارهایی که هم اینک در حال 
انجام اســت موقتا مهار کرد اما مسئله اساسی این 
اســت که در صورت غفلت از این شــرایط  و در 
صــورت بروز تنش آبی به صورت همزمان در چند 
اســتان کشــور که هم اکنون استان های کویری 
ایــران در مرز این تنش قــرار دارند، حل و فصل 
موضوع بســیار پیچیده و سخت شده و به بحران 

های عمیق تری  منجر می شود.
به هر حال این هشــداری است به مسئولان رده 
بالای کشــور و نظام که مســائل ایجاد شده در 
خوزستان فقط نوک قله این بحران عمیق و عظیم 
است که پدیدار شــده و با توجه به شرایط اقلیمی 
و بی کفایتــی هایی که در این حوزه در دهه های 
گذشته انجام شــده تنش آبی و بحران های حاد 
انسانی، بهداشــتی، اجتماعی، اقتصادی و امنیتی 

ناشی از آن کل کشور را تهدید می کند.

طــرح صیانت از حقوق کاربــران در فضای 
مجازی چالشــی جدی را در فضای سیاسی 
و رســانه ای و بین عموم مردم ایجاد کرده 
است. طرحی که مجلســی ها درپی تحقق 
آن هستند و موسوم به طرح »ضداینترنت« 

شده است.
»طرح صیانت از حقــوق کاربران در فضای 
مجازی« جنجــال این روزهــای طیفی از 
نمایندگان مجلس است که تا سطح گسترده 
افکارعمومی هم رسیده است. فارغ از نقدها 
و اعتراضات در فضای سیاســی، حقوقی و 
رســانه ای، نگرانی از فیلترینگ سراسری و 
محدودیت در دسترسی به اینترنت به سطح 
گسترده ای از افکارعمومی نفوذ کرده است.

تنها در یک نمونه از بررســی طرح مذکور، در 
تبصره ۲ ماده ۲۸ تاکید شــده است که تقریبا 
همه پلتفرم های مشهور خارجی درصورتی که 
پس از گذشت ۴ماه از اجرایی شدن این طرح 
اقدام به اخذ مجوز و معرفی نماینده در کشــور 
نکنند درصورت معرفــی جایگزین باید فیلتر 

شوند.
برخی این طرح را مقدمه ای برای عملیاتی 
کــردن اینترنت ملی می دانند و برخی دیگر 
از نقش تعریف شــده برای نیروهای مسلح 
در ایــن طرح انتقاد کرده انــد. دیگرانی هم 
هســتند که معتقدنــد این طرح بــه دنبال 
دیوارکشــی در فضای مجازی است. در این 
میان برخی چهره های سیاسی نیز بودند که 
طرح ضداینترنت مجلس را دامی جلوی پای 
رئیسی و حتی بخاطر باج ندادن او در چینش 
کابینه دانستند که مغایر با فرمایشات رهبری 

درباره فضای مجازی است.
فضای  �� درباره  مجلس  طرح  آبادی:  جهان 

مجازی موجب هرج و مرج می شود
جلیل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیسیون 
امنیــت ملی و سیاســت خارجــی از جمله 
مخالفان طرح صیانــت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی اســت. او کــه با خبرآنلاین 
گفتگو کرده می گوید؛»باید به معیشت مردم 
و مشکلات اقتصادی شان پرداخت نه اینکه 
حق آزادی ارتباطات کــه حق قانونی مردم 
اســت را نقض کنیم و به ناحق با آن برخورد 

کنیم.«
او بر این باور اســت که مجلســی ها بهتر 
است به این مســئله بیندیشند که گره ای از 
مشــکلات مردم باز کنند نــه اینکه گره  و 
تنش جدیدی ایجــاد کنند و موجب نگرانی 

آنها شوند.
جلیــل رحیمی جهان آبــادی، نماینده حوزه 
انتخابیــه تربت جام، تایبــاد، باخرز و صالح 
آباد در مجلس در رابطه با دلایل مخالفتش 
با طــرح ضد اینترنت مجلــس گفت: ما در 
عصری زندگی می کنیــم که بخش عمده 
ای از ارتباطــات و جابه جایــی اطلاعات و 
داده ها چه در داخل و چه در خارج از کشــور 
در بســترهای اینترنتی در حال انجام است. 
قدر مســلمّ، این حجــم از ارتباطات و جابه 
جایی اطلاعــات و داده ها، هم زندگی مردم، 
هم شــغل و کار و هم ارتباطات سیاســی و 
فرهنگی مردم آنان را به صورت یک شبکه 

وسیع شکل داده است.
او افــزود: اینکــه نگرانی هایــی پیرامــون 
ساماندهی فضای مجازی وجود داشته باشد 
طبیعی اســت اما طرحی که همکاران ما در 
مجلــس طراحی کردند اصول و نکاتی را در 
درون خود جای داده و در محتوای آن وجود 
دارد که نه تنها این ارتباطات را ســاماندهی 
نمی کنــد بلکه یک هرج و مرج و بی نظمی 
عجیبی در ارتباط ما با دنیا و در ارتباط مردم 

با هم را شاهد خواهیم بود.
ما در مجلس در جایگاهی نیستیم که حق آزادی  ��

ارتباطات مردم را نقض کنیم
رحیمــی جهان آبادی ادامــه داد: اولا اصل 
آزادی ارتباطــات جزو حقوق مســلم مردم 
است یعنی مردم حق دارند در انتقال داده ها، 
اندیشه، دیدگاه ها و در بیان نظر خودشان از 
همه تجهیزات مجاز جهان مثل مردم سایر 
کشورهای مختلف استفاده کنند بنابراین این 
جزو حقوق مردم است  ما در مجلس شورای 
اسلامی در جایگاهی نیستیم که حقوق اولیه 
و اساســی مردم را نقض کنیم ما به عنوان 

نماینده مردم باید مدافع حقوق آنها باشیم.
مجلس وظیفه دارد برای مردم بسترسازی کند ��

او بیان کرد: مردم حق دارند در بستر مجازی 

گفــت و گو کنند، مردم حق دارند در بســتر 
مجازی و شبکه های بین المللی و با استفاده 
از این ابزارها و شبکه ها ارتباط بگیرند با هر 
کجای عالم و با هر کســی که در جهان به 
صلاح خودشــان می دانند، کاری یا شــغلی 
دارنــد و یا ارتباط علمی و فــردی دارند. ما 
وظیفه داریم بسترســازی کنیم، زیرساخت 

ایجاد کنیم و کار مردم را آسان کنیم.
آن  �� به  مردم مجددا  اما  فیلتر شد  تلگرام هم 

بازگشتند
این نماینده مجلس تاکید کرد: اگر قرار است 
کسی کار اقتصادی در عرصه اینترنتی انجام 
دهد ما باید بستر لازم را برایش فراهم کنیم، 
پهنای باند لازم را برایش فراهم کنیم. امکان 
اینکه از این ابزارها و نرم افزارها و بســترها 
اســتفاده کنند را مهیا کنیم اما اگر در جایی، 
آســیب امنیتی به ما وارد می شود یا در جایی 
امنیت کشــورمان از طریق نــوع خاصی از 
ارتباط در شبکه های مجازی، آسیب اساسی 
می بیند طبیعی اســت که هم سازمان های 
امنیتی ما و هم بخش قانونگذاری ما بخواهند 
نظارتی داشته باشــند اما اینکه ما بخواهیم 
خودمان را در ایــن عصر ارتباطات از جهان 
و شبکه ارتباطی جهان جدا کنیم و خودمان 
در یک بســتر ضعیف داخلی ببریم درســت 
نیســت چراکه مشابهش را در فضای تلگرام 
شــاهد بودیم که عده ای در کشور بدون کار 
کارشناسی، بدون عقلانیت و نگاه صحیح به 
این مسئله فیلتر کردند و بعد اتفاقی که افتاد 
حجم عظیمی از فیلترشــکن ها که بسیاری 
از آنها نرم افزارهای غیرقابل دســترس حتی 
در داخل کشور هستند که نمی دانیم چگونه 
تولید شده اند و در کجا تولید شده اند، در تمام 
گوشــی های همراه مردم نصب شد و مردم 
مجددا به این شــبکه بازگشــتند. میلیاردها 
تومان صرف شبکه های مشــابه تلگرام در 

داخل کشور شد اما استقبالی از آن نشد.
نباید به ناحق، حق مردم را محدود کنیم ��

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ادامه داد: وقتی که این رفتارها را در 
سطح جامعه می بینیم تا حدودی لازم است 
با مسائل و ارتباطات جهانی و تکنولوژی روز 
درگیر نشــویم و این رفتارهــا را از خودمان 
نشــان ندهیم که هم حقوق مردم را ضایع 
کنیم و هــم ایجاد نارضایتــی کنیم و هم 
فرصت های اقتصادی و ایجاد اشتغال کار را 
از مــردم بگیریم و هم حق و آزادی مســلمّ 
مردم در استفاده از وسایل ارتباطی را محدود 

کنیم آن هم به ناحق.
دغدغه کنونی مردم معیشت و واکسن است ��

او اضافه کرد: دلیل ندارد که مردم کشــور ما 
مانند مردم ســایر کشورها از این ابزار، بستر، 
اینترنت اســتفاده نکنند ما جزو ضعیف ترین 
اینترنت هــای منطقه و جهان هســتیم در 
واقع به جای اینکه این زیرساخت را تقویت 
کنیم عده ای نشستند آن هم در این شرایط 
کشــور چنین طرح هایی را مطرح می کنند. 
من به عنوان نماینده مجلس، فکر می کنم 
دغدغه کنونی مردم دغدغه معیشت، دغدغه 
زیست محیطی، بحث واکسیناسیون کرونا، 
تنش های سیاســت خارجی است که زندگی 
مــردم را در حال حاضر فلج کرده و به خاک 

سیاه نشانده است.
مگر ما مسئول ارتباطات کل مردم هستیم؟ ��

او افــزود: به جای اینکه ایــن دغدغه ها را 
مدیریت کنیم و مشکلات را حل کنیم یک 
مشــکل، اســترس و دغدغه ای به جامعه و 
میلیون ها نفری که در فضا و بســتر مجازی 
یا کار علمی یا کار فرهنگی یا کار اقتصادی 
می کنند و یا حتی می خواهند ارتباط فردی 
داشته باشند، وارد می کنیم. مگر ما مسئول 
ارتباطات کل مردم هستیم که بخواهیم همه 
مردم جهــان را محدود کنیم که بخواهیم از 
آن کانالی که ما بخواهیم با یکدیگر صحبت 

کننــد یا آن چیزی را که مــا می خواهیم در 
ارتباط با یکدیگر بیــان کنند این در کجای 
قانون اساســی ما، اصــول اخلاقی و دینی 
ما چنیــن چیزی آمده کــه بخواهیم چنین 

جامعه ای را برای خودمان ساماندهی کنیم.
و کار  �� مردم و کسب  به حقوق  طرح مجلس 

آسیب می زند
رحیمی عنوان کرد: بنابراین این طرح به حقوق 
مردم و کسب و کار آسیب می رساند و به نوعی 
خلاف منطق و عقلانیتی است که در جهان 
به سمت پیشــرفت، آزادی ارتباطات و توسعه 
زیرساخت های ارتباطی می رود، به همین دلیل 
من با این طرح مخالفت کردم و اگر هم اسم 
بنده در قرعه کشی صحن مجلس مطرح شود 
مسلما نکاتی را داریم که در آنجا بیان کنیم و 

دلیل مخالفت خود را بگوییم.
خطر اصل ۸۵ به مراتب بیشتر است ��

او ادامه داد: البته در حال حاضر جدای از این 
مسئله ای که در مجلس مطرح است،  پیشنهاد 
دیگری دادند یعنی اصل ۸۵ و می خواهند این 
طرح را فقط در یک کمیسیون بررسی کنند و 
هر نظری که کمیسیون داد نظر مجلس باشد 
خطر این اقدام به مراتب بیشــتر است چون 
هم حق اظهارنظــر را از اکثریت نمایندگان 
می گیرد و هم در این شــرایطی که کشور با 
آن روبرو است اجازه نمی دهد که نمایندگان 
در صحن، نقاط قــوت و ضعف این طرح را 
بیان کنند. در نتیجه این اقدام آســیب های 
اساسی را هم به اعتبار و آبروی مجلس و هم 
جایگاه و رأی نمایندگان می زند و هم آثار و 
تبعات اجتماعی و اقتصادی را برای مردم در 

جامعه داشته باشد.
مجازی  �� فضای  طرح  مخالفان  دودستگی 

مجلس
او در پاسخ به این سوال که آیا بین مخالفان 
این طرح هم دودســتگی وجود دارد یا خیر؟ 
تصریح کرد: بله، بین مخالفان دو دســتگی 
وجود دارد. نخست، بحث ذیل اصل ۸۵ بردن 
این طرح است و دیگر اینکه بنده با محتوای 
طــرح به صورت جدی مشــکل دارم.  یک 
ســری مخالفان به ذیل اصل ۸۵ بردن این 
طرح مشــکل دارند و باید در صحن بررسی 
شــود؛ عده ای از مخالفان، عــلاوه بر این 
اعتراض به ذیل اصــل ۸۵ بردن این طرح، 

به محتوای این طرح هم ایراد و نقد دارند.
با  �� را  رئیسی  دولت  مجلس  طرح ضداینترنت 

چالشی بزرگ مواجه می کند
نماینده مردم تربت جام در مجلس در پاسخ 
به این ســوال که آیا از نگاه شــما این طرح 
می تواند دردسری را برای دولت رئیسی ایجاد 
کند؟ عنوان کرد: به نظر من این طرح، دولت 
آقای رئیســی را با یک چالش بزرگی هم در 
عرصه اجتماعی و افکار عمومی روبرو خواهد 
کرد و هم آسیب اساسی به بحث فعالیت های 
اقتصادی در بســتر اینترنتی خواهد زد و در 
مجمــوع چالش جــدی بــرای دولت آقای 
رئیسی ایجاد کند.او در پاسخ به این سوال که 
با توجه به اینکه اشــاره کردید اولویت فعلی 
کشور، حل معیشت مردم است، حامیان این 
طرح بیشتر چه کسانی هستند آیا طیف بندی 
سیاسی مطرح اســت یا چهره محور است؟ 
گفت: این مسئله را نگاه طیفی و یا شخصی 
نمی بینم بلکه جمعی از نمایندگان هستند که 
دغدغه هایی را براســاس برداشتشان دارند و 
در حال اقدام هســتند.من به عنوان یکی از 
نمایندگان مجلــس معتقدم نه دغدغه مردم 
و نه مشــکل مردم این گونه مسائل نیست 
بلکه مردم مشکل معیشــت، واکسیناسیون 
و بیماری کرونا، دغدغه زیســت محیطی  و 
آب و تنش هایی که در جامعه ایجاد شــده را 
دارند. ما باید به این مسائل و گره های اساسی 
بپردازیم به ویژه تنش های سیاست خارجی را 

مدیریت کنیم.
اگر گره ای از کار مردم باز نمی کنیم، لااقل  ��

گره جدیدی ایجاد نکنیم
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در پاسخ به این ســوال که آیا فکر 
می کنید این گونه طرح ها جامعه را مســتعد 
یک ســری اعتراضات کند نــه اعتراضات 
خیابانی بلکه باعث خشم و عصبانیت بیشتر 
مردم شــود؟ با توجه بــه اینکه این طرح در 
فضــای مجازی با واکنش منفی کاربران نیز 
مواجه شده است، تاکید کرد: هر اقدامی که 
حقوق مردم، کار و معیشــت مردم را محدود 
کنــد نه در این شــرایط بلکــه تحت هیچ 
شرایطی نباید انجام شود. در همه کشورهای 
جهان ســاختار حاکم و مسئولان می نشینند 
همفکری می کنند ببینند چگونه ملتشان در 
رفاه زندگی کنند و دغدغه کمتری داشــته 
باشند. بنابراین ما نباید به گونه ای رفتار کنیم 
که اگر گــره ای از کار مردم بــاز نمی کنیم 
حداقل گره و تنش جدیدی برای مردم ایجاد 

نکنیم و به آنها آسیب وارد نکنیم.
و  �� پیامک  صدها  هفته  دو  یکی،  مدت  ظرف 

تماس تلفنی داشتم
او ادامه داد: بنده تصورم بر این اســت که به 
هر حال نارضایتی در افــکار عمومی ایجاد 
می کند. مردم حق دارند هم نسبت به آزادی 
ارتباطاتشان که محدود می شود نگران باشند 
و هم حق دارند نســبت به مســئله مربوط 
به کســب و کارهــا و فعالیت های علمی و 
همچنین ارتباطاتی که در بســتر شبکه های 
مجازی دارند، نگرانی هایی داشــته باشــند. 
من خودم ظرف مدت یکی، دو هفته صدها 
پیامک و تماس تلفنی داشــتم و یا در گفت 
و گوهــای رو در رویی که بــا مردم در دفتر 
حوزه انتخابیه دارم گلایه های مردم می شنوم 
هم گلایه دارند و هم تعجب  می کنند مبنی 
بر اینکــه مجلس چرا دنبال ایــن اقدامات 
فرعی و چالش زا می رود؟! و چرا به مسائل و 
دغدغه های اساسی مردم و نظام نمی پردازد؟ 

و گره این مشکلات اساسی را باز نمی کند.
مردم می پرسند قیمت تیرآهن و یا سیمان را  ��

می دانید؟!
رحیمــی جهان آبادی بیان کــرد: به عنوان 
مثال خــوراک دام وضعیتی پیــدا کرده که 
بســیاری دام های تولیدی شان را به فروش 
می رسانند و توان تهیه خوراک دام را ندارند. 
بنابراین کســانی که در عرصه کشــاورزی 
فعالیت می کنند از مــن نماینده انتظار دارند 
که به این مســئله بپردازم یا کســی که در 
عرصه ساختمان فعالیت می کند بارها از من 
می پرسند شما قیمت تیرآهن و یا سیمان را 
می دانید و یا می دانید این چه تاثیری بر قیمت 

مسکن برای شش ماه آینده دارد یا خیر؟
مگر توانستند تلگرام را فیلتر کنند و یا ماهواره  ��

را از سطح جامعه جمع کنند؟!
 او اضافــه کرد: من به عنــوان نماینده فکر 
می کنم اینها دغدغه های اساســی کشور، 
این گونه مســائل است نه اینکه ما بخواهیم 
خود را از جهان تافته جدابافته تعریف کنیم و 
در یک فضایی که تمام شبکه های ارتباطی 
جهان به هم متصل اســت و مردم در سرتا 
سر جهان با صدها و هزاران وسیله ارتباطی 
با یکدیگــر صحبت می کنند و صدا، تصویر، 
عکس و متن و فیلم جابه جا می کنند اینکه 
ما بخواهیم برهمه اینها نظارت کنیم و آنها را 
به اینترنت داخلی بیاوریم و کنترل کنیم اصلا 
امکان پذیر نیست.با میلیاردها سرمایه گذاری 
و صدها هزار ســاعت نمی توان چنین کاری 
کرد. مگر توانســتند تلگرام را فیلتر کنند و یا 
ماهواره را از سطح جامعه جمع کنند؟! تقابل 
با تکنولوژی و با فرایند رو به رشد ارتباطات 
در جهان منطقی و عقلانی نیست و به امنیت 
کشــور، فرصت های اجتماعــی و اقتصادی 
آسیب وارد می کند از همه مهمتر نارضایتی 

اجتماعی ایجاد می کند.
اصلی ترین وظیفه نماینده تامین رضایت و معاش  ��

و رفاه مردم است
او اظهــار کرد: من به عنوان کســی که در 
مجلس خدمــت می کنم اصلی ترین وظیفه 
ام تامین رضایت و معاش و رفاه مردم است 
نه اینکه دغدغه و تنــش فکری ایجاد کنم 
و حقوق مــردم را محدود کنــم. این اقدام 
خلاف مقــررات صریح بین المللی در زمینه 
ارتباطات است. باید به اسناد حقوق بشری و 
اعلامیه جهانی حقوق بشــر و مصوبات دهه  
۱۹۶۰ در حوزه حقوق سیاسی-اجتماعی  در 
سازمان ملل مراجعه کرد و در همه این اسناد 
بین المللی و یا قانون اساســی ما حق آزادی 
ارتباطات جزو حقوق به رسمیت شناخته شده 

برای مردم است.

اقدام چالش برانگیز مجلس علیه دولت رئیسی 

چالش جدیدکسب و کارهای اینترنتی
آزادهرحیمی

روزنامه نگار

سعیدالشهابی
روزنامه نگار

محمدسعادتمند
روزنامه نگار
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اقتصاد

خبرخوان

عدمشفافیتدرآمارگمرکایرانوبانک
مرکزیدرارز4200تومانی

واردات۱۳۰میلیوندلارکالای
مجهول!

در حالی بانک مرکزی مدعی است که ۴.۶ میلیارد دلار 
بابت واردات کالاهای اساســی تأمیــن ارز کرده که در 
این بین مشــخص نیست ۱۳۰ میلیون دلار را که به نام 
»سایر« ثبت و بابت آن ارز ۴۲۰۰ تومانی پرداخت کرده 
کدام کالاها را در بــر می گیرد. پیگیری ها برای دریافت 
توضیح از بانک مرکزی هم تاکنون بی نتیجه مانده است.

اختلاف بین آمار گمرک ایران و بانک مرکزی در رابطه 
با جریان تأمین ارز واردات هنوز شــفاف نشده است. این 
در حالی اســت که بانک مرکزی اعلام کرده از ابتدای 
امســال تا نیمه تیر ماه ۵.۵ میلیارد دلار بابت کالاهای 
اساسی تأمین ارز انجام داده که ۴.۶ میلیارد دلار آن برای 
اقلام زیر نظر وزارت صمت و کشاورزی برای شش قلم 
کالای کشاورزی و اساسی شامل جو )۵۸۰ میلیون دلار(، 
دانه های روغنــی )۸۸۳ میلیون دلار(، ذرت )۱.۲ میلیارد 
دلار(، روغن خام )حدود یک میلیارد دلار(، کنجاله سویا 
)۴۸۳ میلیون دلار( و گندم )۲۲۵ میلیون دلار( بوده است.

بانک مرکزی در کنار این شــش قلم، ۱۳۰ میلیون دلار 
هم به عنوان »ســایر« اعلام کرده اســت. اما مســاله 
اینجاســت کــه ارز ۴۲۰۰ تومانی در حــال حاضر فقط 
محدود به پرداخت شش قلم ذرت، جو، دانه های روغنی، 
کنجاله ســویا، گندم و روغن خام اســت و به همراه آن 
بخشی از بهداشت و درمان را هم در بر می گیرد. بر این 
اساس اینکه این ۱۳۰ میلیون دلار که به عنوان »سایر« 
اعلام شــده برای کــدام یک از اقلام اســت، وضعیت 

مشخصی ندارد.
حال این ســؤال که آیا این مبلغ بابت اقلامی که پیش 
از این در لیســت ارز ۴۲۰۰ تومانی بوده اند پرداخت شده 
یا مربوط به بخش های دیگری اســت، بی پاسخ مانده 
و نمی توان احتمال اینکــه این مبلغ برای بخش دارو یا 
واکســن پرداخت شده را مطرح کرد؛ چراکه طبق اعلام 
بانک مرکزی، از این ۵.۵ میلیارد دلار تأمین ارز شده، بالغ 
بر ۹۰۰ میلیون دلار مربوط به حوزه بهداشــت و درمان 

بوده است.
 ۱۳۰ میلیون دلار هر چند که در مقابل مجموع واردات 
چندین میلیارد دلاری رقم چشمگیری نیست اما در هر 
صورت همین میــزان ارز ۴۲۰۰ تومانی که فاصله آن با 
ارز نیمایی یا بازار آزاد حدود ۲۵ هزار تومان است، حداقل 
۲۰ هزار تومان فاصلــه و به عبارتی رانت ایجاد می کند 
که مشــخص کردن نه تنها این ۱۳۰ میلیون دلار بلکه 

وضعیت هر یک دلار آن بسیار حائز اهمیت خواهد بود.
امــا بانک مرکزی عمدتاً در پیگیری هایی که از آن بابت 
تعیین تکلیف وضعیت ارز یا ارز واردات می شود پاسخی 
ارائه نمی کند و در رابطه با این رقم ۱۳۰ میلیون دلار نیز 
پیگیری های ایسنا از این بانک تاکنون به نتیجه نرسیده 

است.
این در حالی است که در گزارش گمرک ایران اعلام شده 
که از ابتدای امسال تا نیمه تیر ماه ۲۵ قلم کالا در قالب 
۴.۵ میلیارد دلار ترخیص شده که فقط ۳.۲ میلیارد دلار 
آن مربوط به این شش قلم است و عدد ۱۳۰ میلیون دلار 

در آمار گمرک ایران دیده نمی شود.

چرابایدازکسبوکارهایاینترنتی
حمایتکنیم؟

ایسنا: یک فعال حوزه کار حذف واسطه ها و سودجویان 
از بازار و رســیدن کالا به دست مصرف کننده با قیمت 
واقعی را از جمله مزایای شــکل گیری کسب و کارهای 
اینترنتی عنوان کرد و گفت: در شرایطی که دنیا به سمت 
الکترونیکی شــدن امور پیش می رود ما نیز باید همگام 
با کشــورهای دنیا از این فرصت و ظرفیت برای توسعه 
کسب و کارها و کاهش بیکاری در کشور استفاده کنیم.

رحمت الله پورموسی با تاکید بر حمایت دولت از راه اندازی 
کســب و کارهــای اینترنتی اظهار کــرد: اگر بخواهیم 
واقعیت هــا را در نظر بگیریم در کل دنیا بیشــتر کارها 
به شــکل الکترونیکی صورت می گیرد بنابراین چنانچه 
بخواهیم همگام با دنیا پیش برویم که البته فاصله خیلی 
زیادی داریم، باید به ســمت و سوی الکترونیکی شدن 
برویم و در راستای بهره مندی از اینترنت به نحو شایسته 
از تسهیلات و امکاناتی که در اختیارمان هست، استفاده 
کنیم.وی افزود: به دلیل گسترش کرونا خیلی از مشاغل 
خدماتی به ســمت اینترنتی شــدن رفتند که تا حدودی 
هم موفق بودند و در واقع فضای مجازی باعث شــد تا 
مشاغلی که در دوران کرونا به شدت آسیب دیدند رونق 
بگیرند و از رکود خارج شــوند.این فعال حوزه کار حذف 
واسطه ها و رسیدن کالا به دست مصرف کننده با قیمت 
واقعی را جمله مزایای اینترنتی شــدن کســب و کار ها 
عنــوان کرد و گفت: مردم در کســب و کارهایی که در 
بستر اینترنت شکل می گیرند، بدون پرداخت هزینه های 
دلالی، کالا و خدمات مورد نیاز خود را دریافت می کنند 
لذا اینترنتی شدن کسب و کارها موجب حذف دلالان و 
سودجویان از بازار و رسیدن کالا به دست مصرف کننده 
با قیمت واقعی و برقراری رابطه مســتقیم بین خریدار و 

فروشنده می شود.

گزارش

ازسلطانشکروسکه
تاسلطانسیمان

تنهــا در ۱۰ روز که برق کارخانجات قطع شــده، با 
فرض اینکه واســطه های سیمان بتوانند تولیدات ۱۰ 
روز را در انبارهــای خود دپو کنند امکان ایجاد حدود 

۱۷۰۰ میلیارد تومان رانت در این بازار وجود دارد.
عوامل مختلفی دست به دست هم می دهد تا قیمت 
ســیمان چندین برابر نرخ فــروش درب کارخانه، به 
دست ســازندگان مسکن برســد. بعضی وقت ها دو 
برابر می شــود. برخی برهه ها هم مثل شرایط فعلی 
که برق کارخانجات قطع شــده تا پنج برابر افزایش 
پیدا می کند. در حال حاضر هر پاکت ســیمان ۷۰ تا 
۱۰۰ هزار تومان و در برخی مناطق دوردست تا ۱۲۰ 
هزار تومان به دست سازندگان می رسد. اما در شرایط 
معمولی قیمت ســیمان در بازار تقریباً دو برابر قیمت 
کارخانه است. هر یک از فعالان این حوزه هم سعی 
می کنند منافع بیشتری را برای خود به دست بیاورند.

واســطه ها وجود مافیا در بازار سیمان را رد می کنند. 
اما تولیدکنندگان مدعی هســتند که از ۱۵ سال قبل 
۳۰ نفر دلال که مصرف کننده و تولیدکننده را نابود 
کرده اند در این بازار حضور دارند. سازندگان هم وجود 
مافیا را تأیید می کنند. فرشید پورجاجت ـ دبیر کانون 
انبوه سازان ـ به ایسنا گفت: ظاهراً از سلطان شکر و 

سکه به سلطان سیمان رسیده ایم.
البته توزیع کنندگان سیمان مدعی هستند کارخانجات 
از فروردین امســال می خواســتند قیمت هر پاکت 
ســیمان را به ۵۰ هزار تومان برسانند که قطعی برق 
بهترین بهانه را به دستشان داد. صاحبان کارخانه اما 
می گویند درآمدهایشــان کفاف هزینه ها را نمی دهد. 
البته کارخانجــات از یارانه های دولتی و انرژی ارزان 
قیمت بهــره می برند اما بعضاً عنوان می کنند که ۷۷ 
کارخانه سیمان در کشــور به دلیل کمک به مسائل 
اجتماعــی، چندیــن برابر ظرفیت خــود نیرو جذب 
کرده اند که بخش عمــده هزینه های این واحدهای 
تولیدی را در بر می گیرد. از حق هم نگذریم ســیمان 
در ایران قیمت چندانی ندارد. هر کیلو سیمان تقریباً 
هزار تومان قیمت دارد که حدود یک دهم یک کیلو 

ماست است.
پای صحبت یکی از توزیــع کنندگان عمده مصالح 
ســاختمانی می نشــینیم که از دید خود حرف های 
منطقــی را مطرح می کند. او وجود دلال و مافیا را رد 
می کند و می گوید اگر ســیمان به اندازه کافی عرضه 
شــود قیمت ها به تعادل می رسد و هیچ وقت فضای 
دلالی شــکل نمی گیرد. این فروشــنده مدعی است 
که تولیدکنندگان ســیمان بعضاً از قطعی برق و گاز، 
سوءاستفاده می کنند و نرخ ها را بالا می برند. حتی اگر 
نــگاه بدبینانه را کنار بگذاریم و فکر کنیم هماهنگی 
در کمبود انرژی و کاهش عرضه وجود ندارد، صاحبان 
کارخانجــات از قطــع برق بــرای افزایش قیمت ها 
استفاده کرده و در واقع از آب گل آلود ماهی می گیرند.

در ســوی دیگر تولیدکنندگان می گویند عمده سود 
ســیمان به جیب دلالان می رود. یکی از راهکارهای 
تولیدکنندگان این است که سیمان در بورس عرضه 
شود تا بدون واســطه به دست مصرف کننده برسد. 
تاکنون حدود ۷۰ درصد شــرکتهای ســیمانی وارد 
بورس شده اند و ۳۰ درصد مابقی نیز به تدریج در حال 
ورود هستند. اما طبیعی است که واسطه ها از بورسی 

شدن سیمان خوشحال نباشند.
رضا جمارانیان ـ رییس انجمن تولیدکنندگان صنعت 
سیمان ـ که چند شــب قبل از انحصار بازار سیمان 
در دســت ۳۰ واسطه سخن گفته بود، موافق عرضه 
سیمان در تالار شیشــه ای است. او می گوید: قبل از 
ورود سیمان به بورس، دلالان این محصول را پاکتی 
۲۲ هزار تومان از درب کارخانه می خریدند و ۶۰ هزار 
تومان در بازار می فروختند، پس جای تعجب ندارد که 
نســبت به بورسی شدن سیمان هجمه وارد کنند. در 
شرایط فعلی، سیمان به معادله ای چندمجهولی تبدیل 
شــده اســت. پس از قطعی حدود یک هفته ای برق 
کارخانجات و رســیدن ظرفیــت تولید به ۱۰ درصد، 
طبق موافقت شــرکت توانیر از روز ۳۱ تیر تا ســوم 
مردادماه صنایع سیمان می توانند به صورت ۲۴ ساعته 
بدون محدودیت برق و صنایع فولادی از ساعت ۲۴ 
تا هشت صبح با ۵۰ درصد دیماند مصرفی و از هشت 
صبح تا ۲۴ شب با ۱۰ درصد دیماند مجاز به فعالیت 

هستند.

دولت های ایرانی در طول ۴ دهه گذشته، 
تا آنجا که می توانســته اند و ممکن بوده، 
منابعِ در دسترس در اقتصاد ایران را هزینه 
کرده اند تا ایران به توسعه برسد، اما نحوه 
و شکلِ این خرج کردن ها، تقریباً همواره 
بــه نوعی بوده که فقط جیبِ نســل های 
بعدی را خالی کرده. نسلی که هنوز نیامده 

ورشکست است.
با این همه، این اتفاق عموماً به شــکلی 
تدریجــی رخ داده و به همین دلیل، حتی 
کارشناسان هم متوجه ورود ایران به یک 
بحــرانِ عمیقِ اقتصــادی، از این منظر، 

نشده اند: »بحران بدهی«.
منظور از »بدهی« چیست؟ ��

اما منظور از »بحــران بدهی« در اقتصاد 
ایران چیســت؟ نخست باید ببینیم که در 
یک اقتصاد، »منابع« شامل چه چیزهایی 
می شود. تقریباً هر چیزی، از نفت، خاک، 
آب، هــوا، نیروی کار، مس، مدرســه ها، 
کارخانه هــا، دانشِ انباشته شــده در ذهنِ 
مدیران و کارگران گرفته تا ســپرده های 
مــردم در بانک ها و درآمــد دولت، جزوِ 
منابعی محسوب می شود که یک اقتصاد 
می تواند با استفاده از آنها یا تبدیل کردن 

آنها به کالایی ارزشمندتر، »رشد« کند.
با این تعریف، منظور از بدهی هم می تواند 
تا حدی روشن بشــود: بدهی )همان طور 
که ممکن است شما به دوست تان بدهکار 
شوید(، یعنی خرج کردنِ چیزی که ندارید. 
با این همه، وقتی به جای افراد از کشورها 
و اقتصادهــای ملی صحبــت می کنیم، 
بدهی در واقــع می تواند هم بدهیِ دولت 
به بانک مرکزی را شامل شود، هم بدهیِ 
دولت به نهادهای داخلی )مانند بانک های 
خصوصی و پیمانکاران(، هم بدهی دولت 
به کشورهای دیگر یا نهادهای بین المللی 
)مانند صندوق بین المللی پول( و هم بدهی 
اشــخاصِ حقیقی و حقوقیِ ایرانی )مانند 
شرکت ها و بازرگانان( به اشخاصِ حقیقی 

و حقوقیِ خارجی.
معضلِ بدهی دولت، در حال بدل شدن به 

یک »ابر بحران« است.
آنچه کــه نگران کننده به نظر می رســد، 
حجمِ بالای بدهیِ دولت ایران به نهادهای 
داخلی است و ایران از قضا یکی از کمترین 
میزان بدهی خارجی را در میان کشورهای 
مختلف دارد. از طرفی، بخشــی از بدهی 
هم وجود دارد که محاسبه آن بسیار دشوار 
اســت و آن هم بدهی به نسل های بعدی 

است.
وقتی همه چیز را »پیش خور« کردیم ��

بارزترین نمونه بدهــیِ دولت های ایرانی 
)اعم از اصلاح طلــب و اصول گرا(، ایجاد 
تورم ناشــی از بروزِ کسری بودجه دولت 
اســت. اما این اتفاق چگونه رخ می دهد؟ 
به زبان ساده، کســری بودجه زمانی رخ 
می دهــد که دولت بیــش از درآمدهایش 

هزینــه می کند و به همین دلیل، در واقع، 
منابع مالی »کم می آورد«. اما دولت به چه 

کسی بدهکار می شود؟
دولت برای تأمین مخارجی که ما به ازایی 
در منابعِ در دســترس دولت ندارند، ناچار 
دست به دامن بانک مرکزی می شود. حالا 
اگر بانک مرکزی ذخایری )عمدتاً دلاری 
یا در قالب طلا( داشــته باشــد، می تواند 
معادل آن پول خلق کند و در اختیار دولت 

بگذارد.
خلق پول: بدهی دولت به تک تک ما ��

امــا اگر بانــک مرکزی ایــن منابع را در 
اختیار نداشته باشد، پولی که خلق می شود 
)یا به عبارت ســاده چاپ می شود(، بدون 
پشتوانه خواهد بود. پول بدون پشتوانه هم 
یعنی تورم. بنابرایــن، صرفِ همین نکته 
که ایران از دهه ۱۳۵۰ به این ســو، یعنی 
برای نیم قرن گذشته درگیرِ نرخ های تورم 
دو رقمی بــوده )تجربه ای که تقریباً هیچ 
کشــور دیگری در جهان نداشــته است( 
یعنی دولت های ایرانی دائماً در حال ایجاد 
بدهــی بوده اند. ریال ایــران هم دقیقاً به 
همین دلیل دائماً ارزش خود را از دســت 

داده است.
تخمین ها حاکی از آن هســتند که حجم 
کســری بودجه دولت تنها در سال جاری، 
حدود ۵۰۰ هزار میلیارد تومان است. این 
یعنی دولت روی کاغــذ باید حدود ۵۰۰ 
هزار میلیارد تومان هزینه کند، در حالی که 

چنین منابعی در اختیار ندارد.
یکی از راه هایی که دولــت می تواند این 
میزان منابع را تأمین کند، استفاده از بسترِ 
»بازار سرمایه« یا همان بورس است، یعنی 
دقیقاً همان کاری کــه دولت روحانی در 
سال ۱۳۹۹ انجام داد و سرمایه های ریز و 

درشتِ ایرانی ها را جذب کرد.
چاپ پول بدون پشتوانه، یکی از راه هایی 
اســت که دولت های ایرانی به وسیله آن 
برای نسل های بعدی ایجاد بدهی می کنند.

راه دیگر هم انتشــارِ »اوراق بدهی« است 
که حتی از نام آن هم معلوم است که چه 
معنایی پشــت آن نهفته است: دولت در 
واقع از من و شــما پــول می گیرد و به ما 
برگه هایی کاغذی بــا نام »اوراق بدهی« 
)که در ایــران نام های مختلفــی دارند( 
می دهــد. در واقع، دولــت کنونی چِکی 

کشــیده که مشخص نیســت دولت های 
بعدی می توانند آن را پاس کنند یا نه.

بر اساس گفته ها و شــنیده ها، تقریباً ۱۷ 
بازنشستگی در کشور ورشکسته  صندوق 
شــده اند و این یعنی پرداخــت حقوق و 
بازنشستگان، در دهه های بعدی  دستمزد 
برای دولت ها یک بحران جدی و اساسی 

است.
اتفاقی که افتاده این است که دولت ها )یا 
مدیریت خود صندوق های بازنشســتگی( 
با منابــعِ مالی که در اختیار آنها بوده و در 
واقع متعلق به بازنشســتگان بوده است، 
طرح هایــی اجرا کرده اند که بازگشــت و 

بازدهی مالی نداشته است.
عمــده صندوق های بازنشســتگیِ ایران 

ورشکسته شده اند.
این موضوع، تا زمانی کــه تعداد افرادی 
کــه کار می کنند، بالاتــر از تعداد افرادی 
باشــد که حقوق بازنشســتگی می گیرند، 
قابل چشم پوشــی اســت. اما اکنون که 
ایران در معرض پیر شــدن جمعیت قرار 
گرفته و تعداد بازنشستگان حقوق بگیر از 
صندوق های بازنشســتگی رو به افزایش 
است، مثل نوک کوهِ یخ، بیرون زده است.

در ایــن موضــوع اما عددهــا بی نهایت 
بزرگ هســتند و بحران هــم به همین 
میزان عمیــق. به طور نمونه، تخمین زده 
می شــود که دولت تنها حدود ۳۵۰ هزار 
میلیارد تومان به سازمانِ تأمین اجتماعی 
بدهی داشته باشد. دولت منابع مالی مورد 
نیاز برای بازپرداخــت بدهی خود را ندارد 
و ســازمان تأمین اجتماعــی، روی کاغذ 

ورشکسته شده است.
نمونه دیگری از بدهی هم وجود دارد که 
دولت های ایرانی، به وحشتناک ترین شکل 
ممکن مرتکب آن شده اند و آن هم بدهی 
به پیمانکاران بخشِ خصوصی و بانک ها 
است. موضوع از این قرار است که دولت ها 
در ایران، همــواره برای اجرای پروژه های 
مد نظرشــان، به منابعِ بانک ها هم چشمِ 

طمع داشته اند.
نمونه ها هم روشن هستند: دولت محمود 
احمدی نژاد برای اجرای طرح »مســکن 
مهر«، بــه بانک هایی همچــون »بانک 
مســکن« فشــار آورد تا منابعِ مالیِ مورد 
نیاز برای اجرای این طرح را تأمین کنند. 

نتیجه، تزریق حدود ۴۵ هزار میلیارد تومان 
منابــع مالی برای اجرای ایــن طرح بود، 
آن هــم زمانی که کل حجم نقدینگی در 
اقتصــاد ایران، تنها حدود ۹۰ هزار میلیارد 

تومان بود.
حجم کل نقدینگی در اقتصاد ایران اکنون 
مدتی است که از ۳۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
)یعنی حــدود ۳۶۰۰ تریلیون تومان( عبور 
کرده و در مقام مقایســه، طرح »مسکن 
مهر»اگــر امروز اجرا می شــد، باید حدود 
۱۸۰۰ هزار میلیارد تومان )۱۸۰۰ تریلیون 

تومان( منابع از بانک ها دریافت می کرد!
بدهی به پیمانکاران هم در واقع مشــابه 
همین حالــت را دارد. دولت از پیمانکاران 
می خواهد طرح هایی را اجرا کنند، در حالی 
که پولی ندارد که دســتمزد آنها را بدهد. 
نمونه های بزرگ هم مربوط به نهادهای 
نظامی هســتند: به عنوان مثــال، دولت 
تنها ۵۰ هزار میلیــارد تومان به »قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء« بدهی دارد. ظاهراً 
این بدهی قرار اســت بــا واگذاری برخی 
شرکت های دولتی به قرارگاه خاتم الانبیاء 

تسویه شود.
ســردار ســعید محمد )نامــزد انتخابات 
ریاست جمهوریِ ۱۴۰۰ و فرمانده پیشینِ 
قــرارگاه خاتم الانبیاء( چند مــاه پیش با 
اعلام اینکه برای ســال ۱۴۰۰ پیشنهاد 
داده ایــم که دولــت به جــای مطالبات 
قرارگاه، دارایی هایش را به قرارگاه واگذار 
کند، گفت: »قرار بر این شــد که قرارگاه 
فهرستی را به دولت اعلام کند و بگوید که 

به کدام اموال دولت نیاز دارد.«
بیان های  �� در  زندگی  زیستی:  محیط  بدهیِ 

خشک
اما بدهی های ایجاد شده برای نسل های 
آتی، نمونه های ترسناک تری هم دارند. به 
عنوان مثال، اعطای ده ها هزار مجوز حفرِ 
چاه به تقریباً تمامــیِ متقاضیان، تنها در 
دوره ریاست جمهوریِ احمدی نژاد، موجب 
شده وضعیت سفره های آب زیرزمینی در 
کشــور خط قرمز را رد کند.خشک شدنِ 
سفره های آب زیرزمینی، یعنی نسل آینده 
ایرانی ها دیگر قادر به کشــاورزی کردن 
نخواهند بود.ایران بنا بر برخی برآوردهایِ 
مقایســه ای، با حدود ۱۰۰ درصد استفاده 
از منابــع آب تجدیدناپذیر، نامتعادل ترین 
وضعیــت آبی در جهــان را دارد و از این 
منظــر، تنها وضعیت مصــر از ایران بدتر 
اســت. این یعنی ما آن قــدر از آب های 
زیرزمینی مان برای کشــاورزی و مصرف 
شهری استفاده کرده ایم که مجبوریم سال 
به سال چاه های عمیق تری حفر کنیم، تا 

آنجا که دیگر آبی برای مصرف نماندَ.
معضلِ فرسایشِ خاک هم به همین ترتیب 
برای نســل هایِ بعدی ایجاد بدهی کرده 
است، آن هم به قیمت توسعه ای نامتوازن 
برای امروز: خاک ایران به دلیل فرسایش، 
با سرعتی باورنکردنی در حالِ شور شدن 
اســت و ایران در میان ۵ کشور با بدترین 

وضعیت از این منظر قرار دارد.

چرا دولت به همه مردم بدهکار است؟

نسل ورشکسته آینده

وی اضافــه کرد: در این مــدت ۵۰ میلیون 
و ۸۰۰ هزار تن کالا بــه ارزش ۲۹ میلیارد 
دلار بین ایران و کشــورهای مختلف مبادله 
شــد که مقایسه آن با مدت مشابه سال قبل 
نشان دهنده رشد ۲۱ درصدی در وزن و ۴۷ 

درصدی در ارزش کالاها است.
وی افزود: سهم صادرات کالاهای غیرنفتی 
از مجمــوع تجارت خارجــی ۳۸ میلیون و 
۳۰۰ هزار تن بــه ارزش ۱۴ میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون دلار بود که نســبت به مدت مشابه 
سال گذشته از نظر وزن ۲۷ درصد و از حیث 

ارزش ۶۵ درصد رشد داشته است.
رییس کل گمرک ایران اظهار داشت: عمده 
کالاهای صادر شده در این مدت شامل گاز 
مایع شــده، پلی اتیلن، محصولات نیمه تمام 
از آهن، متانول، بنزین، شمش آهن و فولاد 
و صنایع فولادی، میله هــای آهنی، پروپان 

مایع، قیر و کاتد از مس بود.
کالاهای  �� برای  مقصد صادراتی  مهمترین  چین 

ایرانی
میراشــرفی کشــورهای مقصــد کالاهای 
صادراتی ایران را به ترتیب چین با حدود ۱۰ 
میلیون تن به ارزش ۴ میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
دلار، عراق با ۱۰ میلیون و ۹۰۰ هزار تن به 
ارزش ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار، امارات 
متحده عربی بــا ۴ میلیون و ۳۰۰ هزار تن 

به ارزش یک میلیــارد و ۶۰۰ میلیون دلار، 
ترکیه با یــک میلیون تن بــه ارزش ۹۲۳ 
میلیون دلار و افغانســتان با یک میلیون و 
۸۰۰ هزار تن بــه ارزش ۷۲۸ میلیون دلار 

اعلام کرد.
واردات ۱۴ میلیارد دلاری در ۴ ماه ابتدای سال ��

رییس کل گمرک ایــران در خصوص آمار 
واردات در چهار ماهه نخســت ســال جاری 
نیز گفت: در این مــدت ۱۲ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن کالا بــه ارزش ۱۴ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار وارد کشــور شــد که نسبت به 
مدت مشــابه سال گذشــته از حیث وزن ۵ 
درصد و از نظر ارزش ۳۲ درصد رشد داشت.

وی افــزود: نکته قابل توجه این اســت که 
۹.۴ میلیون تن از کالاهای وارد شــده کالای 
اساســی اســت که ۸.۴ میلیون تن آن ۶ قلم 
کالایی است که شامل ارز ترجیحی است و با 
وجود بیش از ۴.۶ میلیون تن کالای اساســی 
موجود در اماکن بندری، حدود ۴۰۰ هزار تن 
در حال تخلیــه در لنگرگاه ها و بیش از یک 
میلیون تن کالای اساســی در شناورهایی که 
منتظر تخلیه هســتند و نزدیــک به ۱۵ ونیم 
میلیون تن ذخایر کالاهای اساســی است که 
نسبت به گذشــته میزان مناسبی برای کشور 

است.
میراشرفی اظهار داشــت: تلفن همراه، ذرت 

دامی، روغن آفتابگردان، جو، کنجاله، گندم، 
دانه ســویا، شکر و برنج عمده ترین کالاهای 
وارداتی به کشــور بود که به جز تلفن همراه 
سایر اقلام وارداتی در زمره کالاهای اساسی 
و ضــروری قــرار دارد و پــس از مصوبات 
ترخیص درصدی و اعتباری سرعت ترخیص 
کالاهای اساســی نیز افزایش چشــم گیری 
داشــته است به گونه ای که از متوسط روزی 
۴۷ هزار تن در بندر امام )ره( در ســه ماهه 
اول سال به روزی ۶۲ هزار تن در روز در تیر 
ماه رسیدیم که افزایش ۳۲ درصدی ترخیص 
کالاهای اساسی را در تیرماه نشان می دهد.

امارات بیشترین صادر کننده کالا به ایران ��
معــاون وزیر اقتصــاد در مــورد مهمترین 
کشــورهای طرف معاملــه واردات در چهار 
ماهه ابتدای امســال گفــت: امارات متحده 
عربی با صادرات ۴ میلیون تن کالا به ارزش 
۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیــون دلار به ایران در 
جایگاه نخســت و چین با یــک میلیون تن 
کالا بــه ارزش ۳ میلیــارد و یکصد میلیون 
دلار، ترکیه بــا یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
به ارزش یک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون دلار، 
آلمان با ۳۵۱ هزار تن به ارزش ۵۶۳ میلیون 
دلار و ســوئیس با ۶۷۲ هــزار تن به ارزش 
۵۳۹ میلیــون دلار در رده هــای بعدی قرار 

دارند.

 در ۴ماهه امسال 
اتفاق افتاد؛

رشد صادرات 
و واردات 
  امارات بیشترین 

صادر کننده کالا
 به ایران

رییــس کل گمرک از رشــد 
صــادرات و واردات در ۴مــاه 

نخست امسال خبر داد.
مهدی میراشرفی گفت: کارنامه 
تجارت خارجی کشور در چهار 
ماهه نخست سال ۱۴۰۰ حاکی 
این بخش  بهبود وضعیــت  از 
و رشــد آمارهای صــادرات و 

واردات است.

محمدمهدیحاتمی
روزنامه نگار
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گزارش

مطالباتصنعتداروازدولتسیزدهم
حذفرانتخواری
باارز۴۲۰۰تومانی

رئیس ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایران، ضمن اشاره به خواسته های صنعت داروسازی 
کشور از دولت سیزدهم، خواســتار حذف ارز دولتی 

برای برچیدن بساط رانت خواری شد.
صنعت داروسازی ایران با توجه به سهم زیادی که در 
تأمین داروهای مورد نیاز داخل کشور دارد، اما آن طور 
که باید و شاید از حمایت های دولتی برخوردار نیست 
و از همین رو با چالش های زیادی در مســیر توسعه 
و پیشــرفت صنعت دارویی کشــور مواجه هستیم. 
مشکل نقدینگی، واقعی نبودن قیمت دارو، مشکلات 
تخصیص ارز، عدم همکاری دســتگاه های دولتی با 
صنعــت و…، مهم ترین مشــکلات و چالش های 
صنعت داروسازی کشــور است. تجارت دارو که بعد 
از اسلحه به عنوان مهم ترین تجارت پرسود شناخته 
می شــود، در ایران آن طور که باید نتوانسته به حق 
خودش برسد و برای کشــور درآمدزایی ایجاد کند. 
زیرا، صادرات دارو علاوه بر اینکه موجب رونق کسب 
و کار دست اندرکاران صنعت می شود، می تواند برای 
کشور هم مفید باشد. این در حالی است که جمعیت 
۴۰۰ میلیونــی منطقه می تواند بهترین ظرفیت برای 
صادرات داروی ایرانی باشد. محمد عبده زاده رئیس 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، به 
مسائل و مشکلات صنعت داروسازی کشور پرداخت و 
خواسته های دست اندرکاران صنعت از دولت سیزدهم 
را مطرح کرد. وی در ابتدا به جزئیات نامه ای که برای 
رئیس جمهور منتخب نوشته است، اشاره کرد و اظهار 
داشت: در این نامه خواسته های صنعت داروسازی را 
خیلی شفاف با رئیس جمهور منتخب مطرح کرده ایم.

موانع صنعت داروسازی را دچار مشکلات زیادی کرده  ��
است

عبده زاده با اشــاره به شعار سال ۱۴۰۰ که پشتیبانی 
از تولید و مانع زدایی نامگذاری شــده اســت، افزود: 
با توجه بــه اینکه تاکید رهبری بر حمایت از صنعت 
و تولیــد داخلی اســت، موانعی را بــا رئیس جمهور 
منتخب مطرح کرده ایم که صنعت داروسازی را دچار 
مشکلات زیادی ساخته است. ما معتقدیم که اگر این 
موانع از سر راه صنعت برداشته شود، مسیر توسعه و 
پیشرفت شرکت های داروسازی کشور هموار خواهد 

شد و این به نفع کشور است.
وی ادامه داد: آنچه مــا در نامه ای به رئیس جمهور 
منتخب نوشــته ایم، این اســت که هر وزارتخانه و 
دســتگاهی به صورت شــفاف برنامه های حمایتی 
خودش از صنعت دارو را اعلام کند و بگوید قرار است 
چگونــه مانع زدایی کند. این حمایت ها و کمک ها را 
در قالب تعهد نامه ای تهیه می کنیم و در پایان ســال 
از وزارتخانه هــا و دســتگاه های مربوطه می خواهیم 
پاسخگو باشند.عبده زاده افزود: در واقع مسؤلین برای 
سیاست های کلان کشور، از وزیر گرفته تا کارشناس 
آن وزارتخانه و دستگاه مربوطه می بایست پاسخگوی 

مطالبات صنعت دارویی کشور باشند.
رئیس ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایرانی در ادامه گفت: مسؤلین باید بدانند که صنعت 
دارویی کشور یک پیمانکار ارزان قیمت و بی ارزش 

نیست.
وظایف دولت در قبال صنعت دارویی ��

وی با اشــاره به جایــگاه صنعت تولیــد داروهای 
پیشــرفته و -های تک- در دنیا که معدود کشورها 
و شــرکت های داروســازی توان تولید آن را دارند، 
تاکید کرد: دولت، دو وظیفه در قبال صنعت دارویی 
و بیماران دارد.عبده زاده افزود: دولت باید از صنعت 
دارویی کشــور به گونه ای حمایت کند که علاوه بر 
ســودآور بودن برای تولید کننــده، پرداخت از جیب 
مردم و بیماران برای تهیه دارو، کمتر شود. نمی توان 
فقط به خاطر اینکه دارو گران به دست مردم نرسد، 
قیمت دارو را واقعی نکنند و صنعت ورشکسته شود.

وی گفت: با این سیاست اگر قیمت دارو واقعی نشود، 
علاوه بر اینکه صنعت ورشکســته خواهد شد، بیمار 
هم آسیب خواهد دید. چون صنعت دارویی نمی تواند 
از تمام ظرفیت خودش برای تولید استفاده کند و در 
نتیجه بیمار در تأمین دارو با مشکل مواجه می شود.

رئیس ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی 
ایران با تاکید بر حذف سیاســت ارز چند نرخی دارو، 
افزود: دولــت باید ضمن حذف این سیاســت چند 
نرخی، مابه التفــاوت آن را برای کمک به بیماران، 
در اختیــار بیمه ها قرار دهد.وی گفت: سیاســت ارز 
چند نرخی، رانت ایجاد می کند و فسادزا است. زیرا، 
ارز ۴۲۰۰ تومانی فقط بــرای ۳۰ تا ۳۵ درصد دارو 
تخصیص می یابد و آن هم مــاده مؤثره تولید دارو 
اســت و مابقی نیازهای تولید دارو بــا ارز آزاد تهیه 
می شود. یعنی ۶۵ تا ۷۰ درصد عوامل مورد نیاز برای 
تولید دارو با استفاده از ارز آزاد است. البته ناگفته نماند 
که همان ارز دولتی هم فریز شــده و صنعت روز به 

روز ورشکسته می شود.

یادداشت

اعتراض؛حقیکهبایدازآن
محافظتکرد

 طی هفته های گذشــته و در روزهای پایانی دولت 
تدبیر و امید دری دیگر با کلید رییس جمهور بســته 
شد و مسئله آب و برق که حق طبیعی و اولیه مردم 
اســت به مطالبه اجتماعی در سراســر ایران تبدیل 
شــد. اما این اعتراضات در خوزستان با تیراندازی و 
خسارت به اموال عمومی شکل و شمایل امنیتی به 
خود گرفت و طبیعتا مطالبه به حق مردم را به حاشیه 

خواهد کشید. 
نگاه گذرا به اتفاقات ســالهای اخیر کشورمان نشان 
از آن دارد که اعتراضات در کشــور ما غالبا به شکل 
امنیتی و غیر متعارف انجام می شود چنانکه مسئولان 
و مردم هر دو در اتفاقات غم انگیزی همچون کشته 
شــدن مردم بی گناه و خســارت به اموال عمومی 

سهمی دارند. 
ابتدا باید به این نکته اشــاره کــرد که حقوق اولیه 
مردم که به حق مطالبه می شود، نباید دچار کمترین 
آسیبی شود. مسائلی همچون آب در عین خشکسالی 
و کمبود بارش باید توسط مسئولین پیش بینی و برای 
آن برنامه ریزی دقیق انجام شــود که در طول سال 
ذخیر ســازی به میزان قابل ملاحظه ای انجام شود 
والا اگر قرار بر وضعیت موجود است، پس دولت به 

چه کار مردم می آید؟!
نکته دوم: در تصاویر منتشــر شــده از خوزســتان 
مشهود است که تعداد قابل توجهی از افرادی که در 
اعتراضات شرکت می کنند مسلح هستند و اقدام به 
تیراندازی می کنند. هر چند داشــتن اسلحه در میان 
برخی از مردم منطقه رسم است اما اگر امنیت مردم 
به خطــر بیفتد در اینصورت نهادهــای امنیتی باید 

پاسخگوی وضع موجود باشند. 
نکته سوم: نبود ساختار مناسب برای مطالبه گری حق 

و حقوق شهروندان.
مردم برای اعتراض به دولت باید از خود دولت اجازه 
تجمع بگیرنــد و همین امر منجر به شــکل گیری 
حلقه های رهبری مخفی و مضر در تجمعات می شود 

که آسیب بیشتری را در پی خواهد داشت. 
نکته چهارم؛ عدم پاســخگویی درســت به مردم و 

آرامش بخشیدن به تجمعات.
این امر باید توسط مسئولان استان ها انجام شود که 
متاسفانه در چنین شرایطی در دسترس نیستند و در 
مواردی شاهد بودیم با اظهار نظرهای حساب نشده 
باعث تحریک افکار عمومی می شوند. ضمن اینکه 
نباید از اقداماتی که نیــروی انتظامی برای آرامش 

بخشیدن به تجمعات می کشد چشم پوشی کرد.
امــا اصلی ترین مســئله حضور افــراد غیر بومی و 
ناشــناس با چهره های پوشانده در تجمعات است که 
معمولا اقدام به تخریب امــوال عمومی می کنند و 
رفتارهایی خارج از شان شــهروندی انجام می دهند 
تــا مطالبه به حق اجتماعی مــردم را به انتقام گیری 
سیاسی تبدیل کنند. مردم باید چنین افرادی را از جمع 
خود دور یا به نیروهای نظامی مستقر معرفی کنند تا 
از ایجاد هرگونه حاشیه و مشکلات دیگر جلوگیری 
شــوند.همانطور که در اعتقــاد دینی و مذهبی مردم 
کشــورمان وجود دارد، گرفتن حق، واجب، و مطالبه 
آن از مســئولان دولتی و غیره، ضروری است. پس 
معترضان باید به دور از هیجانات مخرب و بدون تاثیر 
پذیری از تبلیغات دشمنان کشــور ، از خواسته خود 
دفاع و حواشــی را نادیده بگیرند.در این زمینه انتشار 
صــوت یکی از زنان معترض خوزســتانی در فضای 
مجازی قابل اشــاره است که ماموران انتظامی را به 
مسالمت آمیز بودن اعتراضشان توجه می دهد. نکته 
ای که باید مورد توجه معترضان نیز باشــد و آنان را 
نســبت به فعالیت هرگونه افراد ناشــناس و بد نیت 

حساس کند. 

مهمترین بخشــی کــه دغدغــه مندان و 
فعالان فضای مجازی با آن مشــکل دارند 
»شــبکه وندان«  بنیادیــن  حقــوق  بحث 
)networkers( یا به تعبیری کاربران فضای 

مجازی است که شامل
حق بر محترم دانستن حریم خصوصی

حق بر دسترسی آزاد به اطلاعات موجود در 
فضای مجازی

حــق بــر انتخاب برنامــه هــای اینترنتی 
)وبسایتها، نرم افزارها، اپلیکیشن ها و...(

و همچنین حق بر کســب و کار در فضای 
مجازی است.

در حاشــیه این دغدغه های اصلی، هم می 
توان به برخــی دغدغه های فرعی از جمله 
حق بر ناشــناس ماندن در فضای مجازی، 
حق بر اعتراض )صنفی-اجتماعی- سیاسی 
و...( و حــق بر اســتفاده تفریحی از فضای 

مجازی برشمرد.
فقدان نظم حقوقی و منطقی در طرح صیانت ��

بررســی طرح ۱۴ صفحه ای عــده ای از 
نمایندگان مجلس نشان می دهد این طرح 
به شدت مبهم و فاقد نظم حقوقی مشخصی 
است. از یک ســو هنجارهای تازه ای برای 
مقــررات کیفری وضع کــرده و قوانینی از 
جمله قانون جرایم رایانــه ای یا آیین نامه 
جمع آوری و استنادپذیری ادله الکترونیکی 
را تغییــر می دهد و از ســوی دیگر برخی 
قوانین ناظر بر ســاختار، صلاحیت و شکل 
نهادها و دســتگاه های دولتی و حکومتی را 

عوض می کند.
مثلا در جایی از طــرح محدوده صلاحیت 
قانونی کمیسیون عالی تنظیم مقررات و در 
جای دیگری صلاحیت دیوان عدالت اداری 
در رسیدگی به شــکایات از تصمیمات یک 
نهاد مختلف چندقوه ای را تغییر داده است و 
حتی در جایی شورای عالی فناوری اطلاعات 

وابسته به وزارت ICT را منحل اعلام کرده 
و صلاحیت قانونی این شورا را در اختیار نهاد 

دیگری قرار داده است.
بدیهی اســت اینترنت به عنوان یک شبکه 
جهانی، با قوانین داخلی یک کشــور مانند 
ایران اداره نمی شود و تجربه نشان می دهد 
شــبکه های بین المللی برای گرفتن مجوز 
تمایلــی به مراجعه به شــورای داخلی یک 

کشور ندارند
با وجود این پیچیدگی ها و وصله پینه کردن 
قوانین فعلی به نظر می رســد از دو دیدگاه 
طــرح صیانت از فضای مجــازی قابل نقد 
است. یکی از دیدگاه حقوق بنیادین کاربران 
اینترنت و شــبکه وندان و دیگری از دیدگاه 
مسایل فنی برقراری پدیده ای به نام اینترنت 
ملی که دومی در حوصله این مقال نیســت 
و احیانا کارشناســان فنی بایــد درباره آن 
اظهارنظر کنند که آیا اینترنت ملی هم مانند 
واکسن ملی یا خودروی ملی قابلیت اجرایی 
دارد یا تنها در حد پروژه هایی که برای برخی 
افراد نان دارد ولی برای مردم و کشــور آبی 

ندارد، تلقی می شود.
به همین جهت در یادداشت حاضر به بحث 
اول یعنــی نقــاط تلاقی یــا تهدید حقوق 
بنیادین شــبکه وندان با طــرح صیانت از 
فضای مجازی بــه صورت خلاصه پرداخته 

می شود.
دسترسی کاربران چقدر محدودتر می شود؟ ��

 واقعیــت این اســت کــه طــرح صیانت 
مــی گوید هــر محتوایی که روی شــبکه 
اینترنت جهانــی قرار می گیرد چه در داخل 
کشــور و چه در خارج کشور تهیه شده باشد 
باید از یک شــورای خــاص، مجوز فعالیت 

بگیرد. مثلا اینستاگرام به عنوان یک محتوا/ 
بستر یا تلگرام یا هر پیام رسان یا اپلیکیشنی 
یا سایتهای خارجی باید از این شورای خاص 

مجوز فعالیت بگیرند.
بدیهی اســت اینترنت به عنوان یک شبکه 
جهانی، با قوانین داخلی یک کشــور مانند 
ایران اداره نمی شود و تجربه نشان می دهد 
شــبکه های بین المللی برای گرفتن مجوز 
تمایلــی به مراجعه به شــورای داخلی یک 
کشــور ندارند. در نتیجه به صورت قانونی و 
طبق این طرح، همه محتویات، شــبکه ها، 
پیام رســانها، اپ ها و حتی سایتهایی مانند 
گوگل یا خدمات پست الکترونیک وابسته به 
این ســایتها مانند جی میــل و نظایر آن به 
صورت قانونی قابــل فیلتر خواهد بود. لازم 
به ذکر است به خودی خود این تلقی که هر 
کســی هر جایی خواست کاری انجام بدهد 
بایــد از دولت مجوز بگیــرد، باعث محدود 
شدن فعالیتها یا دست کم حق بر دسترسی 

به محتویات آزاد اینترنت می شود.
هر چه محتوای اثرگذار است باید دولت تایید  ��

کند؟
نکتــه دوم درباره محتویات یا شــبکه ها و 
پیامرســانهای »اثرگذار« است که عینا واژه 
»اثرگــذار« بارها در این مصوبه ذکر شــده 
اســت. اثرگذار به زبان ساده یعنی اشخاص 
زیادی مشتری این محتویات یا سایت یا اپ 
باشــند. در طرح از محدوده ۱۰ هزار نفری 
اشخاص عضو یا اســتفاده کننده محتوا به 
عنوان شاخص اثرگذاری نام برده شده است 
ولــی در کل این که چــه محتوایی اثرگذار 
اســت و چه محتوایی نیست، به تشخیص 
شورای مزبور گذاشته شده است. در بخشی 
از طــرح می خوانیم : فعالیــت خدمات پایه 
کاربــردی خارجی اثرگذار مســتلزم معرفی 
نماینده قانونی و پذیــرش تعهدات ابلاغی 

کمیسیون میباشد. 
اینگونه قانون نویسی مستقیما ایجاد انحصار 
در فعالیتهــا می کند که به نظر می رســد 
دغدغه شبکه وندان در محدودسازی اینترنت 
به بهانه »اثرگذار بودن بخشی از محتویات 
آن و نداشــتن مجوز فعالیت«، بجا و قابل 

اعتناست.
احراز هویت معتبر به چه بهایی؟ ��

نکته ســوم درباره امکان از بین رفتن حریم 
خصوصی کاربران است. به نظر می رسد این 
دغدغه شبکه وندان هم در طرح صیانت از 
فضای مجازی بی راه و اشتباه نیست چون 
در ماده ۲۵ از فصل پنجم طرح عنوان شده 
که باید »احراز هویت معتبر کاربران« انجام 
گیرد. به بیان دیگــر هر کاربر اینترنتی باید 
دارای IP قابــل ردیابــی منحصر به فردی 
باشــد که کلیه فعالیت های این IP از سوی 
دســتگاه های دولتی قابل رصد و پیگیری 
باشد. بدیهی است در دنیای اینترنت که هر 
کاربری تنها با اتصال به اینترنت دارای حق 
استفاده از فضای مجازی می شود، منوط و 
مشــروط کردن فعالیت در اینترنت به احراز 
هویت معتبر، گونه ای محدودیت قابل انتقاد 

است.
نکته چهارم به مســاله حق آزادی انتخاب 
شــبکه وندان برای بهره برداری از برنامه ها 
و محتویات اینترنتی باز می گردد. مســاله 
بسیار مهمی که تجربیات تاریخی تلخی را 
شهروندان درباره محدودسازی حق انتخاب 
بین خدمات و کالاها توســط دولت از ســر 
گذرانده اند. نمونه عینی این محدودســازی 
حــق انتخــاب را مــی تــوان در صنعت 

خودروسازی یا در صدا و سیما دید
مقایســه بارز این حق را می توان در حقوق 
بنیادین دیگری از جمله حق حیات جستجو 
کــرد. تصویب این شــرط محدودیت مانند 
آن اســت که یک دولت تصویب کند هیچ 

شهروندی حق حیات ندارد مگر آنکه من او 
را احراز هویت کنم و مثلا شناسنامه بدهم. 
بدیهی است شخصی که در حوزه جغرافیایی 
یک کشــور زندگــی می کنــد دارای حق 
بنیادین حیات است و هیچ دولتی نمی تواند 
بگوید تو زنده نباش چون شناسنامه و اوراق 
هویت نــداری ولی ممکن اســت از برخی 
حقوق شهروندی که در رتبه پایین تری قرار 
دارند – مانند حق بر تابعیت- محروم شــود 

چون فرضا احراز هویت نشده است.
وضعیت کنونی مدیریت اینترنت در کشــور 
هم می گوید اگر شــما می خواهید از برخی 
اقدامات و خدمــات در فضای اینترنت بهره 
مند شــوید باید احراز هویت معتبر شــوید 
مانند خدماتی که ســامانه ثنا )قوه قضاییه( 
ارائه می کند و اســتفاده از این سامانه -به 
درســتی- مشــروط به احراز هویت معتبر 
کاربر شــده اســت ولی نه این که شما حق 
ندارید به اینترنت وصل شــوید مگر اینکه 
احراز هویت معتبر شما از سوی یک دستگاه 
دولتی صورت و مورد تایید قرار گیرد. نمونه 
این روش را می توان در برهه هایی از زمان 
در کافــی نت ها دید که امکان اســتفاده از 
اینترنت برای مشتری موجود نبود مگر آنکه 
صاحب کافی نت، کارت ملی شما را می دید 
و با کد ملی شــما، امکان می داد پشت میز 

بنشینید و مثلا صفحه گوگل را باز کنید.
محدودسازی حق انتخاب کاربران و شهروندان ��

نکته چهارم به مســاله حق آزادی انتخاب 
شــبکه وندان برای بهره برداری از برنامه ها 
و محتویات اینترنتی باز می گردد. مســاله 
بسیار مهمی که تجربیات تاریخی تلخی را 
شهروندان درباره محدودسازی حق انتخاب 
بین خدمات و کالاها توســط دولت از ســر 
گذرانده اند. نمونه عینی این محدودســازی 
حــق انتخــاب را مــی تــوان در صنعت 
خودروسازی یا در صدا و سیما دید. زمانی که 
دولت )به مفهوم عام آن( با تصویب مقررات 
یا قوانینی مانند افزایش تعرفه گمرکی واردات 
خودرو یا برخی تفاسیر رسمی از اصول قانون 
اساســی، شهروندان را ملزم می کند فقط از 
شبکه های صدا و سیما استفاده کنند و برای 
واردات و استفاده از تجهیزات دریافت امواج 
سایر شــبکه های برون مرزی محدودیت و 
بعضا مجازات وضع می کند،همگان شــاهد 
صحنه های عجیب و غیرقابل باوری ازجمله 
استفاده از نیروهای چترباز و متخصص راپل 
برای کندن دیش های ماهواره از در و دیوار 

خانه ها می شوند.
یا درباره انحصار در تولید و واردات خودرو در 
داخل، عرضه خودروهای بی کیفیت و بسیار 
گران در کنار ایجاد نارضایتی عمومی، باعث 
افزایش تصادفات در جاده ها و تلفات بسیار 
عظیم نیروی انســانی می شود که سالیان 

سال است ایرانیان از آن رنج می برند.
چرا باید از کسب و کارهای اینترنتی محافظت  ��

کنیم؟
درصورتــی کــه ایــن تجربیــات را بارها 
 شــهروندان از ســر گذرانــده انــد چطور 
مــی توان انتظار داشــت با طــرح صیانت 
از فضای مجازی و دســتور بــه اخذ مجوز 
محتویات اینترنتی،حق بر انتخاب شهروندان 
برای اســتفاده از محتویات زیر سوال نرود. 
کافی است تصور کنیم دسترسی شهروندان 
به همه پیامرســانهای اینترنتــی جهانی از 
جمله واتس اپ، تلگرام، اینستاگرام، توییتر، 
لینکدین،  تــم تم، بامبــل، کلاب هاوس، 
گودر، گوگل پــلاس و... از بین برود و فقط 
شــهروندان حق انتخاب استفاده از بین چند 
پیامرسان داخلی مانند سروش و بیسفون و 

بله داشته باشند.
به بیان دیگر از بین بردن حق انتخاب آزادانه 
اســتفاده از محتویــات و ابزارهای اینترنتی 

همــان مشــکلی را به وجود مــی آورد که 
محدود کردن حق انتخاب خرید خودروهای 
معتبــر جهانی و قانون ممنوعیت بکارگیری 

تجهیزات دریافت از ماهواره به وجود آورد.
جالب اینجاســت در بنــد ۱۷ از ماده ۴ این 
طرح عنوان شــده تنظیم ضوابط عرضه و 
استفاده از ابزارهای دسترسی بدون پالایش 
)ماننــد فیلترشــکن و vpn(- پرانتز از متن 
قانون اســت- بر عهده کمیســیون مزبور 
قرار گرفته. یعنی این مصوبه قبول دارد که 
می توان فیلترشکن و vpn در اختیار برخی 
کاربران قرار گیــرد ولی اینکه چه کاربرانی 
و با چه شــرایطی این دسترســیها را داشته 
باشند، کمیسیون مشــخص می کند. پس 
نمی توان از انتظار دور داشت که مانند بقیه 
انحصارگرایی هــای دولتی، خرید و فروش 
وی.پی.ان قاچاق و غیرقانونی و فیلترشکن 

ها در بازار سیاه رونق بگیرد.
و  �� اینترنتی  کارهای  و  کسب  محدودسازی 

محدود کردن حق شهروندان
در حال حاضــر صدها هزار کســب و کار 
اینترنتــی بر پایه ســایتها و پیام رســانها و 
شــبکه های اجتماعی مجازی در کشور در 
حال فعالیت هســتند. از شــیر مرغ تا جان 
آدمیزاد در این شــبکه ها مورد داد و ستد و 
موضوع فعالیت اقتصادی قرار می گیرد که 
یکی از نگرانی های به حق شــبکه وندان، 
محدود شدن کســب و کارهای اینترنتی با 
اجــرای طرح ملی صیانت از فضای مجازی 
اســت. زیرا مشخص اســت در صورتی که 
شــبکه های باکیفیت ارتباطی جهانی مانند 
اینســتاگرام برای عموم مردم مسدود شده 
و شــبکه های اجتماعی ضعیف،بی کیفیت 
و غیرایمن داخلی جایگزین آنها شــونداین 
کسب و کارها که بعضا دارای مشتریان ثابتی 

شده اند چقدر آسیب خواهد دید.
نمونه تاریخی این آســیب اقتصادی را می 
توان در دی ۱۳۹۶ مشــاهده کرد که منجر 
به فیلترینگ شبکه اجتماعی تلگرام شده و 
در نهایت کســب و کارهای خرد بسیاری را 

از رونق انداخت و تا زمانی که این کســب 
و کارها به ســمت شــبکه دیگری از جمله 
اینستاگرام بروند چه میزان ضربه اقتصادی 

تحمل کردند.
لذا به نظر می رسد در این باره هم نگرانی از 
تبعات اقتصادی طرح صیانت از شبکه های 

اجتماعی چندان بی منطق نباشد.
طرح صیانت از فضای مجازی چطور کاربران را  ��

محدود می کند؟
درباره سایر دغدغه های فرعی از جمله حق 
بر ناشناس ماندن در فضای مجازی، حق بر 
اعتراض )صنفی-اجتماعی- سیاسی و...( و 
حق بر اســتفاده تفریحی از فضای مجازی 
هم سخن زیادی برای گفتن نمی ماند چون 
در مقایســه با دغدغه هــای اصلی و جدی 
کاربــران در مقابل طــرح صیانت از فضای 
مجازی، اینگونه دغدغه های فرعی شکل و 

ظاهر لاکچری و فوق برنامه دارند.
از ســوی دیگر ایــن طرح به مســایل و 
موضوعــات مالی جدیدی مــی پردازد که 
به نظر می رسد زمینه دست اندازی برخی 
اشــخاص به بیت المال و حتی اجحاف در 
حق کاربران اینترنت را فراهم سازد. این که 
تعرفه گذاری دسترسی به خدمات اینترنتی 
تغییــر مرجع پیدا کند یــا دولت مکلف به 
پرداخت وجوهی به برخی از محتواســازان 
به صورت قانونی باشــد، دغدغه مضاعفی 
را برای تحمیــل هزینه های غیرضروری 
که منجر به نتیجه کارامدی نخواهد شد را 
برای شهروندان به دنبال دارد. مانند هزینه 
کرد چند ده میلیاردی برای جستجوگر ملی 
یا پیامرسانهای داخلی که تا لحظه نگارش 
ایــن کلمات، دســتاورد ملموســی به جز 
انباشتن جیب عده ای خاص دنبال نداشت.

طرح صیانت از فضای مجازی چطور کاربران را محدود می کند؟

چقدر محدود می شویم؟

محمدسجادبهرامی
روزنامه نگار

امیدسلیمیبنی
روزنامه نگار

واقعیتایناستکهطرح
صیانتمیگویدهرمحتواییکه
رویشبکهاینترنتجهانیقرار
میگیردچهدرداخلکشوروچه
درخارجکشورتهیهشدهباشد
بایدازیکشورایخاص،مجوز

فعالیتبگیرد.

بدیهیاستاینترنتبهعنوان
یکشبکهجهانی،باقوانین
داخلییککشورمانندایران

ادارهنمیشودوتجربهنشانمی
دهدشبکههایبینالمللیبرای
گرفتنمجوزتمایلیبهمراجعهبه
شورایداخلییککشورندارند.

حبیباحسنیپور
روزنامه نگار
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حوادث

خبرخوان

مادربیرحمپسراوتیسمشرا
درقفسنگهداریمیکرد

مادر بی رحمی که پســر اوتیســمش را در قفس 
نگهداری می کرد بازداشت شد. متهم« ملیسا دوس 
» ۴۳ ســاله با اتهام کودک آزاری و بدرفتاری با 
فرزند معلولش روبروست. بنا بر گزارش های پلیس 
فلوریدای آمریکا مامــوران با دریافت تماس های 
تلفنی با اداره پلیس خود را به خانه این زن رسانده 
و از آن بازدیــد کردند پس از بازرســی های انجام 
شــده کودک ۹ سال های را درون قفس پیدا کرده 
که در شــرایط بسیار بد و کثیفی قرار داشته است. 
به گفته یکی از ماموران کیسه های زباله، حشرات، 
عنکبوت هــا و مگس ها در سراســر خانه این زن 
دیده می شد و شــرایط غیرقابل سکونت در خانه 
دیده می شــد. ایــن زن دو کــودک دیگر به غیر 
پسراوتیسم خود داشــت که در شرایط اسف باری 
زندگی می کردند. وی افزود: ما این مادر بی رحم و 
سهل انگار را با قرار وثیقه ۲۲۵۰۰ دلاری دستگیر 
و فرزندانش را به سازمان حمایت از کودکان منتقل 

کردیم.

15زنومردشیرازیدر
محاصرهمرگدردناک!

رئیس سازمان آتش نشانی شیراز از وقوع حریق در 
یکی از هتل آپارتمان های این شهر خبر داد.

محمد هادی قانع بعد از ظهر پنجشــنبه در جمع 
خبرنــگاران، گفــت: در ســاعت ۱۱ و ۳۸ دقیقه 
مشاهده شدن دود و زبانه کشیدن شعله های آتش 
از واحد شــرقی در طبقه سوم یک هتل آپارتمان 
ســه طبقه واقع در خیابان حدادی به سامانه ۱۲۵ 
آتش نشانی شیراز اطلاع داده شد که به دنبال آن 
ســتاد فرماندهی آتش نشانی شیراز آتش نشان از 
ایســتگاه یک را به همــراه خودروهای اطفا آتش 
ســوزی به محل حادثه اعزام کرد. رئیس سازمان 
آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــیراز با اشاره به 
حضور آتش نشــانان در محل حادثه گفت: پس از 
حضور آتش نشــانان در محل مشاهده شد کانون 
آتش سوزی آشپزخانه این واحد بوده و آتش گرفتن 
هود آشــپزخانه منجر به آتش سوزی و سرایت آن 
به لوازم قابل اشتعال شده است. قانع با بیان اینکه 
شــعله های آتش در این واحد به سرعت در حال 
گسترش بود، گفت: این امر باعث بروز دود سنگین 
در طبقات شــد. قانع اضافه کرد: آتش نشــانان با 
تقســیم شدن به دو گروه نســبت به اطفا حریق، 
نجات مسافران و خارج کردنشان به بیرون از هتل 
اقدام کردند. وی با بیان اینکه همزمان با عملیات 
اطفای حریق، آتش نشــانان عملیات تهویه دود از 
محیط را نیز آغاز کردنــد، گفت: نجاتگران آتش 
نشانی ۱۵ تن از مسافران این هتل آپارتمان را که 
در طبقات گرفتار شــده بودند به محل امن منتقل 

کردند.

خبرخوان

جنازهچوپانجوانازچاهبیرون
کشیدهشد

مرد ۴۰ ساله در گرمسار به کام مرگ فرو رفت.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان سمنان گفت: 
جسد فردی که مفقود شــده بود پس از جست و 
جوی عوامل امداد و نجــات از داخل یک چاه در 
روستای دوآب گرمســار بیرون کشیده شد. مظفر 
محمدخانی بامداد جمعــه ادامه داد: مفقودی یک 
نفر در منطقه کیلان پیش از ظهر پنجشنبه هفتم 
مرداد ماه به هلال احمر اعلام شــد. وی از انجام 
عملیات نجات در محدوده محور ایوانکی به آبسرد، 
حوالــی منطقه کیلان و روســتای دوآب و اعزام 
پایگاه عامل مرکزی گرمسار خبر داد و افزود: این 
عملیات ساعت ۲۲ دیشب خاتمه یافت. محمدخانی 
یادآور شد: بعد از تفحص تیم عملیاتی در منطقه، 
طبق گفته افراد محلی مبنی بر وجود چاه و قنات، 
تیم عملیات جســتجو در این مناطق را شروع کرد 
و فرد مفقود در یکی از چاه ها پیدا شــد. وی ادامه 
داد: فــرد مفقود با تلاش فــراوان از چاه به بیرون 
انتقال داده شد که متاسفانه فوت شده بود و تحویل 
عوامل نیروی انتظامی شد. فرد مفقود مرد چوپانی 

در حدود ۴۰ سال از اتباع افغان بوده است.

لورفتنرازشومخانمپرستاربعد
از35سال

پرستاری که باعث آسیب مغزی یک نوزاد شده بود 
به جرم قتل بازداشت شد. پلیس تگزاس پرستاری 
را که ۳۶ ســال پیش یک نوزاد را به شدت تکان 
داده و باعث آســیب مغزی وی شــده بود به جرم 
قتل این نوزاد که اکنون ۳۵ ســاله اســت و بر اثر 

مشکلات مغزی جان سپرده دستگیر کرد.
گزارش رســانه های خارجی حاکی از آن است که 
این پرستار محکوم شده که نوزاد ۵ ماهه ای را در 
بیمارستانی در تگزاس آمریکا به شدت تکان داده 
و ســبب بروز آسیب های جدی به مغز این کودک 
شده اســت و اکنون پس از گذشــت ۳۶ سال از 
ماجرا این نوزاد که اکنون مردی ۳۵ ساله بوده، روز 
گذشته بر اثر مشکلات مغزی و معلولیت ذهنی در 

بیمارستان جان سپرد.

جانشــین پلیس آگاهی تهــران بزرگ از 
دســتگیری ســارقی خبر داد که از منزل 

دوستش سرقت کرده بود.
 ســعداله گزافی جانشــین پلیس آگاهی 
تهران بزرگ بیان داشــت: مــرد جوانی 
به پایگاه چهــارم پلیس آگاهی مراجعه و 
اظهار کرد، ساعت ۲ بعد از ظهر سیزدهم 
فروردین به همــراه خانواده از خانه خارج 
شدیم و سه ســاعت بعد برگشــتیم. به 
محض ورود متوجه باز بودن در و سرقت 

طلاجات و لپ تاپ شدیم.
وی اضافــه کــرد: بــا اعلام ایــن خبر 
کارآگاهان وارد عمل شده و در تحقیقات 
صــورت گرفته باتوجه به ســالم بودن در 
ورودی احتمال ســرقت از سوی شخصی 
آشنا مطرح شد. با توجه به فیلم و تصاویر 
دوربین های مداربسته خانه محل سرقت، 

مشخص شد که سارق به کمین مال باخته 
نشسته و پس از خروج او از پارکینگ وارد 
ســاختمان شده و نقشه رقت را اجرا کرده 

است.
جانشین پلیس آگاهی تهران افزود: تصویر 

چهره ســارق کامل مشــخص نبود، اما 
باتوجه به ظاهر و هیکل سارق جوان، مال 
باخته، احتمال داد که ســارق جوان فردی 
به نام کامران است. از طرفی شاکی مدعی 
شــد قبل از ترک خانه تلفنی خروجش را 

از خانه به کامران اعلام کرده و همچنین 
سال گذشته کلید های خانه اش در اختیار 

کامران بوده است.
این مقام انتظامی ادامه داد: با این احتمال 
که کامــران در این ســرقت نقش دارد، 
تصویر کامران با تصویر دوربین مداربسته 
تطبیــق داده شــد و باتوجه به شــباهت 
ظاهری کامران برای تحقیقات به پایگاه 

چهارم پلیس آگاهی احضار شد.
گزافی در پایان خاطر نشان شد: متهم در 
تحقیقات اولیه مدعی شــد در روز سرقت 
خــارج از تهران و به اتفاق خانواده اش در 
باغی نزدیکی شهرستان بومهن بوده است. 
اما در تحقیقات صورت گرفته تیم تحقیق 
دریافت که متهم جــوان واقعیت را بیان 
نکرده است. کارآگاهان بار دیگر از کامران 
تحقیق کرده و درنهایت باتوجه به مدارک 
و شواهد ارائه او به ناچار به سرقت از منزل 

دوستش اعتراف کرد.

داماد از مراسم ازدواجش کیلومترها دور شد!

سارق، خانه دوستش را خالی کرد

آگهی تغییرات موسسه فرهنگی تسنیم نور به شماره ثبت 18136 
و شناســه ملی 10100625105 به اســتناد صورتجلسه هیئت 
امنا مورخ 11/03/1400 و مجوز شــماره 142974/1400 مورخ 
12/4/1400 وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تصمیمات ذیل اتخاذ 
شــد: الف( فصل دوم - اهداف و وظایف کلی به شرح ذیل اصلاح 
گردید: 1. مقرر شد موارد زیر به اهداف موسسه »ماده 6«اساسنامه 
اضافه شــود: ه - اهتمام و برنامه ریزی جهت حفظ و نشر اصول و 
ارزش های اسلامی، ملی و انقلابی به ویژه پاسداری از حریم ولایت 
مطلقه فقیه و ایجاد علاقه و ایمان به فرهنگ خودی و خودباوری با 
اهتمام به افزایش باورهای دینی و قرآنی و معارف و عقاید اسلامی و 
اعتلای روح معنویت و مکارم و فضایل اخلاقی با برگزاری برنامه ها 
و تولیدات مختلف و متنوع و- تکریم، بزرگداشت و ترویج سلوک و 
اندیشه های شهدای انقلاب اسلامی و روایت تاریخ دقیق انقلاب 
با استفاده از رســانه های مختلف و نوین ز- ترویج و تقویت حوزه 
اندیشه ای و فکری دینی و انقلاب اسلامی و گسترش کرسی های 
آزاداندیشــی و تضارب آراء ح- گســترش زمینه های مشارکت و 
مباشرت مردمی و جبهه مردمی فرهنگی اجتماعی انقلاب اسلامی 
در توســعه و ترویج فعالیت های فرهنگی. 2. مقرر شــد موضوع 
فعالیت های ذیل به »ماده 7 »اساســنامه اضافه شود: ط-تحقیق و 
پژوهش های فرهنگی، هنری به منظور کاربردی ســاختن و عینیت 
بخشــیدن به منویات و مطالبــات مقام معظم رهبــری در حوزه 
فرهنگ و هنر به ویژه زمینه سازی فرهنگی به منظور اجراء و تحقق 
شــعارهای سال اعلام شده از ســوی معظم له از طریق برگزاری 
همایش، طرح های پژوهشــی، کارگاه های آموزشی ی- مشارکت 
یا اجرای طرح های پژوهشــی، فرهنگی و هنری و نیز گردآوری و 
تدوین مجموعه های مستند درباره مسائل فرهنگی، هنری، اجتماعی 
و تاریخــی ک-برگزاری همایش، گردهمایی، ســمینار و همکاری 
در برپایی نمایشــگاه ها و جشنواره های فرهنگی و هنری ل- تهیه 
و عرضه محصولات فرهنگی، هنــری دارای مجوز از قبیل: کتاب، 
اقلام رایانه ای در زمینه زبان و ادبیات فارســی، معارف اسلامی و 

علوم قرآنی و نیز فیلمهای مســتند و ســینمایی )دارای مجوز( م- 
برگزاری نشســت های فرهنگی، هنری، ادبی )شــعر و شاعران(، 
معرفی، بررســی و نقد کتاب و نشریه و نیز انتخاب و اهدای جوایز 
بــه برگزیدگان آثار فرهنگی و هنــری ن- حروفچینی، ویرایش و 
تصحیح، تنظیم، طراحی و صفحه آرایی کتاب و نشــریه و صفحات 
وب و الکترونیک و انجام خدمات نشر. س- انجام فعالیتهایی برای 
گسترش و ترویج فرهنگ مطالعه و کتابخوانی، آموزش شیوه های 
مطالعه و ایجاد فضای مناســب برای مطالعــه، طراحی و یا ایجاد 
کتابخانه برای سازمان ها و مؤسســات ع- ارائه خدمات مشورتی 
در قلمرو مدیریــت امور فرهنگی، هنری، مطبوعاتی و ســینمایی 
ف- طراحی، ســاخت و راه اندازی مجتمع یا مرکز فرهنگی هنری 
)بــا هماهنگی دبیرخانه هیأت رســیدگی مربوطه و اخذ مجوزهای 
لازم از مراجع ذیربط ( ص- آســیب شناســی و معرفی آسیبهای 
اجتماعی به اقشار مختلف مردم و ارائه راه کارهای مقابله با آنها در 
قالب محصولات و خدمات فرهنگی ق- انجام فعالیتهای پژوهشی 
و تحقیقاتی با موضوع آسیب شناســی اجتماعی و ارائه راهکارهای 
مقابله با آنهــا آن در قالب محصولات فرهنگــی ر- آموزش های 
عمومی از طریق طراحی و برگزاری دوره ها و کارگاه های آموزشــی 
کوتاه مدت فرهنگی هنری. ب( »فصل ســوم - ارکان مؤسســه و 
شرح وظایف هر کدام« به شرح ذیل اصلاح شد: 1. مقرر شد موارد 
زیر به ذیل »ماده 10- وظایف و اختیارات هیأت امناء« اضافه گردد: 
ک- انتصاب رئیس هیأت مدیره ل- استرداد دعوی بر طبق مقررات 
و قوانین مربوطه. م-تعیین میزان اندوخته ها، مازاد درآمد به هزینه 
و سایر موضوعات مرتبط با رعایت قوانین و مقررات مربوطه پس 
از پیشنهاد هیأت مدیره. ن- تعیین روزنامه های کثیرالانتشاری که 
کلیه اعلانات در آن درج شود. س- اتخاذ تصمیم نسبت به هرگونه 
پیشنهادی که در دستور جلسه قرار گیرد مگر در مواردی که قانوناً 
از وظایف مراجع دیگر باشــد. ع- اخذ تصمیم نسبت به افزایش یا 
کاهش دارایی . ف- بررسی و اتخاذ تصمیم نسبت به پیشنهاد تغیر 
مرکز اصلی موسســه. 2. همچنین معین شــد بند »د« ماده 10 به 

این صورت تغییر یابد: د-بررسی و تصویب آیین نامه های معاملاتی، 
مالی، اداری، استخدامی و ساختار سازمانی و سقف نیروی انسانی 
مجاز موسسه. 3. نیز مقرر شد »تبصره 2« ماده 10 به این صورت 
اصلاح شــود: تبصره2- انتصاب مدیرعامل برای یک دوره حداکثر 
پنج ساله می باشد و برای دوره های بعدی بلامانع است. 4. تعیین 
شد که مفاد«ماده 11- اعضای هیأت مدیره« به این صورت اصلاح 
و تغییر داده شــود: ماده 11-هیأت مدیره مؤسسه مرکب از 3 یا 
5 شــخص حقیقی یا حقوقی خواهد بود که بر اساس بند )ج( ماده 
10، پــس از تصویب هیأت امناء، برای مدت حداکثر 5 ســال و با 
صدور حکم انتصاب توســط رئیس هیأت امناء فعالیت مینماید. 5. 
مقرر شد موارد ذیل الذکر، ذیل »ماده 12- وظایف و اختیارات هیأت 
مدیره« اضافه شود: ح- پیشنهاد خط  مشی و سیاست کلی و برنامه 
راهبردی مؤسسه به هیأت امناء. ط- تعیین میزان ذخیره استهلاک 
دارایی های مؤسسه با توجه به مقررات قانونی. ی-پیشنهاد هر نوع 
اندوخته به هیأت امناء. ک- پیشنهاد خالص مازاد درآمد بر هزینه به 
هیأت امناء. ل- پیشــنهاد افزایش یا کاهش دارایی به هیأت امناء. 
م- پیشــنهاد تغییر و اصلاح اساسنامه به هیأت امناء. ن-تصویب 
هر نوع قرارداد و موافقت نامه و اصلاحیه های آن ها به منظور خرید یا 
فروش هر نوع کالا و تولیدات و خدمات و یا تحصیل و یا واگذاردن 
آن ها و همچنیــن واگذاری هر نوع حقوق و امتیــازات و منافع به 
هر صــورت اعم از اینکه طرف ایرانی و یا خارجی باشــد با توجه 
به آیین نامه معاملات و ســایر آیین نامه هــای مالی. س- به امانت 
گذاشتن یا ودیعه گذاشتن هر نوع اسناد مدارک وجوه در صندوق ها 
و مؤسســه ها و مؤسسات حقوقی و اســترداد آن ها در چهارچوب 
عملیات جاری مؤسســه. ع- تصویب صورت های مالی و گزارش 
فعالیت هیأت مدیره مؤسسه برای تقدیم به هیأت امناء، باید حداقل 
20 روز قبل از تشکیل جلسه هیأت امناء مربوطه به بازرس داده شود. 
ف- اتخاذ تصمیم در مورد ســازش و ارجاع امر به داوری و تعیین 
داور. ص-بررسی و تصویب هرگونه مشارکت با اشخاص حقیقی و 
حقوقی و گزارش مراتب به هیأت امناء. ق- اجرای مصوبات هیأت 

امناء. 6. مقرر شــد بند » د« ماده 12 به این صورت تغییر کند: د- 
پیشنهاد آیین نامه های معاملاتی، مالی، اداری، استخدامی و ساختار 
سازمانی و سقف نیروی انسانی مجاز مؤسسه به هیأت امنا. 7. مقرر 
شد بند »ز« ماده 12 اساسنامه به صورت زیر تغییر کند: ز- تصویب 
تشکیلات تفصیلی و تمامی دستورالعمل های مرتبط با اداره مؤسسه 
در چهارچوب مصوبات هیأت امناء و قوانین مربوطه. 8. معین شــد 
که »تبصره5 » ماده 12 به صورت ذیل تغییر کند: تبصره5- رئیس 
هیأت مدیره اداره جلسات را بر عهده خواهد داشت و اداره جلسات 
و وظایف رئیس هیأت مدیره و ترتیب دعوت و تشــکیل جلســات 
هیأت مدیره طبق مواد 122 و 123 لایحه قانونی اصلاح قســمتی 
از قانون تجارت انجام می گیرد. 9. مقرر شــد وظایف ذیل الذکر به 
»ماده 13- وظایف و اختیارات مدیرعامل مؤسسه« اضافه شود: ک- 
افتتاح حســاب های جاری – امانی و اعتباری و غیره نزد بانک های 
داخلی و خارجی و مؤسســات مالی و یا مؤسســات حقوقی به نام 
مؤسسه و همچنین دریافت از این حســاب ها و پرداخت به آن ها 
. ل- اجاره و اســتجاره ، واگذاری مورد اجاره فسخ اجاره ، تخلیه 
عین مستاجره و تقاضای تعدیل اجاره بها. م- انجام کلیه اقدامات 
و تشــریفات قانونی لازم برای به ثبت رساندن تصمیمات هیأت 
امناء و هیأت مدیره و موارد دیگری که نتیجه و اعلان آن در جراید 
قانوناً الزامی اســت. ن- اتخاذ تصمیم نسبت به ایجاد یا تعطیلی 
نمایندگی های مؤسســه در داخل کشور. ج( فصل چهارم- مقررات 
مالی و نظارتی حاکم بر مؤسسه، به شرح ذیل اصلاح شد: 1. مقرر 
شد مفاد« ماده 18« به صورت ذیل تغییر کند: ماده18- امضای کلیه 
قراردادها، اســناد تعهدآور، اوراق بهادار و بانکی موسسه از قبیل: 
چک، سفته، بروات مشترکا توسط مدیرعامل و یک شخص منتخب 
هیئت مدیره به همراه مهر موسســه انجام می شود که ترتیب آن 
در اولین جلســه هیأت مدیره تعیین می  شود. اوراق عادی و سایر 
نامه های اداری با امضای مدیرعامل همراه با مهر موسســه معتبر 
خواهد بود. سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و 
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یک اســب به دلیل ترسش موجب شد 
تا داماد از محل برگزاری مراسم ازدواج 

دور شود.
داماد در مراسم ازدواجش شوکه شد. این 
ازدواجش  به مراسم  برای رسیدن  داماد 
به دردســر افتاد. درواقع اسبی که داماد 
بر آن ســوار بود موجب دور شدن داماد 
از محل برگزاری مراسم ازدواجش شد. 
در ادامه فیلم اتفاقی که برای این داماد 

بدشانس افتاد را می بینید.
با فرارســیدن فصل جشن های عروسی 
در کشــور هند، گه گاهی انتشــار اخبار 
برگــزاری مراســم عروســی عجیب و 
غریب به سوژه رسانه ها تبدیل می شود. 
در حالی که چند روز پیش بود که سوار 
شدن عروس هندی روی کاپوت ماشین 
عروس خبرساز شــد، به تازگی نیز فرار 

اسب داماد در جشــن عروسی به سوژه 
رسانه ها تبدیل شده است.

چرا داماد فرسنگ ها از مراسم ازدواجش دور  ��

شد؟

در این اتفاق که در روســتای رامپورا در 
ایالت راجاســتان هند رخ داد داماد سوار 
بر اســب منتظر ورود بــه داخل محل 

برپایی جشــن عروسی که ناگهان یکی 
از مهمانــان اقدام به منفجر کردن ترقه 
کرد. انفجار ترقه موجب فرار اسب و در 
نتیجه دور شــدن داماد از محل برپایی 
عروسی شــد. این اتفاق عجیب موجب 
حیرت مهمانانی شد که در محل برپایی 

جشن عروسی حضور داشتند.
بنا به گزارش رســانه های محلی داماد 
تلاش کرد تا اســب را متوقف کند، اما 
این حیــوان حــدود ۴ کیلومتر از محل 
جشن عروســی دور شد. سرانجام داماد 
پس از طی این مســافت موفق شــد از 
اســب پایین بپرد. دوســتان داماد که با 
خــودرو و موتورســیکلت او را تعقیــب 
کــرده بودند وی را به محل عروســی 
برگرداندنــد. در این حادثــه داماد دچار 

جراحت نشد.

 داماد از مراسم ازدواجش 
کیلومترها دور شد!

وسی  عر
بدون داماد!

رضایتمندیشهروندانتهرانیازعملکردپلیس

رئیس پلیس بازرســی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ از افزایش رضایت مندی شهروندان 
تهرانــی از عملکرد خدمتگزاران خود در پلیس پایتخت خبر داد. ســردار حمید خروش رئیس 
پلیس بازرسی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ با اشاره به اینکه خداوند متعال را سپاسگزاریم 
کــه عملکرد همکارانم در حوزه های ترافیکی و انتظامی رضایت مندی شــهروندان را در پی 
داشته است، بیان داشت: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد که در ۴ ماهه سال جاری 
۳۲ درصد رضایت مندی مردم از عملکرد ماموران پلیس پایتخت در مقایســه با مدت مشابه 
سال قبل افزایش داشــته است. وی با اشاره به اینکه همه تلاش ما بر افزایش ارایه خدمات 
شایســته و بایسته به همشهریان گرانقدرمان است و برای انجام این مهم همه تلاش خود را 

به کار بسته ایم، گفت: هدف غایی و عالی ما خدمت سریع و صحیح به مردم است و با رصد 
دقیق ماموریت های انجام شده تلاش کرده ایم که از وقوع هر گونه بد رفتاری و کج سلیقی 
جلوگیری کنیم. رئیس پلیس بازرســی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ افزود: خوشبختانه با 
تلاش و حمیت همکارانم ضمن اینکه در ۴ ماهه ســال جاری شــاهد افزایش رضایتمندی 
همشهریان گرانقدرمان در تهران بزرگ هستیم در مقابل شاهد کاهش ۸۰ درصدی شکایت 

از عملکرد پلیس می باشیم.
ســردار خروش با اشــاره به اینکه امروز دشــمنان تلاش دارند که چهره خدمتگزار پلیس را 
مخــدوش نمایند گفت: پلیس خود را خادم و خدمتگزار مــردم می داند و به این خدمتگزاری 
افتخار می کند و به عنوان یاری مهربان یار و یاور مردم بوده و با اقتدار در مقابل کســانی که 

بخواهند امنیت و آرامش جامعه را مخدوش کنند، خواهد ایستاد.
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6
سلامت

خبرخوان

آفتابسوختگیچشمهاوهر
آنچهبایددربارهاشبدانید

در خصــوص مراقبت از پوســت در برابر پرتوهای 
مضر فرابنفش شاید حساس و مراقب باشیم، اما آیا 
از چشــم هایتان هم از محافظت می کنید؟ چشم ها 
هم دچار آفتاب ســوختگی می شوند. به این مشکل 
فوتوکراتیت گفته می شود و بین کسانی رایج است 

که زیاد اسکی یا موج سواری می کنند.
فوتوکراتیت به چه دلیل رخ می دهد؟ ��

فوتوکراتیت اغلب بر اثر انعکاس نور خورشید از یک 
ســطح رخ می دهد. یکی از رایج ترین راه های وقوع 
فوتوکراتیت، از ورزش های زمستانی است چون برف 
سفید نور خورشید را به چشم های ما بازتاب می دهد. 

این پدیده بیشتر به برف کوری مشهور است.
حضــور بر روی آب هم می تواند شــما را دچار این 
مشــکل کند چون آب هم نور خورشــید را بازتاب 
می دهد یا حتی در ســاحل اگر شن ها نور خورشید 
را بازتاب دهند. نگاه مســتقیم به خورشید یا حضور 
طولانی مدت در فضای باز بدون داشــتن محافظ 
چشــم مناســب هم ممکن اســت باعث بروز این 

مشکل شود.
پرتوهای فرابنفش خورشید به سلول ها و دی ان ای 
آن ها صدمــه می زنند. همین امر اســت که باعث 
واکنش هایی چون آفتاب سوختگی می شود اما اگر با 
عینک آفتابی، کلاه، رفتن به سایه یا ترکیب این ها 
از چشم های خود مراقبت نکنید، پرتوهای فرابنفش 

می توانند به چشم های شما هم آسیب بزنند.
علائم فوتوکراتیت ��

نشانه های فوتوکراتیت عبارتند از:
قرمزی

درد
ورم

آبریزش
تاری دید

پریدن پلک
حساسیت به نور

احساس وجود سنگریزه در چشم ها
التهاب پرده ملتحمه یا همان غشای مخاطی که سفیدی  ��

چشم ها را می پوشاند
در موارد شــدیدتر ممکن اســت قادر به باز کردن 
چشم های خود نباشید و بینایی تان آسیب جدی دیده 
باشد. اگر چنین علائمی داشتید باید حتماً به پزشک 
مراجعه و کمک پزشکی دریافت کنید، به خصوص 

اگر بیشتر از یک روز طول کشیده باشد.
در چنین موارد شدیدی پزشــک به بررسی آسیب 
وارده می پردازد و احتمالًا یک آستروئید ملایم برای 
کاهش التهــاب تجویز می کند. یــک گزینه دیگر 

تجویز قطره چشم است.
با این حال، اگر مشــکلتان آنقدری شدید نباشد که 
نتوانید چشم هایتان را از هم باز کنید یا ببینید، ممکن 
است پزشک توصیه کنید که صبر کنید و تا بهبودی 

چشم هایتان، از نور خورشید دوری کنید.
فوتو کراتیت چقدر به طول می انجامد؟ ��

بســته به شدت سوختگی ممکن است بین ۶ تا ۴۸ 
ساعت علائم داشته باشید.

فوفوکراتیت مثل آفتاب ســوختگی پوســت است. 
گاهی سوختگی جزئی اســت و خود به خود خوب 
می شــود و کافی اســت به خودتان فشار نیاورید و 

دوباره در معرض نور خورشید قرار نگیرید.
مانند آفتاب ســوختگی پوست، وقتی متوجه علائم 
فوتوکراتیت می شوید که دیگر دیر است و سلول ها 
آســیب دیده اند. به همین دلیل است که به محض 
اینکه متوجه علائم فوتوکراتیت در خود شدید، باید 

به فضای بسته، درون یک اتاق تاریک بروید.
اگر لنز داشتید، آن ها را بیرون آورید تا چشم هایتان 
بیش از این تحریک و اذیت نشود. گذاشتن کمپرس 
سرد بر روی چشــم ها می تواند به تسکین ناراحتی 
کمک کند. مصرف مســکن های بدون نسخه ضد 
التهاب مانند ایبوپروفن هــم می تواند همین اثر را 

داشته باشد.
مشکلات بلند مدت ��

آفتاب ســوختگی معمولًا در عرض چند روز بهبود 
می یابد، چه برای چشــم ها رخ داده باشد و چه برای 
پوست. با این حال، فوتوکراتیت به آسیب فزاینده ای 
می افزاید که در طول عمر برای چشــم های ما رخ 
می دهد. به خصوصو اگر فوتوکراتیت چندین بار رخ 
دهد. صدمه ناشــی از پرتوهــای فرابنفش به مرور 
بیشــتر و بیشتر می شــود، امری که مشکلات بلند 

مدتی را به دنبال خواهد داشت.
این خطرات مزمن عبارتند از:

سرعت گرفتن پیری پوست دور چشم ها
پیر شدن خود چشم ها که به بروز مشکلات چشمی 

در سنین پایین منجر می شود
ابتلا به آب مروارید

رشد زوائد خوش خیم اما دائمی درون چشم ها مانند 
پتریژیــوم یا پینگوکولا. با این حال اگر این زوائد به 
قدری بزرگ باشــند که بخشی از قرنیه را بپوشانند 

می توانند به بینایی شما صدمه بزنند.

خبرخوان

چراآروغزدنبرایسلامتما
حیاتیبودهوناتوانیدرانجامآن

یکبیماریاست؟

آروغ زدن از دیرباز به عنوان یک عادت بد 
در نظر گرفته شــده اســت اما در واقع این 
کار یک عملکرد بیولوژیکی بســیار مهم را 
به سرانجام رسانده و به بدن اجازه می دهد 
گازهای به دام افتاده در قسمت های بالایی 
سیســتم گوارش را آزاد کنــد. آروغ نزدن 
می تواند باعث درد شدید و اضطراب می شود 
و این مشکل چنان بد فهمیده شده است که 
تنها دو ســال پیش به عنوان یک مشکل 
پزشــکی پذیرفته شده اســت. این حالت 
 cricopharyngeus نام پزشــکی آن که 
dysfunction یا abelchia اســت در واقع 
همان ناتوانــی در آروغ زدن بوده و زمانی 
اتفاق می افتد که ماهیچه کریکوفارینگوس 
که در قسمت بالای نای قرار دارد، نمی تواند 
آرام گرفته و هــوای گیر افتاده را آزاد کند. 
در حالــت طبیعی، این ماهیچه شــبیه یک 
سوپاپ عمل می کند و وقتی ما غذا را قورت 
می دهیم برای یک لحظه در حالت ریلکس 
قرار می گیرد در غیر این صورت بسته باقی 

می ماند.
آروغ زدن عادت بدی انگاشته می شود اما در 
واقع به بدن اجــازه می دهد گازهای به دام 
افتاده در قسمت های بالایی سیستم گوارش 

را آزاد کند.
همچنین ایــن ماهیچه برای مدت کوتاهی 
هنگام آروغ زدن نیز ریلکس می شــود. در 
صورتی کــه هوا به دلیــل ناکارآمدی این 
عضله گرفتار شــود، وارد سیستم گوارشی 
شــده که به نشــانه هایی مانند سروصدای 
غرغر مانند در گلو، درد در قســمت بالای 
سینه بعد از خوردن یا آشامیدن، نفخ کردن 
و ورم شــکمی منتهی می شــود. همچنین 
افرادی که به این مشــکل دچار هستند بعد 
از غذا خوردن احســاس ناخوشایندی دارند. 
یکی از افرادی که به مشکل در این ماهیچه 
حیاتی مبتلاست، جک برودی ۲۰ ساله اهل 
لندن اســت که از زمان تولد توانایی آروغ 
زدن نداشته و به همین دلیل هر بار مجبور 
بوده پس از هر باز غذا خوردن، انگشــتش 
را در حلقش فــرو ببرد تا حالت اوغ زدن را 
در خــود ایجاد کرده و گاز گرفتار شــده را 

آزاد کند.
اما بعد از یک عمر دردســر و ناراحتی، جک 
اخیراً با اســتفاده از تزریــق بوتاکس از این 

مشکل خلاص شده است.
یاکوبو کاراگامــا، متخصص و جراح گوش، 
حلق و بینی در بیمارســتان ســنت توماس 
در لنــدن که در زمینه درمــان این معضل 
پیشــگام بوده و جک را درمان کرده است 
می گوید: »شرایط بسیار استرس زایی است. 
دو بیمار گفته بودند که در نتیجه این معضل 

به خودکشی فکر کرده اند. 
یک نفر دیگر مجبور بود شلوارهایی کشسان 
بپوشد که باعث تغییر خط کمرش شده بود 
زیرا در طول روز گاز زیادی در شکم او جمع 
می شد که نمی توانست از دست آن خلاص 
شــود«. روش درمانی کاراگاما با فلج کردن 
عضــلات و باز کــردن دریچه هایی که راه 
خروج گاز را باز می کند، مشــکل نقص در 

ماهیچه نای را حل می کند.

فیلیپ موریس که یک شــرکت مطرح 
آمریکایی-سوئیســی تولید کننده سیگار 
مارلبرو است از دولت بریتانیا دعوت کرده 
که ظرف ده سال آینده به فروش سیگار 
در این کشور خاتمه بدهد. این بیانات در 
حالی ادا می شود که تعداد افراد سیگاری 
در بریتانیا رو به کاهش بوده و از ســال 
۲۰۱۶ به این طرف سیگار در بسته های 
ساده و بدون زرق و برق فروخته می شود. 
دولت نیز کاهش استعمال دخانیات را به 

طور جدی دنبال می کند.
همین الآن هم بسیاری از سرمایه گذاران، 
تنباکو را از سبد سرمایه گذاری خود حذف 
نموده و بســیاری از مؤسســات مالی به 
اجرای سیاست های بدون دخانیات روی 
عامل  مدیر  اولــزاک،  یــازک  آورده اند. 
 Sunday اجرایی این شرکت در گفتگو با
Telegraph بیان کــرد: »دولت بریتانیا 
باید به ســیگار به چشــم خودروهایی با 
سوخت فســیلی نگاه کند که عرضه شان 
از سال ۲۰۳۰ به بعد متوقف خواهد شد.«

ایــن شــرکت در بیانیه ای کــه در روز 

دوشنبه منتشر شد اعلام کرد که »جهانی 
بدون سیگار را برای آینده متصور خواهد 
بود.« مویرا گیلشریست معاون ارتباطات 
علمی و اســتراتژیک این کمپانی افزود: 
»هر چــه زودتر این اتفــاق بیافتد برای 
همه بهتر اســت. اگر اقدامات به موقع و 
همراهی های لازم صورت بگیرد، شرکت 
فیلیــپ موریس می توانــد در عرض ۱۰ 
ســال فروش سیگار در بریتانیا را متوقف 

کند.«
بنابر اعلام ســازمان جهانی بهداشــت، 

کشیدن ســیگار ـ همچنین قرار گرفتن 
در معرض استعمال دخانیات توسط افراد 
ســیگاری ـ ســالانه ۸ میلیون نفر را به 
کام مرگ می کشــاند. در مقایسه با آن، 
تا کنون ۴.۱ میلیون مرگ و میر با منشأ 

کووید ۱۹ ثبت شده است.
فیلیپ موریس اینترنشــنال، که در سال 
۲۰۰۸ از گروه آلتریا جدا شد، تا کنون ۸ 
میلیارد دلار هزینه و دانشمندان بسیاری 
را استخدام کرده تا جایگزین هایی برای 
ســیگار طراحــی کنند؛ یکــی از همین 

جایگزین ها محصول جدید این شــرکت 
است که به جای ســوزاندن تنباکو، تنها 

آن را گرم می کند.
گیلشریســت افــزود: »بهترین راه پیش 
رو ترک ســیگار است، ولی شرکت ما در 
حال طراحی جایگزین های بهتری برای 
آن دســته از افراد اســت که این کار را 
انجام نمی دهند.« این شرکت قصد دارد 
ظرف ۴ ســال، بیش از ۵۰ درصد درآمد 
خالصش را از محصولات بدون دخان به 
دست بیاورد؛ رقمی که هم اکنون نصف 

این است.
در روز دوشنبه، فعالان ضد تنباکو درباره 
برنامه های این شــرکت تردیدشــان را 
اظهار داشــتند چرا که ســابقه نه چندان 
مثبــت صنعــت تنباکــو و اســتفاده از 
پروپاگاندا برای رسیدن به اهدافش، این 

قشر را بدبین کرده.
دولــت بریتانیا در ســال ۲۰۱۹ هدفش 
برای پایان دادن به اســتعمال دخانیات 
را اعلام کرد و سال گذشته از »جاده ای 
به ســوی ۲۰۳۰ بدون سیگار« ـ برنامه 
مدونی برای الــزام تولیدکنندگان تنباکو 
به حمایت از ترک ســیگار ـ پرده برداری 

نمود.

پایان سیگار مارلبرو تا سال ۲۰۳۰

وداع با غول دودی؛

دانشــمندان ادعا می کنند در پیش گرفتن 
رژیــم غذایی ای بر پایهمواد غذایی کامل و 
 Whole Foods / مغذی )مواد غذایی کامل
مواد غذایی گیاهی ای هستند که فرآوری یا 
تصفیه نشده اند یا کمترین فرآوری یا تصفیه 
را داشته اند و عاری از مواد افزودنی و دیگر 
مــواد غیر طبیعی هســتند( کمک می کند 
جنین بیشترین بهره را از ژن های خود ببرد 
و قد بلندتری پیدا کند. برعکس، داشتن یک 
رژیم غذایی نامناسب ممکن است منجر به 
کوتاه تر شدن فرزند نسبت به پدر و مادرش 
شــود. تحقیقی می گوید ما قد خــود را از 
پدرمان بــه ارث می بریم. در ادامه به نتایج 

تحقیقات در اینباره بیشتر خواهیم پرداخت.
به وجود  �� بلند  بلند فرزندان قد  از پدران قد 

می آید
بــه ادعای دانشــمندان، ۷۰ درصد از قد ما 
ژنتیکی اســت و ۳۰ درصد آن تحت تأثیر 
عوامل محیطی. اما ژن های بسیار مختلفی 
در قد فرزنــد تأثیرگذار هســتند. قد زنان 

معمولًا بعد از حدود ۱۵ سالگی دیگر رشدی 
ندارد اما روند رشــد قد در مردان تا ۳ سال 
دیگر ادامــه می یابد. به همین دلیل، مردان 
معمولًا قد بلندتر از زنان هســتند. زنان هم 
اغلب با مردانی ازدواج می کنند که اندکی از 
خود بلندتر هستند به همین دلیل پسرشان 
هم از خودشــان بلندتر می شود. اگر زنی با 
مردی کوتاه تر از خود ازدواج کند، پســرش 
از خــودش کوتاه تر خواهد شــد. محققان 
انگلیسی مدعی هستند هر چه قد پدر بلندتر 
باشد، بچه هم بلندتر و سنگین تر خواهد بود.

وزن پدر ممکن است کمتر در وزن فرزند مؤثر  ��
باشد

تحقیقات می گوید بیشــتر بودن وزن پدر از 
قرار معلوم دلیل بر چاق شدن فرزند نیست. 
با این حال، تحقیق دیگری می گوید اضافه 
وزن پدر ممکن است بر رشد مغز فرزند اثر 
بگذارد و مهارت هــای حرکتی ظریف او را 

کند سازد.
اضافه وزن مادر ممکن است بر فرزند اثر بگذارد ��

محققان انگلیســی متوجه شدند بر عکس 
پدران، مادران بر وزن فرزند اثرگذارند، حتی 
اگر اضافه وزن آن ها اندک باشــد. دلیل آن 
احتمالًا محیط رحم است، چون مادرانی که 
اضافه وزن دارنــد احتمالًا قند خون بالایی 
دارند. این دانشــمندان به تحققیق بر روی 
هزار خانواده پرداختند و به بررســی وزن و 
قد مردان و زنان و همینطور فرزند مشترک 
آن ها در ۲ سال ابتدایی زندگی اش پرداختند. 
آن ها به این نتیجه رســیدند که وزن مادر 
یکی از عوامل کلیدی ای است که اثر بسیار 
زیادی بــر وزن فرزند آینــده او دارد. این 
نخستین باری است که دانشمندان موفق به 
نشان دادن و توضیح اثر ژن های والدین بر 
وزن و قد بچه شــده اند و این امر شاخص 
بسیار مهمی در خصوص سلامت کلی فرد 
به شمار می رود. این دانش ممکن است به 
این معنی باشــد که دانشمندان و پزشکان 
می توانند کمک کنند از به دنیا آمدن فرزند 

خود با وزنی سالم در آینده اطمینان یابیم.

هیرادشفیعی
روزنامه نگار

 قد و وزن فرزند 
از مادر به ارث 

می رسد یا پدر؟ 

گلریزبرهمند
روزنامه نگار

حسینعلیپناهی
روزنامه نگار

غذاهای تخمیری چه هستند؟ ��
قرن هاست محصولات تخمیری بخشی از رژیم 
غذایی انسان ها را تشکیل می دهند. در ابتدا این 
محصولات به عنوان راهی برای افزایش مدت 
نگهداری غذا، بهبود طعم و ازبین بردن برخی 
سموم استفاده می شدند. امروزه، افراد بیشتری 
ایــن غذاها را به خاطر فواید بالقوه شــان برای 
سلامتی مصرف می کنند. محصولات تخمیری 
غذاها و نوشــیدنی هایی اند که روی آنها رشد 
کنترل شــده میکروبی و تخمیر انجام می شود. 
ایــن امر می تواند مواد غذایی را دســت خوش 
تغییراتی کند. تخمیــر نوعی فرایند بی هوازی 
اســت که در آن، میکروارگانیسم هایی )مانند 
مخمرها و باکتری ها( اجزای غذاها )برای مثال، 
گلوکزی که در قندها وجود دارد( را به ترکیبات 
دیگری )مانند اسیدهای ارگانیک، گاز و الکل( 
تبدیل می کننــد. این امر به غذاهای تخمیری 
طعم، عطــر، بافت و ظاهــر منحصربه فرد و 

دل پذیری می بخشد.
ارتباط پروبیوتیک ها با غذاهای تخمیری ��

پروبیوتیک ها میکروارگانیسم ها یا باکتری های 
زنده ای انــد که در دســتگاه گوارش انســان 
وجــود دارنــد. پروبیوتیک ها فواید بســیاری 
بــرای ســلامتی دارند. بســیاری از غذاهای 
تخمیری محتوی پروبیوتیک ها هســتند. این 
پروبیوتیک ها ممکن اســت بــه غذاها اضافه 
شــوند یا به طور طبیعی در آنها وجود داشــته 
باشــند؛ برای مثال، لاکتوباسیلوس ها یکی از 
ســویه های پروبیوتیک اند که به طور رایج در 
ماست یافت می شوند. همچنین، پروبیوتیک ها 
به صورت طبیعی روی سطح بسیاری از غذاها 

مانند سبزیجات و میوه ها وجود دارند.
ارتباط پری بیوتیک ها با غذاهای تخمیری ��

کــه  موادی انــد  پری بیوتیک هــا 
میکروارگانیسم های مفید بدن از آنها تغذیه و 
رشد می کنند. در نتیجه، این میکروارگانیسم ها 
تأثیــرات مثبت خود را بر ســلامت انســان 

می گذارند. بســیاری از میوه ها و سبزیجات و 
حبوبات مانند ســیر، پیاز، گوجه فرنگی و… 
محتــوی انــواع مختلفــی از پری بیوتیک ها 

هستند.
چرا باید غذاهای تخمیری بخوریم؟ ��

غذاهای تخمیری؛ از فواید تا طرز تهیه آن ها - 
فعالیت میکروبی تغییراتی را در غذا ایجاد کرده 
و با تخمیر ویژگی هــای آن را بهبود می دهد. 
تحقیقات جدید نشــان داده انــد باکتری های 
موجود در دســتگاه گوارش انسان ها در حال 
تغییر اســت. میکروارگانیســم های موجود در 
دستگاه گوارش مانند گذشته بازسازی نمی شود. 
شــاید رژیم غذایی مدرن، مصــرف غذاهای 
فراوری شده، تغییر الگوهای بهداشتی، و مصرف 
گسترده آنتی بیوتیک ها از علل این پدیده باشند. 
آنتی بیوتیک ها می توانند میکروارگانیســم های 
مفیــد موجود در دســتگاه گــوارش را همراه 
با میکروارگانیســم های مضــر از بین ببرند. 
تغییر جمعیت میکروارگانیســم های موجود در 
دستگاه گوارش موجب ایجاد عدم تعادل میان 
باکتری هــای مفید و مضر دســتگاه گوارش 
می شود و مشکلاتی را برای سلامتی به وجود 
می آورد. وقتی دستگاه گوارش محتوی ترکیب 
ناســالمی از میکروارگانیســم ها باشد، ممکن 
است موجب ضعیف شدن دیواره روده و تراوش 
محتویات آن به گردش خون شود. این عارضه 
ســندرم روده نشت کننده نامیده می شود. ورود 
چشــمگیر این محصولات بــه گردش خون 
ممکن است مشکلات زیادی را برای سلامتی 
به وجود بیاورد. از جمله این مشکلات می توان 
به آسم، اگزما، اسکیزوفرنی و آلزایمر اشاره کرد.

غذاهــای تخمیری بــه ایجاد تعــادل دوباره 
میکروارگانیسم های دســتگاه گوارش کمک 
می کنند. همچنین، دیواره روده را تقویت و از 

بروز این دست مشکلات پیشگیری می کنند.
فواید غذاهای تخمیری چیست؟ ��

از گذشــته، غذاهــای تخمیــری به خاطــر 

افزایــش مدت زمان انبــارداری، طعم و عطر 
منحصربه فرد، بافت، و ظاهرشان مورد استقبال 
بوده اند. همچنین، آن ها باعث می شوند برخی 
غذاهای غیرخوراکی قابلیت خوراکی پیدا کنند؛ 
برای مثال، تخمیر باعث می شــود طعم بسیار 
تلــخ زیتون از بین برود و قابل خوردن شــود. 
بسیاری از متخصصان سلامت معتقدند مصرف 
غذاهای تخمیری احتمــال بروز بیماری های 
قلبی ـ عروقی، فشــارخون بالا، دیابت، چاقی 
و التهابــات را کاهش می دهد. همچنین، این 
غذاها به کنتــرل بهتر وزن، خلق وخوی بهتر، 
فعالیت مغزی، ســلامت استخوان و ریکاوری 
سریع تر بعد از تمرینات ورزشی کمک می کنند. 
همچنین، پروبیوتیک ها به کاهش کلسترول بد 
و کلسترول کامل نیز کمک می کنند. این دو از 
عواملی اند که احتمال بروز بیماری های قلبی ـ 
عروقی را افزایش می دهند. منتها شواهد برای 
اثبات این موضوع کم است. غذاهای تخمیری 
با تولید پپتیدهای زیســت فعال، ویتامین ها و 
ســایر ترکیباتی که میکروارگانیسم های مؤثر 
در تخمیر تولید می کنند، به ســلامت خون، 
عملکرد دستگاه عصبی، تقویت دستگاه ایمنی، 
و در مجموع حفظ سلامت بدن کمک می کنند. 
فواید غذاهای تخمیری برای سلامتی به نوع 
و میکروارگانیسم های دخیل  غذای تخمیری 
در آن مرتبط اســت؛ مثلًا مصرف ماســت با 
کاهش احتمال بروز دیابــت نوع ۲ در ارتباط 
اســت، در حالی که مصرف شــیر تخمیری 
که محتوی لاکتوباســلوس هلوتیکوس است 

می تواند سوزش عضلات را کاهش بدهد.
با اینکــه غذاهای تخمیری بســیار مغذی اند، 
نشــانه ای وجود ندارد که حاکی از این باشــد 
که این غذاها بتوانند به تنهایی موجب سلامت 
قلب ما شــوند. برای سلامت قلب باید مصرف 
غذاهای تخمیری با سبزیجات، میوه ها، غلات 
کامل، حبوبات، مغزها، دانه ها و ماهی های چرب 

همراه شود.

غذاهای 
تخمیری و 

مزیت های آن 
برای سلامتی 

امــروزه شــهرت و محبوبیت 
غذاها و نوشیدنی های تخمیری 
در ســطح جهان در حال رشد 
محصولات  است.  چشمگیری 
در  می توانیــد  را  تخمیــری 
قفسه ها و یخچال های بسیاری 
از فروشگاه ها مشــاهده کنید. 
از جملــه آنهــا می تــوان به 
ترشی جات، خیارشــور، دوغ و 
ماســت تخمیری، و نوشیدنی 
اشــاره کرد. محصولات  کفیر 
فرایندهایی  ایجاد  با  تخمیری، 
در بدن، به ســلامتی ما کمک 
می کننــد. در ادامه، با غذاهای 
تخمیری و فواید آنها برای بدن 
و همچنین طرز تهیه آنها آشنا 

می شوید.

میلادفروحی
روزنامه نگار
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خبرخوان

دانشگاهملبورنمرکزرایانش
ابریراباهمکاریآمازون،اینتلو

AARNetایجادمیکند

سسه فناوری ســلطنتی ملبورن اعلام کرده  مؤ
اســت که قصد دارد در مقیاس گســترده ای از 
رایانش ابری اختصاصی اســتفاده و به تبع آن، 
نوآوری های جدیــدی را در تحقیقات و مباحث 

آموزشی ایجاد کند.
مدت ها اســت که بخشــی از کانون توجهات 
برای انقلاب بعدی محاســبات به پردازش های 
ابری معطوف شــده است و بسیاری آن را پس 
از هــوش مصنوعی و رایانش کوانتومی یکی از 
ارکان مهم آینده محاســبات یاد می کنند. حال 
در جدیدتریــن اخبار این حوزه، گفته می شــود 
دانشگاه فناوری سلطنتی ملبورن )RMIT( قصد 
دارد فعالت هــای خــود در به کارگیری رایانش 
ابری را گســترش بدهد و از قــرار معلوم، برای 
 )AWS( این منظــور از خدمات وب آمــازون
استفاده خواهد کرد که گفته می شود این امکان 
را فراهــم می کند تــا محققان و دانشــجویان 
از زیرســاخت های ابــری قابل ارتقــا، ایمن و 
مقیاس پذیر در مراکــز صنعت RMIT بهره مند 
شوند. دانشگاه یادشده اذعان دارد که استفاده از 
رایانش ابری همچنین امکان اجرای برنامه های 
محاســباتی با عملکرد بالا )HPC( با دسترسی 

یکپارچه را برای آن ها فراهم می کند.
در این گزارش آمده اســت که ایــن مراکز در 
زمینه های انقــلاب صنعتی چهارم )به کارگیری 
اینترنت اشــیاء(، تولیدات پیشــرفته، فضا، فین 
تک، ســلامت دیجیتال و فناوری های خلاقانه 
تمرکز دارند. این دانشــگاه افزود که برای ارائه 
خدمات اینترنت و ارتباطات پرسرعت با شرکت 
AARNet و به منظور ایجاد فضای پردازشی و 
ذخیره ســازی با غول تراشه سازی جهان، یعنی 
اینتل همــکاری می کنــد. RMIT در بیانیه ای 

می گوید:
بارهای کاری مانند توالی ژنومی، شبیه ســازی 
خودکار خودرو و مدل ســازی جــو اغلب برای 
اســتفاده با سرورهای سنتی بســیار زیاد است. 
محاســبات بــا عملکرد بــالا در AWS تقریباً 
ظرفیت محاســبه نامحدودی را فراهم می کند 
که تقریباً نیازهای زیرساختی هر برنامه را تأمین 
می کند و اجازه می دهد تا محققان حجم زیادی 
از داده ها را پردازش کنند تا به حل پیچیده ترین 
چالش های جهان نظیر پیشــگیری از بیماری تا 
پیش بینی دقیق هوا و ایمنی شهروندان در زمان 

بسیار کمتری بپردازند.
به طور خــاص، دانشــگاه فنــاوری ملبورن از 
استفاده می کند که   AWS Direct Connect
یک اتصــال خصوصی بین محل مشــتری به 
نزدیکترین مرکز داده AWS بدون اســتفاده از 
اتصال به اینترنت عمومــی برقرار می کند و به 
مشــتریان امکان می دهد تا زمان تأخیر کمتری 
بــرای بار کاری به AWS داشــته باشــند. به 
گفته RMIT، افزایــش پهنای باند به محققان، 
دانشــجویان، کارمندان و شرکا امکان آزمایش 
ایده های جدید و کشف های مربوط به مجموعه 
داده های بزرگ با سرعت بالا را فراهم می کند 
که امید می رود به ســرعت از یک مفهوم برای 
تولید آن اســتفاده شــود و درنهایت به بازار راه 

یابد.
گفتنی اســت تســهیلات جدید توسط صندوق 
ســرمایه گذاری آموزش عالی دولــت ویکتوریا 
دانشگاه  همکاری  درواقع،  می شــود.  پشتیبانی 
مذکــور بــا اینتل، ســرویس ابری آمــازون و 
AARNET بــرای ایجاد اولیــن مرکز رایانش 
ابری در استرالیا نشان دهنده یک گام بزرگ در 
تغییر چگونگی دسترســی دانشــگاه ها و صنایع 
به قابلیت های HPC بــرای پردازش داده ها و 
محاسبات پیشرفته اســت. RMIT با استفاد از 
AWS Direct Connect و ایجــاد یک مدل 
خدمات منحصربه فرد برای دسترســی بی وقفه 
کارکنان، محققان و دانشــجویان، قصد دارد به 
قدرت پردازش فوق العاده HPC دسترسی یابد.

خبرخوان

اپلدرحالساختپردیسیک
میلیارددلاریدرکارولینایشمالیاست

گفته می شــود اپل برای پیشــبرد اهدافش در 
اشــتغال زایی، ایجاد پردیــس ۲۰۰ هزار فوت 
مربعی را در کارولینای شــمالی آغاز کرده است 
و در ابتدا حداقل ســه هزار نیرو را در آنجا مستقر 

خواهد کرد.
اپل اخیراً ســرمایه گذاری عظیمی را روی خرید 
یا اجاره زمیــن انجام داده و به صورت روزافزون 
در حال افزایش مقرهای خود در سراســر ایالت 
متحده آمریکا اســت. چندی پیش، این شرکت 
اعلام کرد که قصد دارد طی ۵ ســال آینده رقم 
سرسام آور ۴۳۰ میلیارد دلار را برای ایجاد بیش 
از ۲۰ هزار شغل جدید سرمایه گذاری کند. یکی 
از مهم تریــن اهداف طرح مذکــور، یک مرکز 
تحقیقاتی و مهندسی جدید در کارولینای شمالی 
اســت که اپل روی آن بالغ بر یک میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری کرده و اذعــان دارد که حداقل 

سه هزار نفر را در آنجا مستقر خواهند کرد.
اپل درواقع اواخر سال ۲۰۱۸ زمین پردیس جدید 
را در مســاحتی حدود ۲۸۰ هکتار، در منطقه ای 
موسوم به پارک مثلث تحقیقاتی )RTP( نزدیک 
پایتخت ایالت رالی با هزینهٔ تقریبی ۵۰ میلیون 
دلار خریــداری کــرد. بااین حال، غــول دنیای 
فناوری از ارائــه اطلاعات تکمیلی برنامه هایش 
خودداری کرد و بیشــتر اطلاعــات به پردیس 

دیگری واقع در آستین تگزاس مربوط می شد.
به طور کلــی، مانند تمامــی پروژه های بزرگ، 
چندین ســال طول می کشــد تا پردیس اپل به 
بهره برداری برســد و به اشتغال زایی بومیان آن 
منطقه کمک کند؛ بنابراین این شــرکت در حال 
برنامه ریزی برای خرید بیش از ۲۰۰ هزار فوت 
 )Cary( مربع فضای موقت در نزدیکی شهر کری
سیسات را  است. گفته می شود اپل جدیدترین تأ
در یک مجتمع سه ساختمانه ساخته شده در طی 
 MetLife هشت سال گذشته برای شرکت بیمه
اســتفاده خواهد کــرد. با توجه بــه پیامدهای 
 MetLife ،همه گیری ویروس کرونا بر مشــاغل
فعالیت هایش را در دو ساختمان واقع در پردیس 
ادغام کرده و کل ســاختمان سوم را برای اجاره 

در دسترس قرار داده است.
در این گزارش آمده است که اپل کل ساختمان 
هفت طبقه »MetLife III« با مساحت بیش ۲۲۰ 
هزار فوت مربع در اختیار گرفته اســت و در ابتدا 
قصد دارد سه طبقه نخست ساختمان را بازسازی 
کند؛ اما شواهد نشان می دهد که کوپرتینویی ها 
در آینده ای نزدیک در کل ســاختمان مســتقر 
خواهند شــد. گفته می شــود برنامه های توسعه 
برای بازسازی مرکز تحقیقاتی و مهندسی جدید 
اپل در اواخر ماه ژوئن )تیر( به ثبت رسیده و در 
نهایــت، در بازهٔ ۸ و ۹ جــولای )۱۷ و ۱۸ تیر( 
تصویب شده است. پرونده های منتشرشده حاکی 
از آن هستند که هزینه های نوسازی اولیه تقریباً 
۵٫۵ میلیــون دلار خواهد بــود و از لحاظ دامنه، 
تغییرات زیادی را شامل نمی شود؛ زیرا اپل طرح 

باز قبلی را حفظ کرده است.
اپل تخریب پوشــش کف و دیوار را در مناطق 
خاصی از ســه طبقه اول انجام می دهد و برخی 
فضاها را برای شخصی ســازی موارد به شــکل 
دلخــواه تغییر می دهــد؛ اما با توجــه به برخی 
محدودیت هــا، اهالــی کوپرتینــو از تغییرات و 
هزینه های اساسی اجتناب خواهند کرد. تاکنون 
هیچ پیشرفت چشــمگیری در بازسازی پردیس 
جدید اپل دیده نشده اســت؛ اما با توجه به بازهٔ 
اعلام این پــروژه و مراحــل ابتدایی همکاری 
اپل با معماران، خیلی تعجب آور نیســت و گمان 
می رود که فرایند بازسازی در آینده تسریع شود.

پژوهشی جدید نشان می دهد آسیب اعصاب 
قرنیه می تواند شاخصی از کووید طولانی و 
آسیب های عصبی همراه با آن باشد. مطالعه 
جدیدی نشان می دهد آسیب عصب و تجمع 
ســلول های ایمنی در قرنیه ممکن اســت 
نشانه ای از کووید طولانی باشد که سندرم 
طولانی مدتی اســت که پــس از عفونت 
کوویــد ۱۹ در برخی افراد ظاهر می شــود. 
البته به گفته کارشناسان، این نتایج اولیه باید 
در گــروه بزرگ تری از افراد مبتلا به کووید 
به گزارش لایوساینس،  تأیید شود.  طولانی 
یافته های جدید به چیزی اشاره می کنند که 
دانشــمندان قبلًا درباره آن مشکوک بودند: 
برخی از علائم کووید طولانی به دلیل آسیب 
اعصاب محیطی بروز می کنــد. افراد دچار 
کووید طولانی طیف گســترده ای از علائم 
را تجربه می کننــد و بخش بزرگی از آن ها 
مشــکلات عصبی ازجمله سردرد، بی حسی 
بدن، ازدست دادن حس بویایی و مه مغزی یا 
مشکل در تفکر و تمرکز را گزارش می کنند. 
دکتر رایاز مالک، نویســنده ارشــد مقاله و 
استاد و مشــاور پزشکی کالج پزشکی ویل 
کرنل در قطر، گفــت این مجموعه علائم 
نشــان می دهد کووید طولانی ممکن است 
تا حدی ناشــی از آسیب سلول های عصبی 
در بدن باشد. شــواهد اولیه نشان می دهند 
که کووید طولانی ممکن اســت شــامل 
آسیب به رشــته های عصبی کوچک شود 
که از ســلول های عصبــی خاصی در بدن 
منشــعب می شوند و اطلاعات حسی و درد، 
دما و خــارش و احســاس های دیگر را به 
سیســتم عصبی مرکزی منتقــل می کنند. 
این ســلول های عصبی دارای فیبر کوچک 
به کنترل عملکردهای غیرارادی بدن نظیر 
ضربان قلــب و حــرکات روده نیز کمک 
می کنند؛ بنابراین، آسیب دیدن این سلول ها 
می تواند طیف وســیعی از علائم را به دنبال 
داشــته باشــد. مالک و همکارانش آسیب 
اعصــاب دارای فیبــر کوچــک را در افراد 
مبتلا به دیابت و بیماری های تخریب کننده 
عصب ماننــد ام اس مطالعه می کنند. آن ها 
متوجه شــدند افراد مبتلا به کووید طولانی 
ظاهراً علائم مشترکی با این بیماران دارند؛ 
ازاین رو، تصمیم گرفتند این ارتباط احتمالی 
را بررسی کنند.پژوهشــگران با استفاده از 
میکروســکوپ کانفوکال آســیب قرنیه را 
بررســی کردند و تصاویری از ســلول های 
عصبی قرنیه یعنی لایه شفاف چشم گرفتند 

که مردمک و عنبیه را می پوشــاند. آن ها از 
این رویه غیرتهاجمی برای شــمارش تعداد 
کل ســلول های عصبــی بــا فیبر کوچک 
در قرنیه اســتفاده و طول و میزان انشعاب 
رشته ها را نیز ارزیابی کردند. پژوهشگران با 
مطالعه بیماری های دیگر دریافته بودند که 
وقتی آسیب در ســلول های عصبی با فیبر 
کوچک قرنیه مشاهده می شود، غالباً آسیب 
مشــابهی در نقاط دیگر بدن نیز وجود دارد. 
مالک توضیح داد: »این احتمالًا شــاخص 
بسیار خوبی از آسیب عصبی در نقاط دیگر 
بدن است.« براســاس مطالعه جدیدی که 
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شــد، افرادی کــه پس از عفونــت کووید 
دچار علائم عصبی می شــوند، درمقایسه با 
بازماندگان کووید بدون علائم طولانی مدت، 
آســیب عصبــی درخورتوجهــی در قرنیه 
خود نشــان می دهنــد. علاوه براین، میزان 
آســیب فیبر عصبی کوچک با شدت علائم 
شــرکت کنندگان ارتباط داشت به این معنا 
که آسیب عصبی بیشتر با علائم چشمگیرتر 
همراه بود. این مطالعه کوچک شــامل ۴۰ 
فــرد بود که بین یک تا شــش ماه پیش از 
ارزیابی از کووید ۱۹ بهبود پیدا کرده بودند. 
از کل گروه، ۲۹ نفر حداقل سه ماه پیش تر، 
از کووید ۱۹ بهبود پیدا کرده بودند. علاوه بر 
اسکن قرنیه، هر شرکت کننده پرسش نامه ای 
را پر کرد که شامل سوالاتی درباره هرگونه 
علائم عصبی مرتبط با کووید طولانی بود. 
آن ها پرسشنامه هایی درباره درد نوروپاتیک 
نیز پر کردند که می تواند شــامل بی حسی، 
احســاس گزگز و ســوزش در بــدن و نیز 
ضعف عضلانی باشــد. پرسشنامه دیگری 
به پژوهشگران کمک کرد تا محل و شدت 
درد عضلانی شــرکت کنندگان را مشخص 
کنند. این پرسشنامه ها نیز به تعیین علائم 
دیگری مانند خســتگی و مشــکلات روده 
کمک کــرد. از ۴۰ شــرکت کننده، ۲۲ نفر 

علائــم عصبی ماندگار )ازجمله ســردرد و 
ســرگیجه و بی حســی( را چهار هفته پس 
از بهبود عفونت های اولیه کوید ۱۹ نشــان 
می دادند. ۱۳ نفر از ۲۹ نفر که حداقل ســه 
ماه بود، از عفونت بهبود یافته بودند، داشتن 
علائم عصبــی را در هفته دوازدهم پس از 
عفونت گــزارش می کردنــد. مالک گفت: 
»اگر به نمودارها نگاه کنید، بســیار واضح 
است. افرادی که علائم عصبی دارند، قطعاً 
کاهشی در اعصاب دارای فیبر کوچک دارند؛ 
درحالی که شرکت کنندگان دیگر این وضعیت 
را ندارند.« نویسندگان مطالعه همچنین ۳۰ 
فرد ســالم بدون سابقه عفونت کووید ۱۹ را 
برای مقایسه ارزیابی کردند. آن ها دریافتند 
کــه درمقایســه با ۳۰ شــرکت کننده گروه 
کنترل، تمام بازماندگان کووید ۱۹ ســلول 
ایمنی فراوانــی روی قرنیه خود داشــتند. 
درواقع، نوعی از ســلول های ایمنی به نام 
سلول های دندریتیک که به سیستم ایمنی 
درباره مهاجمان خارجی هشــدار می دهند، 
در مقادیر زیادی وجود داشت که غیرعادی 
اســت. افراد دچار علائم عصبــی ماندگار 
درمقایسه با افراد سالم گروه کنترل، افزایش 
پنج برابری در ســلول های دندریتیک نشان 
می دادند. افراد بهبودیافته از کووید که دچار 
علائم عصبی نبودنــد، افزایش دوبرابری را 
نشان می دادند. مالک گفت: به وضوح فرایند 
ایمنی وجــود دارد که حتی پــس از اینکه 
عفونت اولیه کووید ۱۹ برطرف می شــود، 
همچنان ادامه دارد. ممکن اســت محرک 
ایمنی وجود داشــته باشد که فعال می شود 
و آرام شــدن آن زمان بر اســت. در همین 
حین، این پاسخ ایمنی افسارگسیخته موجب 
آسیب ســلول های عصبی می شود. مطالعه 
جدید نمی تواند ثابت کند که نوعی پاســخ 
ایمنی موجب آســیب عصبی مشاهده شده 
می شــود؛ اگرچه این ایده با شواهد موجود 
سازگار است که بیشتر آسیب عصبی ناشی 
از کووید ۱۹ براثر التهاب و نه آلوده شــدن 

مســتقیم ســلول های عصبی به ویروس 
کرونا ایجاد می شود. دکتر آنه لوئیز اوکلندر، 
دانشیار عصب شناســی در دانشکده پزشکی 
هــاروارد گفت: »این خود عفونت نیســت؛ 
بلکه پاســخ ایمنی بدن است که موجب آن 
می شود. عفونت سلول های ایمنی را به شدت 
تحریــک می کند تا دربرابر دشــمن مبارزه 
کننــد و صدمات جانبی را افزایش می دهد.« 
در این زمینه، سلول های عصبی دارای فیبر 
کوچک ممکن است قربانی این آتش خودی 
شوند. داده های جدید برای پژوهشگران حوزه 
زیست پزشکی مانند اوکلندر که سعی می کند 
علل کوویــد طولانی و نحــوه درمان این 
سندرم را درک کند، مفید است؛ هرچند لزوماً 
راه حلی برای درمــان بیماران ارائه نمی دهد. 
مالــک و همکارانش پیشــنهاد می کنند که 
از بررســی قرنیه با استفاده از میکروسکوپ 
کانفــوکال به عنوان ابزار تشــخیصی برای 
کمک به شناسایی افراد دچار کووید طولانی 
خصوصاً کسانی استفاده شود که دچار علائم 
عصبی هستند. البته درحال حاضر این تکنیک 
عمدتاً به منظور تحقیقات اســتفاده می شود 
و در محیط های بالینی به طور گســترده ای 
برای  اســتاندارد طلایی  نیست.  دردسترس 
ارزیابی آسیب فیبرهای عصبی کوچک شامل 
نمونه گیری از پوست پای بیمار و اندازه گیری 
پایانه های عصبی درون آن اســت. پزشکان 
می توانند با پرسشنامه های کتبی و معاینه های 
عصبی به دنبال نشــانه های آسیب عصبی 
باشند، اما درحال حاضر برای تأیید تشخیص 
خود بــه نمونه برداری از پوســت نیاز دارند. 
اوکلندر می گوید اگر مطالعات آینده بیماران 
کووید طولانی شامل این نمونه برداری های 
پوســت به همراه پرسشــنامه های استاندارد 
استفاده شده برای غربالگری نوروپاتی حسی 
فیبرهای عصبی کوچک باشد، مفید خواهد 
بود )نوروپاتی به آسیب عصبی اشاره دارد که 
خــارج از مغز و نخــاع و در نقاط دیگر بدن 
رخ می دهــد(. گروه مالک قصد دارد تا گروه 
۴۰ نفری مطالعه شــده را پیگیــری کند تا 
ببیند علائم کووید طولانی و اعصاب قرنیه 
آن ها در طول زمان چگونــه تغییر می کند. 
علاوه براین، آن ها برای اعتبارســنجی نتایج 
خــود قصد دارنــد مطالعه خــود را در گروه 
بزرگ تری از بیماران تکرار کنند. مالک گفت: 
ممکن اســت مردم بگوینــد ۴۰ بیمار کافی 
نیست و به مطالعات بزرگ تری نیاز است. اگر 
این نتایج در گروه های بزرگ تری از بیماران 
تأیید شــود، درنهایت، این خط از تحقیقات 
احتمــالًا دانش مفیدی بــرای نحوه درمان 

کووید طولانی فراهم کند.

آسیب اعصاب قرنیه می تواند نشانه کووید طولانی باشد
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از آن روز ناگوار تاکنون، چشــم های بسیاری 
بــه نتایج تحقیقــات دربارهٔ علل فروپاشــی 
اجتناب ناپذیر آرسیبو دوخته و دستان فراوانی 
نیز مشــغول پاکســازی بقایــای رصدخانه 
شــده اند. همچنین مغزها درحال انجام کاری 
هســتند که بیش ترین مهارت را در آن دارند: 
آنچــه می تواند جایگزین  درباره  رؤیاپردازی 
رصدخانه آرسیبو شود. این کار برای گروهی از 
دانشمندانی که روابط عمیق با آرسیبو داشتند، 
به معنای اندیشیدن به نوعی تلسکوپ کاملًا 
جدید اســت؛ نمونه ای که پرکنندهٔ شــکاف 
به وجودآمده در غیاب رصدخانهٔ نمادین باشد 
و ســپس مرزهایی تازه را درنوردد. تریســی 
بکر، دانشــمند سیاره ای در مؤسسه تحقیقات 
ساوث وست در ســن آنتونیو و نویسندهٔ ارشد 
مقاله ای ســفید در توصیف طراحی تلسکوپ 
رؤیاپردازی  گفت  اســپیس دات کام  به  جدید 
دربــارهٔ رصدخانه ای جدید در پی فروپاشــی 
آرســیبو انجام شد تا به سادگی نشان دهد که 
گزینه هایی دســت یافتنی برای تداوم میراث 
علمی خارق العاده این تلســکوپ وجود دارد. 
او افزود: فکر نمی کنم نسخهٔ جدید لزوماً باید 
همانند نسخه ای تازه ســاخت باشد و ممکن 
است درنهایت بیشــتر شبیه تلسکوپ اصلی 
باشد یا احتمال دارد با هر آنچه تاکنون تصور 
کرده ایم، به کلی متفاوت باشــد. هدف اصلی 
این بود که نشــان دهیم می توانیم از آن فضا 
اســتفاده کنیم و میراث آن ابزار علمی واقعاً 
قدرتمند را ادامه دهیــم. طراحی جدید با نام 
»نسل بعدی تلسکوپ آرسیبو« احتمالًا بیش 
از آنکه طرحی اولیه باشد، درواقع شبیه به بیانیه 
است. درحال حاضر، دانشمندان مطمئن نیستند 
که اصلًا امکان ساخت این طراحی به خصوص 
وجود دارد یا نه. بااین حال، این پروژه قصد دارد 

تصویری احتمالی از ۶۰ سال آیندهٔ علم را در 
آرسیبو ارائه دهد؛ البته درصورتی که مؤسسات 
علمی مایل به مشارکت باشند و این کار را با 
بلندپروازی انجام دهند. نائومی پینیلا آلونسو، 
دانشــمند ارشد رصدخانه آرســیبو، دانشمند 
سیاره ای در دانشگاه فلوریدای مرکزی و یکی 
از ده ها نویســندهٔ همکار طرح مفهومی جدید 
به اســپیس دات کام گفت »باید جســورانه و 
بزرگ فکر می کردیم؛ زیرا اگر بخواهید صرفاً 
همان کاری را کنید که قبلًا انجام می دادید، 
برای نســل های بعدی الهام بخش و سودمند 
نخواهید بود. آرســیبو حاصل تفکر جسورانه 
و بزرگ شــخصی در ۶۰ ســال پیش بود.« 
طراحی جدید ظرف مــدت فقط دو ماه پس 
از فروپاشــی شکل گرفت. این سرعت بالا تا 
حدی بدین دلیل بــود که فرایند برنامه ریزی 
برای تلسکوپ جایگزین به نوعی مرهمی برای 
دانشمندانی بود که روابط نزدیک و احساسات 
عمیق نسبت به آرسیبو داشتند. پینیلا آلونسو 
گفت »خیلی طول نکشید تا از احساس غم و 
استیصال به این حس برسم که درحال انجام 
کار خوبی هستیم. داریم کار می کنیم و درحال 
پیشرفت هســتیم.« فرانسیسکو کردوا، مدیر 
رصدخانه آرسیبو و دیگر نویسنده همکار مقاله 
ســفید گفت اکنون دانشــمندان حامی طرح 
مفهومی جدید در تلاش هســتند تا به منظور 
تســریع فرایند بازسازی، ابتکار عمل را حفظ 
کنند. او افزود »آرســیبو حفره ای واقعاً بزرگ 
به جا گذاشــت. هم اکنون ما صدها دانشمند 
داریم کــه در تکاپو برای یافتن تلســکوپ 
دیگری هستند که بتواند داده های لازم برای 
تداوم پروژه هایشــان را بــه آن ها بدهد.« اما 
پیــش از آنکه نهادی بــرای حمایت مالی از 
تلســکوپ جدید قدم پیش بگذارد، اقدامات 

بســیار بیشــتری وجود دارد که دانشمندان 
می توانند به تنهایی انجام دهند. درهمین حال، 
بنیــاد ملی علوم آمریــکا )NSF( که صاحب 
زمین رصدخانه است، کارگاهی مجازی در ماه 
ژوئن برگزار کرد تا گزینه های جایگزین برای 
رصدخانه آرســیبو را به طور مشخص بررسی 
کند. مقام هــا تأکید کرده انــد که موجودیت 
آرســیبو تداوم خواهد یافت؛ اما این سازمان 
به بازسازی تلســکوپ همان گونه که بود یا 
پشتیبانی از پروژه ای جدید در مقیاس مشابه 
تعهدی نــدارد. کارگاه NSF هیچ بودجه ای 
اختصاص نداد و تعیین پروژه های منتخب نیز 
از اهداف آن نبود. مدیران کارگاه در ســندی 
نوشــتند »فعلًا هیچ برنامه ای برای ســاخت 
تلسکوپ رادیویی جدیدی وجود ندارد؛ هرچند 
این قطعاً ایده ای شایســتهٔ بحث و بررســی 
اســت. بااین حــال برای ایــن کارگاه، هدف 
اصلی ما بررسی طیف گسترده ای از گزینه ها 
در کوتاه مدت، میان مــدت و بلندمدت بود.« 
درحال حاضر، بنیاد ملی علوم به شدت مشغول 
کســب اطمینان از ایمنی مکان رصدخانه و 
پاکسازی بقایا است. براساس برآوردی که در 
ماه مارس انجام شد، این فرایند نیازمند تقریباً 
۵۰ میلیون دلار خواهــد بود. بنیاد همچنین 
حین برگــزاری کارگاه تمرکز بیشــتری بر 
آیندهٔ مکان رصدخانه داشت. در سند یادشده 
آمده اســت »بنیاد ملی علوم به مشارکت در 
ایجاد این آینده متعهد اســت؛ اما ایده ها را به 
ساخت تلسکوپی جدید محدود نمی کند. این 
قطعاً یکی از احتمالات بلندمدت اســت؛ ]اما[ 
احتمالات بسیار دیگر و پروژه های کوتاه مدتی 
نیز وجود دارند که می توانند درحالی که پروژهٔ 
احتمالی بزرگی درحال طراحی است، شکاف 

موجود را پر کنند.

دانشمندان 
درصدد جایگزینی 

تلسکوپ 
ازدست رفته 

آرسیبو  هستند

اواخر  آرسیبو،  افسانه ای  رصدخانه 
سال گذشته پس از بیش از نیم قرن 
فعالیت تخریب شد. اکنون گروهی 
از دانشمندان قصد دارند تلسکوپی 
جدید در محــل رصدخانه قدیمی 
عظیم  رادیویــی  دیش  بســازند. 
رصدخانه آرســیبو، معانی فراوانی 
برای افراد مختلف داشــت: یابنده 
تپ اختر، فرستنده پیام به بیگانگان، 
ماهواره  دیش  سیارک،  نقشه بردار 
مخفی شخصیت شرور فیلم جیمز 
زادگاه  و  پورتوریکــو  نمــاد  باند، 
دانشمندان آتی. تا آنکه هفت ماه 
پیش، این شــاهکار مهندسی که 
متعدد  دهه ها مشــکلات  درطول 
را پشــت سر گذشته بود، با سقوط 
کامل روی زمین به پایان عمر خود 

رسید.

مریمصفدری
روزنامه نگار

میلادمیرکانی
روزنامه نگار

مهدیهنرمند
روزنامه نگار
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8
بازار مالی

گزارش

پیشبینیروندبورس
درنیمهدوممردادماه

یک کارشــناس بازار سرمایه با بیان اینکه باید روند 
جذب نقدینگی در بورس تــداوم یابد، گفت: از نظر 
تکنیکالی )فنــی(، عبور برخی ســهام در تیرماه از 
مقاومت های پیش رو، منجر به رشد بیشتر شاخص 
کل و صنایع بورسی در نیمه دوم مردادماه خواهد شد.

مهدی بیات منش به پیش بینی روند معاملات بورس 
تا پایان مردادماه پرداخت و افزود: براساس پیش بینی 
های صورت گرفته شاهد دو روند احتمالی بلندمدت و 
کوتاه مدت در معاملات مردادماه بورس خواهیم بود.

وی رونــد بلندمدت معاملات بورس را مورد ارزیابی 
قرار داد و افزود: با توجه به افت شــاخص بورس در 
یک ســال اخیر نیاز به برخی از اعتماد سازی ها از 
ســوی دولت وجود دارد تا بتوان از این طریق شاهد 

ورود دوباره نقدینگی به این بازار باشیم.
بیات منش ادامــه داد: انتظار می رود روند صعودی 
یک ماه اخیر بازار که شــاخص بورس از کانال یک 
میلیون و ۱۰۰ هزار واحد تا یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
واحد رشد کرد، ادامه دار باشد و همچنین احتمال می 
رود براســاس پیش بینی های صورت گرفته شاخص 
بورس تــا انتهای مرداد ماه به کانــال حداقل یک 

میلیون و ۴۰۰ هزار واحد ورود پیدا کند.
این کارشــناس بازار ســرمایه با بیــان اینکه تاثیر 
تصمیمات و سیاســت هــای دولت در بازگشــت 
نقدینگی مضاعف به بازار از سوی حقوقی ها از جمله 
مسایل حائز اهمیت معاملات بازار در چند وقت اخیر 
تلقی می شود، گفت: اصلی ترین سیاست دولت برای 
تــداوم روند صعودی بازار بایــد در مرداد ماه به کار 
گرفته شــود، همچنین بهتر است تصیمات مدیران 
ســازمان بورس برای بهبود و تــداوم روند صعودی 
بورس ادامه دار باشد تا شاخص بورس بتواند به بیش 
از دو میلیون واحد برسد که رخ دادن چنین اتفاقی در 

بازار نیازمند حداقل چند ماه زمان است.
تاثیر رشد تورم در بورس ��

وی به اثر افزایش ادامه دار تورم در ماه های اخیر و 
اثر آن بر معاملات بازار ســرمایه اشاره کرد و افزود: 
ترس و نگرانی ســهامداران برای سرمایه گذاری در 
بــورس با افزایش حمایت دولــت از بین می رود و 
زمینه افزایش تمایل آنها برای سرمایه گذاری در این 
بازار فراهم می شــود، همچنین در کنار این مسایل 
واکنش سرمایه گذاران به اخبار شرکت ها از سامانه 

کدال بهبود خواهد یافت.
بیات منش خاطرنشان کرد: عوامل سیاسی و سیاست 
های توسعه اشتغال و تولید مسکن که از طرف ریس 
جمهوری منتخب نوید داده شــده است، زمینه ساز 
افزایش رونق در سیاســت های پولی است که این 
موضــوع تا حدی می توانــد کمک کننده در تحقق 

صعود شاخص باشد.
این کارشــناس بازار ســرمایه با بیان اینکه احتمال 
شروع مذاکرات سیاسی برای رفع تحریم ها از دیگر 
عوامل صعود شــاخص بورس در مردادماه تلقی می 
شود، افزود: رونق تولید در شرکت ها به عنوان عامل 
مهم برای نشــان دادن گزارشــات واقعی فعالیت ۶ 

ماهه شرکت ها قلمداد می شود.
وی ادامه داد: کند شدن شیوع ویروس بیماری کرونا 
در جهان از دیگر عوامل مثبتی اســت  که منجر به 
بهبود رونق اقتصــاد در داخل و بازار جهان، افزایش 
تقاضای کالا و رشد و سود آوری شرکت ها می شود.

بیات منش اظهار داشــت: رفع ابهــام در بازار ارز، 
پایبندی به چارچوب شــفافیت و انسجام بازار ارز از 
جمله عوامل مهمی هســتند که می توانند به عنوان 

نقطه عطفی برای دولت سیزدهم تلقی شوند.
کارشناس بازار ســرمایه با بیان اینکه ریسک های 
حاضر در بازار از جمله ریســک های سیستماتیک 
هستند و باعث شده است تا همه سهام حاضر در بازار 
از قابلیت رشــد برخوردار باشند، گفت: بیشتر سهام 
حاضر در بازار رشــد قیمتی خود را ادامه می دهند، 
مگر آنکه حقوقی ها و بازارگردان شرکت ها دست به 
انجام برخی از اقدامات بزنند و زمینه  صعود یا نزول 
شــرکت ها را فراهم کنند، این امر باعث می شود تا 
سهام برخی شرکت ها از حرکت تیمی بازار جا بمانند 
که البته مسوولان بورس می توانند نقش هماهنگ 
کنندگی را در روند بازار و حرکت شرکت ها ایفا کنند.

وی به ریســک های تهدیدکننده معاملات بورس 
اشاره کرد و افزود: باید اقدامی صورت بگیرد تا حجم 
و ارزش روزانه معاملات از میانگین پنج هزار میلیارد 
تومــان در تیر ماه به بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان 
برسد.این کارشناس بازار ســرمایه خاطرنشان کرد: 
خروج نقدینگی از بازار سرمایه و ورود آن به بانک یا 
ســایر بازار ها و چشم دوختن حقوقی های بزرگ به 
بازار سرمایه برای تامین مالی اجرای پروژه ها و طرح 
ها از دیگر ریســک هایی هستند که معاملات این 
بازار را تحت تاثیر خود قرار خواهند داد. وی در ادامه 
به روند معاملات بورس در تیر ماه اشاره کرد و افزود: 
معاملات بورس در تیرماه بیشــتر تحت تاثیر عوامل 
سیاسی ناشی از انتخابات ریاست جمهوری، فضای 

حاکم بر کشور و امیدواری ها به آینده قرار گرفت.

یادداشت

چشماندازبورسدردولتسیزدهم

در حال حاضر بازار ســرمایه در حال پیشــخور 
کردن تورمی است که به احتمال زیاد در دولت 
آینده شکل می گیرد؛ این امر بدان معنا است که 
فعالان بازار سرمایه به خوبی می دانند که تورم 
پایه در دولت جدید حداقل ۳۵ درصد خواهد بود.

چراکه رویکرد دولت جدید اقتصاد محور اســت 
و اقتصاد دســتوری را ســرلوحه کار خود قرار 
می دهــد، رویکردی که از ســال ۱۳۵۰ تداوم 
داشته است؛ پس به سادگی می توان فهمید که 
دولت جدید نیز تورمی در بطن خود دارد. تورمی 
که در برخــی از بازه های زمانی با عملکردهای 
دستوری به یک ایست قیمتی نه ثبات قیمتی در 
بازار می رســد و پس از آن بازار مجدداً شروع به 
حرکت خواهد کرد این حرکت بازار سرمایه دلیل 
اقتصادی یا رویکرد درســت مدیران اقتصادی، 
مســئولین و منصوبین نیســت بلکه دلیل آن 
عملکرد ســلیقه ای و غیر علمی اقتصاد در بطن 
جامعه است. از این رو پیش بینی ها حاکی از آن 
اســت که در دولت آینده نیز تورم حداقل رشد 
۳۵ درصدی را تجربه خواهد کرد؛ بازار سرمایه 
نیز این را درک کرده اســت و قیمت ها در بازار 
به سمت هضم تورم پیش می روند و تا مادامی 
که ساختارهای دستوری در بازار شکل بگیرد و 
یا اینکه خبرهای خوشی از برجام به گوش برسد 
رشــد قیمت ها در بازار سرمایه نیز ادامه خواهد 

داشت.
با در نظــر گرفتن فرض بالا می تــوان به این 
نتیجه رسید که رشد اخیر بازار سرمایه در نتیجه 
رونق اقتصادی نیســت بلکه به خاطر مشخص 
شدن ساختار دولت بعدی است که تورم زا است 
و بازار نیز به ســمت پیشــخور کردن این تورم 
می رود؛ در نتیجه رشــد شــاخص دور از انتظار 
نبوده و نخواهد بود رشدی که متاسفانه حاصل 

از رویکرد اقتصادی و علمی نیست.
نوسانات بازار سرمایه در کوتاه مدت صعودی و 
جهشــی خواهد بود و در میان مدت و تا پایان 
تابســتان نیز می توان انتظار رشــد قیمت ها در 
بیشتر سهام های موجود در بازار را داشت اما این 
رشــد قیمت ها در برخی از مقاطع با نزول های 
سنگین همراه خواهد شــد به ویژه اگر حاشیه 
خبر یا نظری در خصوص برجام در بازار منتشر 
شــود و این اخبار و نظرات منجر به بدبینی در 
بازار شود. با در نظر گرفتن اینکه رویکرد دولت 
فعلی همسو با حاکمیت اســت می توان انتظار 
رشد قیمت ها در بیشتر ســهام ها را داشت و تا 
پایان سال که در برخی از مواقع تورم به داد بازار 
سرمایه می رسد تقریباً عملکرد اقتصادی خاصی 
را نمی توان از ســوی دولت مشاهده کرد؛ این 
صعود آرام تا پایان ســال در اکثر سهام ها قابل 
مشاهده است مگر اینکه سهم خاصی در بازار به 
وقایع برجامی و یا حاشیه های جانبی و سیاسی 

در دولت آینده واکنش نشان دهد.
در مجموع می توان به این نتیجه رسید که بازار 
ســرمایه در ســال های آینده نیز روندی مشابه 
ســال های قبل در پیش گیرد و در ۴ سال پیش 
رو نیز خود را باتورم همســو و همراه کند؛ این 
پیش بینی تنها در حالتی محقق نخواهد شد که 
بانک مرکزی سیاست های پولی و انضباط پولی 
را دوباره ســرلوحه کار خود قرار دهد و یا اینکه 
دولت آینده سیاســت های مالی خود را همسو با 
سیاســت های پولی بانک مرکزی تعریف کند. 
اینکار موجب سودآوری در بازار سرمایه خواهد 
شد در غیر این صورت بازار به صورت جهشی و 

لحظه ای صعودی و نزولی خواهد بود.

معاون نظارت بر بورس های سازمان بورس 
و اوراق بهادار از امکان پذیر شــدن صدور و 
ابطال یونیت صندوق های سرمایه گذاری خبر 
داد و گفت: ۵۱۰ هزار میلیارد تومان سرمایه 

سهامداران در صندوق ها است.
میثم فردایی در گفتگو با مهر گفت: سازمان 
بورس در راستای بهبود عملکرد صندوق های 
ســرمایه گذاری به تازگی تصمیماتی اتخاذ 
کرده اســت؛ چراکه همواره یکی از سؤالات 
اساســی مردم این بــوده که چــرا باید از 
ســرمایه گذاری مســتقیم در بورس اجتناب 
کرده و منابع مالی خــود را به صندوق های 
ســرمایه گذاری بســپارند و همواره این ادعا 
را داشــتند که وقتی پول خود را به صندوق 
می دهند، صندوق باید عملکرد بهتری نسبت 
به شــاخص کل داشته باشــد؛ یعنی مدعی 
هســتند که اگر خودشان به صورت مستقیم 
در بورس ســرمایه گذاری نماینــد، بازدهی 
شاخص را کسب خواهند کرد.معاون نظارت 
بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار 
افزود: در واقع مردم انتظار دارند که مدیر یک 
صندوق ســرمایه گذاری برای رساندن سود 
مناسب به سرمایه آنها، بهتر از شاخص کل 
بورس عمل کند و در همین راســتا سازمان 
بورس و اوراق بهادار تلاش کرده اســت تا 
به این خواســته به حق مردم، توجه کرده و 

شرایط را برای تحقق آن فراهم نماید.
وی در همین راســتا به تغییرات ایجاد شده 
اشــاره و تصریح کرد: کارمزد صندوق های 
ســرمایه گذاری تاکنون ۲ درصد بوده است؛ 
یعنی دو درصد از سرمایه صندوق به عنوان 
کارمــزد مدیر به او پرداخت می شــد؛ اما در 
سال هایی ممکن بود که شاخص ۱۰۰ درصد 
رشــد کند، اما یک مدیر ۷۰ درصد بازدهی 
بدهد، بــه همین دلیل مدیــر کارمزد ثابت 
را می گرفت و یا یــک مدیر ممکن بود که 
در همین ســال، ۱۵۰ درصد بازدهی کسب 
می کرد، اما باز هم هیــچ تفاوتی با مدیری 
که ۱۰۰ درصد بازدهی را در شرایط یکسان 
گرفته بود، نداشت.فدایی گفت: در این راستا 
ســازمان بورس و اوراق بهــادار تلاش کرد 

تا مشــوقی را برای مدیــران صندوق های 
ســرمایه گذاری قرار دهد تــا آنها برای اخذ 
بازدهی بیشتر نسبت به شاخص اقدام نموده 
و به ســهامداران سود بیشتری بدهند. یعنی 
صندوق هایی که عملکرد بهتری نســبت به 
شاخص دارند، تشویق شوند؛ به همین دلیل 
ســازمان بورس کارمزد ثابت مدیر صندوق 
را کمتــر و از ۲ درصد به ۱.۵ درصد کاهش 
داد و به جای آن مقرر شد صندوق هایی که 
بازدهی بیشــتری نسبت به شاخص داشتند، 
۱۰ درصد آن بازدهی مازاد نسبت به شاخص 

را به عنوان پاداش بردارند.
وی اظهار داشت: در چنین شرایطی مدیران 
صندوق تلاش بیشتری برای دریافت بازدهی 

بیشتر نسبت به شاخص خواهند داشت.

این مقــام مســئول در ســازمان بورس و 
اوراق بهــادار گفــت: اکنــون صندوق های 
سرمایه گذاری بالغ بر ۵۱۰ هزار میلیارد تومان 
منابع مالــی در اختیار دارند کــه عدد قابل 
توجهی است؛ اما با انتظارات سازمان بورس 
فاصله دارد، بر این اســاس تنوع بخشی به 
صندوق های ســرمایه گذاری در دستور کار 
قــرار گرفته تا صندوق ها بــه لحاظ بازدهی 
و ریســک از ســطح تنوع بالایی برخوردار 
باشــند و مردم بتوانند با هر ســطح توان و 
سرمایه گذاری  صندوق ها  در  ریسک پذیری، 

کنند.
وی افزود: صندوق هایی که عملکرد بهتری 
دارند باید مورد تشــویق قــرار گرفته و آن 
دســته از صندوق هایی که عملکرد مناسبی 
ندارند، باید مورد نظارت و کنترل قرار گیرند. 
صندوق هــای ســرمایه گذاری باید در عین 
حال که رشــد می کننــد، بتوانند به صورت 
متنوع هم خدمــات بدهند.معاون نظارت بر 
بورس های ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
گفت: همچنین افزایش ســطح دسترسی به 
صندوق های ســرمایه گذاری نیز در دستور 
کار قرار گرفته اســت؛ به نحوی که صدور و 
ابطال در شعب بانک ها را تصویب کرده و در 
عین حال، صدور و ابطال اینترنتی یونیت های 
سرمایه گذاری صندوق ها را تصویب کرده ایم 
تا مردم از طریق اپلیکیشــن های ســرمایه 
گذاری بتوانند به صندوق های سرمایه گذاری 

دسترسی داشته باشند.

معاون نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار تشریح کرد

جزئیات تصمیمات سازمان بورس

وقتی در شرایط کنونی سیمان از 
معاملات بورس کالا حذف شود 
طبیعتاً همه نمی توانند به کارخانه 
سیمان رفته و عده خاصی که از 
آنها به عنوان ســلاطین سیمان 
یاد می شــود می توانند بار دیگر 
با قیمت ارزان تر سیمان را خرید 
کننــد. در حالی که در شــرایط 
معمول متقاضی خرید ســیمان 
می توانست به بورس کالا مراجعه 
کند و حتی در شــرایطی که به 
واسطه توقف تولید کارخانه های 
ســیمان بازار بــا جهش قیمت 

مواجه شــده بود اما به هر حال بدون هیچ 
واسطه ای مســتقیم امکان خرید متقاضیان 
مختلف وجود داشت. طبیعتاً زمانی که عرضه 
سیمان بعد از رفع مشکل برق این واحدهای 
صنعتی افزایش می یافت با افزایش عرضه 

هر چه سریعتر این بازار به تعادل می رسید.
اما چرا نســبت به حالتی که پای دلالان و 
واســطه ها در میان هست حتی در وضعیت 
بحرانی کنونی عرضه مستقیم و همه جانبه 
تمامی کارخانه های سیمان تعادل قیمتی را 

سریعتر ایجاد می کرد؟
پاسخ به این ســؤال ساده است. با توجه به 
افزایش تعداد خریداران به جای اینکه تعداد 
محدودی واســطه )در خبرها آمده که ۱۵ 
نفر کل بازار سیمان را در سال های قبل در 

اختیار داشته اند و احتمالًا بیش از کارخانه ها 
سود کرده اند( وجود داشته باشند و انحصار 
ایجاد شــود این بار تعداد خریداران زیادی 
وجود دارند و حتی اگر چندین نفر بخواهند 
سیمان را گران تر از قیمت واقعی به فروش 
برســانند با توجه به عرضه هــای مداوم در 
بــورس کالا و همچنین افزایش رقابت این 
افراد نیز مجبور می شــوند که قیمت خود را 
متعادل سازند. حالا اما اگر در همین وضعیت 
رأی به بازگشــت رانت سیمانی داده شود و 
معاملات ســیمان در بــورس کالا متوقف 
شــود، به صورت کاملًا مشخص بار دیگر 
وزارت صمت در حال واگذاری رانت سیمان 
به تعداد مشخصی واسطه است. یعنی وزارت 
تولیدکنندگان  تصمیمــی  چنین  با  صنعت 

ســیمان را مجبور می کند که 
با قیمت پایین به واســطه ها 
با  )مطابق  بفروشــند  سیمان 
سال های گذشــته( و دلالان 
نیز با هر قیمتی که بخواهند! با 
توجه به وضیعت هیجانی بازار 
طبیعتاً واسطه ها به هر قیمتی 
بدون شفافیت  و  بخواهند  که 
موجــود در معامــلات بورس 
ســیمان می فروشــند. بر این 
اساس اینکه سیمان از بورس 
کالا خارج شــود نه تنها قیمت 
نمی دهد  کاهش  را  ســیمان 
بلکه می تواند قیمت را بیش از پیش افزایش 
دهد. طبیعتاً مابه تفاوت قیمت دســتوری و 
قیمت بازار هم با یک تصمیم وزارت صنعت 

به جیب دلالان سیمان می رود.
راه حل مشــخصی برای وضعیتی که تولید 
ســیمان به شدت افت داشــته است برای 
کنترل قیمت هــا در کوتاه مدت وجود ندارد. 
با این حال فروش ســلف سیمان در بورس 
کالا راه حل کاملًا منطقی است که می تواند 
اثر قابل توجهــی در کاهش هیجانات بازار 
داشته باشد. به این ترتیب که تولیدکنندگان 
سیمان را با قرارداد سلف برای چند ماه آینده 
پیش فروش می کننــد و مصرف کنندگان با 
مشــاهده افزایش عرضه در آینده از خرید 

هیجانی خودداری می کنند.

وج  پشت پرده ماجرای خر
سیمان از بورس کالا چیست

وزارت صمت 
در دام 
دلالان

گفته می شود وزارت صنعت به 
واســطه افزایش قیمت سیمان 
ممکن است سیمان را از بورس 
این موضوع  کالا خارج کنــد. 
با بهانه گرانی ســیمان مطرح 
می شود و اما پشــت پرده این 

ماجرا چیست؟
دغدغــه  ظاهــر  در  گرچــه 
گرانــی ســیمان و فشــار به 
مصرف کنندگان مطرح می شود 
اما همــگان می دانند وقتی به 
واسطه قطعی برق تولید سیمان 
کشــور تقریباً به حالت تعطیلی 
درآمده اســت طبیعتــاً قیمت 
افزایش می یابد و بر این اساس 
این موضوع تنها بهانه ای شده 
تا به واسطه آن رانت سیمان بار 

دیگر برای دلالان بازگردد.

تأمینمالیازبازارسرمایه۲۴درصدکاهشیافت

افزایشسهمبازاربدهی

تأمین مالی از بازار سرمایه در بهار امسال نسبت به مدت مشابه 
پارسال با کاهش ۲۳.۸ درصدی همراه بوده است؛ در عین حال 

تأمین مالی از بازار بدهی افزایش یافته است.
تأمیــن مالی از بــورس در فصل بهار جاری بــاز هم درجا زد. 
آنگونه که آمار رسمی می گویند رشد تأمین مالی از بازار سرمایه 
در فصل بهار ۱۴۰۰ نســبت به بهار ۱۳۹۹ بالغ بر ۲۳.۸ درصد 
کاهش داشــته اســت؛ در بهار امســال تأمین مالی از بخش 
ســرمایه ای ۵۲ هزار میلیارد تومان و از بازار بدهی ۲۷.۵ هزار 

میلیارد تومان بوده است.
به این ترتیب، مجموع تأمین مالی بخش های مختلف اقتصادی 
از بازار سرمایه )سرمایه ای و بدهی(، در فصل بهار ۱۴۰۰ به ۷۹ 
هزار میلیارد تومان رســیده که نسبت به تأمین مالی ۱۰۴ هزار 

میلیارد تومانی بهار ۱۳۹۹ بالغ بر ۲۳.۸ درصد کاهش را به ثبت 
رسانده است.

نکته قابل توجه این اســت که اگرچه تأمین مالی در مجموع از 
طریق بازار ســرمایه کاهش داشته اما دولت در ماه های پایانی 
کار خود، تأمین مالی از بازار بدهی را ســرعت بخشیده است؛ 
بــه نحوی که تأمین مالی از بــازار بدهی در فصل بهار ۱۴۰۰ 
حدود ۸ هزار میلیارد تومان نســبت به بهار ســال ۹۹ افزایش 

داشته است.
عوامل اصلی تشکیل دهنده تأمین مالی طی سه ماهه نخست 
۱۴۰۰ را انتشــار اوراق با سهم ۳۴ درصدی، افزایش سرمایه با 
ســهم ۶۴- درصدی و عرضه اولیه با سهم ۲ درصدی تشکیل 
می دهند؛ ضمن اینکه دو عامل مهم افت منابع سرمایه ای طی 
سه ماهه ابتدای سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، 
افــت عرضه اولیه از ۱۱ هزار میلیارد تومان به ۱.۳ هزار میلیارد 
تومان و افت افزایش سرمایه شرکت ها از ۹۰ هزار میلیارد تومان 

به ۵۱ هزار میلیارد تومان بوده اســت که به ترتیب ۸۸ درصد و 
۴۳ درصد کاهش را نشان می دهد.

بر این اساس ۵۰.۸ هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه از محل 
مجوزهای ارائه شــده به میزان ۱۷.۶ هزار میلیارد تومان و نیز 
۳۳ هــزار میلیارد تومان از محل مــازاد تجدید ارزیابی صورت 

گرفته است.
در این میان ۲۲.۷ هزار میلیارد تومان اوراق دولتی شــامل ۲۰ 
هزار میلیارد تومان اســناد خزانه اســلامی و ۲.۷ هزار میلیارد 
تومان اوراق مرابحه عام منتشــر شده است؛ ضمن اینکه ۴.۱ 

هزار میلیارد تومان اوراق توسط شرکت ها انتشار یافته است.
آمار منتشر شده حکایت از آن دارد که در خردادماه امسال ۱۵.۴ 
هزار میلیارد تومان اوراق منتشر شده است که سهم اوراق دولتی 
۸۲.۵ درصد و اوراق شرکتی ۱۳.۶ درصد بوده است. نکته حائز 
اهمیت آن است که انتشار اوراق شرکتی در فصل اول ۱۴۰۰ به 

فصل مشابه سال قبل ۲.۹ برابر شده است.

محبوبهفکوری
روزنامه نگار

محبوبهفکوری
روزنامه نگار

کووید-19برایثروتمندانخوشیمنبود

در زمان شــیوع بیماری کرونا میلیاردرهای آمریکا چه میزان درآمد 
کســب کردند؟جو بایدن در سخنرانی چهارشنبه شب خود در کنگره 
اظهار داشــت: »بیست میلیون آمریکایی کار خود را در بیماری همه 
گیر کروتا از دست دادند. در همان زمان، تقریباً ۶۵۰ میلیاردر در آمریکا 
شــاهد افزایش دارایی ارزش خالص خود بــه بیش از یک تریلیون 
دلار بودند و اکنون ارزش آنها بیش از ۴ تریلیون دلار اســت.«طبق 

داده های Forbes این درست است - اما در واقع اعداد کمی بیشترند. 
از زمان بسته شدن بازار سهام در ۲۸ آوریل، کل ثروت میلیاردرهای 
آمریکایی ۴.۶ تریلیون دلار اســت. درســت زمانی که کرونا آغاز به 
شــیوع گسترده در جهان کرد، با باز شــدن بازارها در ۱ ژانویه سال 
۲۰۲۰، افزایش ۳۵ درصد از ارزش ۳.۴ تریلیون دلار را نشان می دهد.

بــه عبارت دیگر، میلیاردرهای آمریکایی در طی همه گیری ویروس 
کرونا حدود ۱.۲ تریلیون دلار ثروتمندتر شده اند.بازارها علی رغم بیش 
از یک ســال توقف و افزایش بیکاری، منجر به افزایش ارزش ۴۰۱ 

)k(، IRA و سایر حساب های ســرمایه گذاری برای آمریکایی ها در 
همه جا شده اســت. S&P ۵۰۰ از اول ژانویه ۲۰۲۰ حتی با کاهش 
کرونا در مارس ۲۰۲۰، ۲۹ درصد رشد کرده است. شاخص میانگین 
صنعتی داو جونز نیز به همین ترتیب ۱۹ درصد افزایش یافته اســت. 
اما بســیاری از میلیاردرها - که اغلب ثروت خود را در شــرکتهای 
شــخصی، یا اوراق بهادار سرمایه گذاری کرده اند و در مواردی مانند 
سهام خصوصی و صندوق های تامینی که برای آمریکایی های عادی 

در دسترس نیستند - وضعیت بسیار بهتری دارند.

علیحیدری
تحلیلگر سیاسی
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گزارش

کمبودآبمشکلاتایرانراپیچیده
کردهاست

سوءمدیریتمنابعطبیعی

ایران با موج پنجم همه گیری کرونا، اقتصاد آسیب 
دیده از تحریم های آمریکا و مذاکرات متوقف شده 
برای نجات توافق هســته ای درگیر است و حالا، 
بحران کمبود شــدید آب هم به این مشــکلات 
اضافه شده. خشکســالی طولانی مدت و افزایش 
درجه حرارت ناشی از تغییرات آب و هوایی همراه 
با چندین دهه ســوءمدیریت منابع طبیعی و عدم 
برنامه ریزی، بحران آب را به دلیلی برای اعتراض 
و ناآرامی های خشــونت آمیز تبدیل کرده اســت. 
تظاهرات کنندگان در اســتان خوزستان در هفته 
گذشــته در خیابان ها تجمع کردند و فریاد »ما آب 
می خواهیم« و »من تشنه ام« سر دادند و رسیدگی 
فوری به شــرایط و اســتعفای مقامات محلی را 
خواســتار شــدند. آیت الله خامنه ای، رهبر معظم 
انقلاب، در اظهاراتی که نشان می داد به اعتراضات 
توجه دارد، در اینستاگرام نوشت: »مقامات موظفند 

به مشکلات خوزستان رسیدگی کنند.«
این چالش برای مقامات درست چند هفته قبل از 
روی کار آمدن رئیس جمهوری جدید فوق محافظه 
کار و نزدیک به آیــت الله خامنه ای نمود یافته و 
می توان گفت اولین آزمون برای نحوه پاسخگویی 
او به مشکلات است. ابراهیم رئیسی، رئیس سابق 
قوه قضائیه کشور، اکنون در مواجهه با مردم عادی 
که شــکایت اصلی آنها به کمبود آب است، با یک 
وظیفــه ظریف روبه رو اســت. معترضان حتی در 
میان قانونگذارانی که مانند آقای رئیسی از مدافعان 
سرسخت سلســله مراتب انقلاب اسلامی هستند، 
حامیان و متحدانی دارند. مجتبی محفوظی، نماینده 
آبادان در مجلس، دوشنبه گذشته گفت: »خوزستان 
و مردم مظلوم آن را نجات دهید! آنچه لیاقتش را 

دارد، به آن بازگردانید!«
اینطور نیســت که مقامــات دولــت در مواجهه 
با خشکســالی غافلگیر شــده باشــند؛ شواهد آن 
مدت هاست که عیان اســت. وزیر نیرو در ماه مه 
هشــدار داد که ایران خشک ترین تابستان در ۵۰ 
ســال گذشــته را پیش رو دارد که با کمبود آب و 
قطعی برق همراه خواهد بود. ســازمان هواشناسی 
ایران هــم در ماه ژوئن هشــدار داده بود مناطق 
جنوبــی و غربی بــا کاهش ۵۰ تــا ۸۵ درصدی 

بارندگی و افزایش دما مواجه می شوند.
۸۰ درصد از نفــت و ۶۰ درصد از ذخایر گاز ایران 
در استان خوزستان است و این استان یک ستون 
مهم اقتصادی قلمداد می شود. زمانی در این استان 
زمین های زراعتی نیشکر، گندم و جو وجود داشت 

که با کمبود آب بیشتر آنها خشک شدند.
جدای از شــهرهای اصلی استان خوزستان، مردم 
تهران و مشــهد هم با تجمعات کوچک تر درصدد 
نشــان دادن همبستگی خود با آنها برآمدند. دولت 
تاکنون پاسخ مناسبی به اعتراض ها به کمبود آب 
نداده و این در حالی اســت که مقامات تظاهرات 
را مشروع می دانند. دولت گروهی را برای بررسی 
بحران آب به خوزســتان فرستاد و حسن روحانی، 
رئیس جمهــوری فعلی که دوره او به زودی پایان 
می یابد، متعهد شد به ساکنان این استان کمک و 
جبران خســارت کند. دو رئیس جمهوری پیش از 
روحانی نیز در موارد مشابه از معترضان حمایت و 
هر گونه خشونت علیه آنها را محکوم کرده بودند، 
اما مشــکل آب همچنان باقی است.کارشناســان 
محیط زیســت و آب گفته اند اقدامات کوتاه مدت 
مانند اســتفاده از تانکرهای آب کمک اساسی به 
رفع مشــکل نخواهد کرد. بازگشــایی ســدها و 
استخرهای پشت آنها هم شاید یک راه حل موقت 
برای خوزستان باشــد و می تواند به کمبود آب در 
دیگر اســتان ها در بخش های مرکزی کشــور از 
جمله اصفهان منجر شود.چالش های محیط زیستی 
خوزستان کاملًا جدی است: ذخایر آب خشک شده؛ 
تالاب ها خشک شده، گرد و غبار فلج کننده است، 
گرمای شدید بیداد می کند، آتش سوزی جنگل ها 
و آلودگی هوا، آب و خاک از صنعت نفت اســتان 
را به منطقه ای دشــوار برای سکونت تبدیل کرده 
است. پروژه هایی مانند انتقال ذخایر آب خوزستان 
به مناطق مرکزی با اقلیم خشک تر از طریق خط 
لوله و تونل ها هم آســیب بیشتری به این استان 

وارد آورده است.
کمبود آب پیشتر در دیگر اســتان های ایران هم 
موجبــات تظاهرات عمومی را فراهــم آورده بود. 
برای نمونه می توان به تجمع کشاورزان در نزدیکی 
اصفهان در پی خشک شدن رودخانه ای اشاره کرد 
که شــاهرگ کشاورزی استان محسوب می شد، و 
همچنین تجمعات دوســتداران محیط زیست در 
اعتراض به خشک شــدن دریاچه نمکی برجسته 
در ارومیه در غرب ایران به دلیل ســاخت و ســاز 

نادرست روی آن.

گزارش

یککارخانهبهخاطرقطعیبرق۲۵۰
میلیاردتومانضررکرد!

بارقطعیبرقبردوشصنایع

باشگاه خبرنگاران: قطعی برق در صنایع یکی از اتفاقاتی 
بود که منجر به ضرر یک کارخانه به ارزش ۲۵۰ میلیارد 

تومان شد.
 بیشــترین بار مشــکل قطع برق این روزها به دوش 
صنعتگران کشور افتاده و مشکلات زیادی را برای آن ها 
به همراه داشته است. مشکلاتی که با شروع قطعی برق 
آغاز شد و با تصمیم جدید دولت و میزان اعمال فشار به 
صنایع بیشتر از قبل شد. اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور سه شنبه ۱۵ تیر در حاشیه بازدید از مرکز 
ملی راهبردی شبکه برق کشور اظهار کرد: ما حداکثر تا 

اوایل مردادماه بحران خاموشی خواهیم داشت.
او افزود: وزیر نیرو طبق اصل ۱۲۷ و ۱۳۸ قانون اساسی 
در نشست هیأت دولت اختیاراتی را برعهده خواهد گرفت 
و قرار اســت او در نقش فرماندهی این حادثه »بحران 
خاموشی برق« مدیریت لازم را داشته باشد. معاون اول 
رئیس جمهور تصریح کرد: محدودیت هایی قرار اســت 
برای واحدهای صنعتی در نظر گرفته شود چرا که ما دچار 
کمبود برق هســتیم و این محدودیت ها در ۲ تا ۳ هفته 
آینده برای آن ها اعمال خواهد شد این در حالی است که 
این واحدی صنعتی و تولیدی تعطیلات تابستانی داشته 
و از این ایام برای بازسازی و تعمیرات استفاده می کنند 
لذا از آن ها خواسته ایم که این کار را در ایام پیش رو انجام 
بدهند و برای آن شرایط و حمایت هایی در نظر گرفته ایم 
تا از برق کمتری استفاده کنند.یا این تصمیمات تمام بار 
قطــع برق به دوش صنایع افتاد؛ قطعی برقی که علاوه 
بر افُت شــدید تولید، با بی برنامگی های به وجود آمده 
باعث بروز خسارت در تجهیزات واحدهای صنعتی شده 
است. با توجه به اظهارات تولید کننده ها، آنچه که بیش 
از قطع مکرر برق مشکل ساز شده بی برنامگی در قطع 
برق اســت. تجهیزات صنعتی با قطع برق برنامه ریزی 
نشده می توانند بسیار آسیب پذیر باشند. در صنایعی مثل 
صنعــت پلیرم، قطع ناگهانی برق می تواند باعث ســرد 
شــدن مواد اولیه و تخریب موارد اولیه و تجهیزات را به 

همراه داشته باشد.
تخریب برخی از مواد اولیه کارخانجات بعد از هربار قطعی  ��

برق
محســن صفدری مدیر دفتر صنایــع غیر فلزی وزارت 
صمت در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره 
اثرات قطع برق تولید و میزان نیاز وارد شده صنعت اظهار 
کرد: متاســفانه ما چالش بزرگی در صنعت کشور داریم 
و آن هم افزایش دفعات قطعی برق است. برآوردی که 
مــا کردیم و صحبتی که با برخــی از واحدهای بزرگ 
کشور داشتیم نشــان می داد میزان خسارت وارده اعداد 
بســیار بزرگی است. خســارتی که از محل قطعی برق 
روزانــه و بی برنامگی در قطع برق آســیب زیادی را به 
واحدهای تولیدی تحمیل کرده است.مدیر دفتر صنایع 
غیر فلــزی وزارت صمت با تاکید بر تأثیر قطع خارج از 
برنامه برق و خسارتی که تجهیزات واحدهای تولیدی، 
گفت: تصور کنید ماشین آلات در حال کار هستند و مواد 
اولیــه در روند تولید قرار دارند. قطع ناگهانی برق باعث 
خواهد شد تجهیزات و مواد اولیه در حال تولید تخریب 
شوند. صفدری ادامه داد: در برخی از صنایع مثل صنایع 
پلیمــری این ماده اولیه دیگر قابل بازیافت نخواهد بود، 
همچنین سرد شدن ماده اولیه در دستگاه تزریق خسارت 
بســیار زیادی را به ماشین آلات وارد خواهد کرد. با چند 
واحد صنعتی صحبت کردم و صحبت از زیان میلیاردی 

در حدود یک ماه گذشته می کردند.
با فروش  �� بودجه شهرک های صنعتی  از  تأمین ۹۵ درصد   

زمین!
او با ابراز امیدواری نســبت به تحقق وعده های وزارت 
نیرو گفت: با یکی از کارخانجات فعال با حدود ۱۰ هزار 
نفر شاغل صحبت می کردم و زیان چند روز اخیر شرکت 
را حدود ۲۵۰ میلیارد تومان اعلام کردند. از این دســت 
شرکت ها کم نیستند و این تنها یک نمونه از واحدهای 
تولیدی است که از محل قطعی برق متضرر شده است. 
از وزارت نیرو تقاضا دارم بــرق را طبق برنامه اعلامی 
قطع و وصل کنند تا بیش از این تولید کنندگان از فرایند 
قطع برق متضرر نشــوند. مدیر دفتر صنایع غیر فلزی 
وزارت صمت گفت: با توجه به افزایش میزان قطع برق، 
قیمت ژنراتور افزایش پیدا کرده و مشکل قدیمی تأمین 
گازوئیل ژنراتورها هم کماکان پابرجاست. گازوئیل ۳۰۰ 
تومانی را واحدهای صنعتی گاهی با نرخ ۲ هزار تومان 

برای هر لیتر خریداری می کنند. 

خشکســالی طولانی مدت که با تغییرات 
آب و هوا و سوء مدیریت دولت حادتر شده 
است، مشکل جدیدی را به سایر معضلات 
ایران از همــه گیری کرونا تا تحریم های 

ایالات متحده، اضافه کرده است.
به گزارش نیویــورک تایمز، ایران با موج 
پنجــم همه گیری ویــروس کرونا درگیر 
است، اقتصاد توســط تحریم های آمریکا 
تحت فشــار قرار گرفته است و مذاکرات 
در مورد نجات برجام، که زمانی به عنوان 
راهی برای نجات اقتصاد قلمداد می شــد، 
متوقف شده است. اما اکنون کشور با یک 
بحران متفاوت که بــه راحتی قابل پیش 
بینی بود، روبرو اســت: کمبود شدید آب. 
خشکسالی طولانی مدت و افزایش درجه 
حرارت ناشــی از تغییــرات آب و هوایی، 
همراه با دهه ها مدیریت نادرســت دولت 
در منابــع طبیعــی و عــدم برنامه ریزی، 
بحران آب را به دلیلی بــرای اعتراضات 
و ناآرامی هــای روزهای اخیر تبدیل کرده 
اســت. طی هفته گذشته، تظاهرکنندگان 
به خیابان های استان خوزستان، استانی در 

جنوب غربی ایران، آمده اند.
 بخشــی از استان خوزســتان را قوم های 
عــرب تشــکیل می دهند کــه در طول 
تاریــخ بــا تبعیض هایی روبــرو بوده اند، 
همچنین در این استان جنبش های جدایی 
طلبانه ای وجود داشته است. اما معترضین 
همواره تاکید کرده اند که آن ها خواســتار 
جدایی نیســتند و اعتراضات آن ها نباید با 
گرفته  اشــتباه  جدایی طلبانه  جنبش های 

شود.
مجتبــی محفوظــی، نماینده آبــادان در 
مجلس، در سخنرانی روز دوشنبه خود در 

صحن مجلس فریاد زد »خوزستان و مردم 
مظلوم آن را نجات دهید! آنچه را ســزاوار 

آن است به آن بازگردانید«
مقامــات دولتــی نباید با بحــران آب و 
این  غافلگیر شــوند، چون  خشکســالی 
بحران ها در طی سال ها بوجود آمدند و این 
روزها فقــط عواقب این بحران ها در حال 
آشکار شدن اســت. وزیر نیرو در ماه می 
هشــدار داد که این تابستان، خشک ترین 
تابستان ایران در ۵۰ سال گذشته است و 
افزایش دما تا ۵۰ درجه سانتیگراد - ۱۲۲ 
درجه فارنهایت - منجــر به قطع برق و 
کمبود آب می شود. ســازمان هواشناسی 
ایــران نیــز در ماه ژوئن هشــدار داد که 
مناطق جنوبی و غربی با کاهش ۵۰ تا ۸۵ 
درصدی بارندگی و افزایش دما از دو تا سه 

درجه سانتیگراد مواجه شده اند.
خوزستان ۸۰ درصد از نفت و ۶۰ درصد از 
ذخایر گاز ایران را دربردارد و یک ســتون 
مهم اقتصادی است. در مزارع زراعتی این 
استان، نیشکر، گندم و جو کشت می شد. 
اما حالا با کمبــود آب محصولات از بین 
می رود، گاومیش ها از تشنگی می میرند و 
دولت با یکی از جدی ترین معضلات خود 

مواجه است.
دولت ایران هیاتی را برای بررسی بحران 
آب به خوزستان فرستاده و حسن روحانی، 
رییس جمهوری ایــران تعهد داده که به 
ساکنان این استان کمک و خسارت آنان 
را جبران کند. دو رییس جمهوری پیشین، 
محمد خاتمی و محمود احمدی نژاد نیز از 
معترضین حمایت کردند و خشونت علیه 

آن ها را محکوم کردند.
اما کارشناسان محیط زیست و آب گفتند 
اقدامات کوتاه مدت مانند بردن تانکرهای 
آب به خوزســتان برای رفع این مشــکل 
اساســی ســود چندانی نخواهد داشــت. 
همچنین افتتــاح ســدها و مخازن یک 
راه حل موقت برای بحران آب خوزســتان 
اســت که باعث کمبود آب در شهرهایی 
مانند، اصفهان، شــهری در مرکز ایران و 

استان های اطراف آن می شود.
چالش های زیست محیطی خوزستان کاملًا 
جدی اســت. مخازن خالــی، تالاب های 
خشــک، طوفان های گرد و غبار، گرمای 
شدید، آتش سوزی و آلودگی جدی هوا و 
آب و خاک بخشی از این چالش ها هستند.

کاوه مدنی، دانشمند دانشگاه ییل و معاون 

سابق ســازمان محیط زیست ایران گفت: 
»فشــاری که بــرای مدتــی طولانی به 
محیط زیست وارد شده، بیشتر از ظرفیت 
اکولوژیکی آن بوده اســت. در حال حاضر 
خوزستان مانند بیشتر بخش های ایران در 
وضعیت ورشکستگی آبی قرار دارد.« آقای 
مدنی همچنین گفت که دولت های ایران 
همواره منابع طبیعی را برای ایجاد شغل، 
دســتکاری و تخریب کرده اند. به عنوان 
مثال، او به پروژه ای اشــاره کرد که منابع 
آب خوزســتان را از طریق خطوط لوله و 
تونل ها به مناطــق کویری مرکزی ایران 

هدایت می کند.
اعتراضات به کمبود آب در ایران سابقه دار 
اســت. برای مثال، کشــاورزان اصفهانی 
در اعتراض به خشــک شدن رودخانه ای 
که محل حیــات کشــاورزی آن ها بود، 
اعتراضاتی علیه خشک  تظاهرات کردند. 
شدن دریاچه نمکی برجسته در ارومیه، در 
غرب ایران نیز بــه راه افتاد. اما همزمانی 
تغییرات آب و هوایی، خشکسالی، پاندمی 
و انزوای ایران به دلیل تحریم های آمریکا، 
نگرانی ها از اعتراضات اخیر را افزایش داده 

است.
اقتصاددان برجســته  الحســینی،  صادق 
ایرانــی، روز سه شــنبه در گفتگویــی در 
کلاب هاوس با حضور هزاران ایرانی گفت: 
» ما در سراسر کشور با مشکل جدی برق 
و کمبود آب روبرو هستیم و اگر طی چند 
ماه آینده وضعیت آب و هوا بهتر نشــود، 
این بحران حادتر می شود«. آقای الحسینی 
علت این مشــکل را بخشی از یارانه های 
دولتی و همچنین قیمت ارزان برق و آب 
می داند که منجر به مصرف بی رویه انرژی 
می شــود. از طرفی دیگر، هرگونه افزایش 
قیمت باعث نارضایتی بیشتر می شود، زیرا 
اکثریــت جمعیت ۸۵ میلیون نفری ایران، 

از نظر اقتصادی با مشکل روبرو هستند.

وضعیت بد اقتصادی مردم مانعی بزرگ بر سر واقعی سازی قیمت حامل های انرژی

دوراهی اقتصاد ایران

بســیاری از مســئولان بر این 
باورند که امســال بخشــی از 
افت تولید محصولات اساســی 
و مشکلات کمبود عرضه مرغ 
به قطعــی مســتمر در بخش 
کشــاورزی مربوط می شود که 
ایــن موضوع ضمــن کاهش 
درآمد تولیدکنندگان، تنظیم بازار 
محصولات کشاورزی را بر هم 
زده اســت به طوریکه کاهش 
تولید علوفــه و هدر رفت منابع 
آب، افزایش چشــمگیر قیمت 
خــوراک و در نتیجه محصول 
نهایی را در بر داشته است. حال 
به ســراغ مســئولان ذی ربط 

می رویم تا از آخرین جزئیــات تأثیر قطعی 
مســتمر برق در بخش کشاورزی بر میزان 
تولید محصولات اساسی و تلفات واحدهای 
مرغداری و پرورش ماهی و بازار محصولات 

کشاورزی با خبر شویم:
کاهش ۲۵ درصدی تولید با ۶ ساعت قطعی برق  ��

در روز
محمد شــفیع ملک زاده رئیس نظام صنفی 
کشــاورزی و منابع طبیعی در گفت و گو با 
خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزی باشگاه 
خبرنگاران جوان، با اشــاره به اینکه قطعی 
برق های اخیر ضربــه مهلکی به تولید می 
زند، اظهار کرد: بنابر قانون در تابســتان ۲ 
ساعت قطعی برق داریم که امسال ۴ ساعت 
دیگر به آن اضافه شده است که با این وجود 
۲۵ درصد وقت شبانه روز قطعی برق برای 

کشاورزان اتفاق می افتد.
وی افزود: ۶ ســاعت قطعی برق در طول 
شــبانه روز بدان معناســت که کشــاورز 
یک چهــارم مزرعه یا بــاغ را باید رها کند 
 که این امر ۲۵ درصــد به تولید ضربه وارد 

می کند.
ملک زاده با اشــاره به ابنکــه قطعی برق 
خســارت قابل توجهــی بــه تجهیزات و 
تاسیســات نصــب روی چــاه و پمپ وارد 
می کند، بیان کرد: امروزه تأمین یا تعویض 
بیش از حد بالا رفته اســت به طوریکه در 
برخــی مواقع ۵۰۰ تــا ۶۰۰ میلیون تومان 

هزینه برای کشاورز در بر دارد.
رئیس نظام صنفی کشاورزی با بیان اینکه 
قطعی برق آسیب جدی به چاه وارد می کند، 
گفت: کشاورزی که می خواهد به مزرعه آب 

دهد با قطعی برق ناچار اســت که از صفر 
شروع کند که تمامی این عوامل بیش از ۳۰ 

تا ۴۰ درصد خسارت وارد می کند.
وی ادامــه داد: بــا مناســب بــودن بازار 
محصولات کشــاورزی و عدم خســارت از 
ناحیه ســرمازدگی، آفت و  ... کشاورز ۱۰ تا 
۱۵ درصد درآمد دارد که خسارات ۳۰ تا ۴۰ 
درصدی ناشــی از قطعی برق موجب شده 

تا تولیدکننده ۲۰ درصد متحمل زیان شود.
ملک زاده با اشاره به اینکه قطعی برق ۳۰ تا 
۴۰ درصد خسارت به کشاورز وارد می کند، 
بیان کــرد: قطعی برق اخیر بر کمبود تولید 
خوراک دام و علوفه و هدر رفت منابع آب و 
کمبود تولید تأثیر بسزایی دارد که در نهایت 
این امر موجب شده قیمت علوفه نسبت به 

سال قبل نوسان چشمگیری داشته باشد.
خاموشی یک ششم شبانه روز به بخش کشاورزی ��

سید جعفر حسینی مشاور ارشد نظام صنفی 
کشــاورزی و منابع طبیعی در گفت و گو با 
خبرنگار صنعت، تجارت و کشاورزی باشگاه 
خبرنگاران جوان، اشــاره به نگاه حاشیه ای 
به بخش کشــاورزی اظهار کــرد: با اتخاذ 
تصمیمات مناسب، نگاهمان به تولید بخش 
کشــاورزی باید پایدار باشــد، این در حالی 
اســت که نگاه به بخش کشاورزی همیشه 
حاشــیه ای بوده است. وی افزود: با توجه به 
آنکه یک ششم شبانه روز خاموشی به بخش 
کشــاورزی دادند، به همان نسبت ظرفیت 
تولیــد کاهش می یابد کــه این موضوع در 
تولید محصولات اساسی تأثیر بسزایی دارد. 
حســینی ادامه داد: قیمت گذاری نامناسب، 
خاموشی های مستمر و خشکسالی منجر به 
کاهش تولید می شــود، درحالیکه با افزایش 

مدیریــت  و  آب  وری  بهــره 
تولیــد  کشــاورزی می تــوان 
بالاتری داشت و خشکسالی را 
مدیریت کرد. مشاور ارشد نظام 
صنفی کشاورزی و منابع طبیعی 
خاموشی، تأخیر در اعلام قیمت 
و نرخ گذاری نامناسب را از علل 
در بخش کشاورزی  گذار  تأثیر 
دانست و گفت: اتخاذ تصمیمات 
خلق الســاعه و شــتاب زده در 
بخش کشاورزی ضربه مهلکی 
به تولید می زند، به همین خاطر 
از دولت انتظار می رود که نگاه 
زیربنایی به بخش کشــاورزی 
داشته باشند. حســینی با بیان 
اینکه امنیت غذایی غیرقابل چشم پوشــی 
اســت، گفت: طی ســال های تحریم که 
بخش صنعت و دیگر مشاغل دچار مشکل 
شدند، بخش کشاورزی جر تمامی بخش ها 
را کشــید که با این وجود نگاه زیرینایی به 
این بخــش در تأمین امنیت غذایی و رونق 

اقتصادی تأثیر بسزایی دارد.
خسارت جدی قطعی برق به مزارع مکانیزه ��

آرش نبی زاده مدیر عامل اتحادیه تعاونی 
ماهیان ســرد آبی در گفت و گو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، درباره تأثیر قطعی برق 
اخیــر بر مزارع قــزل آلا گفت: در بخش 
سردآبی برق حیاتی است چرا که مزارعی 
که مکانیزه هستند، با قطعی برق ماهی ها 
باید معدوم شــود، به همیــن خاطر اکثر 
تولیدکنندگان به ســبب تجربه ســنوات 
قبل مجهز به برق اضطراری هســتند که 
خرید ژنراتور از جمله هزینه های سنگین 
در مکانیزاسیون است. وی افزود: با توجه 
به آنکــه ژنراتورها همزمان با قطعی برق 
ممکن است کار نکنند، لذا قطعی برق های 
اخیر آســیب هایی به مزارع پرورش ماهی 
اســتان های آذربایجــان غربــی، ایلام، 
کردستان و گیلان وارد کرده است که هم 
اکنون در حال جمع آوری میزان خسارت 
از استان ها هستیم. نبی زاده ادامه داد: طی 
سال های ۹۱ و ۹۲ افزایش تولید در واحد 
سطح کار را آغاز کردیم و همواره ابزار کار 
ما برق است که با قطعی برق، استرس به 
حجم ماهی وارد می شود که با این وجود 
ممکن اســت، استرس تلفات به ۸۰ تا ۹۰ 

درصد برسد..

قطع برق، یک چهارم باغات را 

سرگردان کرد

 سایه سنگین 
و  وزارت نیر

برسر کشاورزی

بعد از صنعت ســیمان و فولاد، 
و  صنایعی همچون کشــاورزی 
نســاجی هم بــا زیاندهی قابل 
توجهی در قطعی های برق مواجه 

هستند.
کشــاورزی  بخش  ســاله  همه 
در مــدت زمان پیک بار ناشــی 
از کاهــش تولید انــرژی دچار 
قطعی برق می شــود که امسال 
شرایط  از  ناشی  زودرس  گرمای 
خشکســالی و کم بارشی موجب 
شد تا قطعی برق ها قبل از فصل 
تابستان آغاز شود که این موضوع 
بر تولید محصولات اساســی و 
تلفــات واحدهــای مرغداری و 
پرورش ماهی تأثیر ســو داشته 

است.
آمارها نشــان می دهد که بخش 
کشــاورزی یک ششم شبانه روز 
دچار قطعی برق می شــود که با 
این وجود کشاورزان ناچار به رها 
کردن یک چهارم بــاغ یا مزرعه 
خود هســتند، ضمن آنکه قطعی 
برق های مســتمر به تجهیزات و 
تاسیســات چاه ها خسارت جدی 
وارد می کند کــه خرید مجدد یا 
تعویض آن بعضاً برای کشــاورز 
۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیون تومان هزینه 
در بردارد که این موضوع با درآمد 

بهره بردار سنخیتی ندارد.

عاطفهحسینی
روزنامه نگار

آزادهمحبی
روزنامه نگار

فرنازفصیحی
روزنامه نگار
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حمل و نقل

خبرخوان

مرحلهاصلیواکسیناسیونکارکنان
شرکتبهرهبرداریمتروآغازشد

رییس ستاد مقابله و پیشــگیری بیماری کرونا و 
مدیر اجرایی پروژه واکسیناســیون شرکت بهره 
برداری متــروی تهران و حومــه از آغاز مرحله 
اصلی واکسیناسیون کارکنان شرکت بهره برداری 

متروی تهران و حومه از روز گذشته خبر داد.
عباس نظری با اشــاره به اینکه واکسیناســیون 
تعدادی از کارکنان شــرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه همزمان با رانندگان تاکســی و با 
هماهنگی دانشــگاه علوم پزشکی روز دوشنبه در 
بوســتان ولایت انجام شــد. گفت: در فاز اصلی 
واکسیناســیون ۳۰۰ نفر از کارکنان شرکت بهره 
برداری متروی تهران و حومه در ســالن ولایت 
ساختمان مرکزی شرکت انجام شد. وی تصریح 
کــرد: برای جلوگیری از ازدحــام جمعیت در روز 
اول بــرای ۳۰۰ نفر از کارکنان به صورت پیامک 
فراخوان داده ایم تا در فاصله زمانی مختلف مراجعه 
کنند و از همکاران خواســته شد در صورت عدم 
حضور با ارسال عدد یک انصراف خود را اعلام تا 
به افراد جایگزین اطلاع رسانی شود. نظری افزود: 
همکاران محترم پس دریافت پیامک می توانند با 
همراه داشتن کارت پرسنلی، کارت ملی در ساعت 
تعیین شــده به محل مراجعه و واکســن خود را 
دریافت کنند. مدیر اجرایی پروژه واکسیناســیون 
کارکنان شــرکت بهره بــرداری متروی تهران و 
حومه گفت: از دیروز در گروهای هزار نفری شامل 
راهبران قطار، خدمات مسافری، پاکبانان، انتظامات 
و سایر افرادی که به طور مستقیم با مسافران در 
ارتباط هستند انجام می شود همچنین با توجه به 
اینکه فضای مناســبی ایجاد شده هماهنگی های 
لازم جهت واکسینه شــدن ۱۰۰ نفر از رانندگان 

تاکسی نیز انجام می شود. 

تعطیلیدوساعتهفرودگاههای
تهراندرروزتحلیف

سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از بسته 
شــدن فرودگاه های اســتان تهــران در روز ۱۴ 
مردادمــاه و همزمان با برگزاری مراســم تحلیف 
ریاســت جمهوری به مدت دو ساعت و نیم خبر 
داد. محمد حســن ذیبخش اظهارکــرد: با توجه 
به برگزاری مراســم تحلیف ریاست جمهوری در 
تاریــخ ۱۴ مردادماه و به منظــور رعایت الزامات 
ایمنی و امنیتی کلیــه فرودگاه های TMA تهران 
شــامل فرودگاه مهرآباد، امام خمینی، پیام، آزادی 
و قزویــن از ســاعت ۱۶.۳۰ تا ۱۹ بســته اعلام 
می شــود. وی افزود: در دستورالعمل صادر شده از 
کلیه شرکت های هواپیمایی خواسته شده تا نسبت 
به رعایت برنامه ریزی پرواز در تاریخ و ســاعات 

مربوطه اقدامات لازم را به عمل آورند.

تأمینمالی۶۳۰واگنمتروازطریق
صندوقتوسعهملیمنتفیشد

مدیر عامل شــرکت مترو تهران با اشــاره به 
حذف محل تأمین ۱۵ درصدی فاینانس ۶۳۰ 
دســتگاه واگن مترو از محل صندوق توســعه 
ملی در بودجه ۱۴۰۰ گفت: این مسئله موجب 
نگرانی است، چرا که اگر طرف چینی کارهای 
خود را در ســه ماه آینده انجام دهد، یک ابهام 
بزرگ وجود دارد که ســهم ایران چطور تأمین 
خواهد شــد. علــی امام در خصــوص مراحل 
حفاری خط ۱۰ مترو تهران اظهار کرد: عملیات 
اجرایی در دریاچه چیتگر و برای یک قطعه ۱۴ 
و نیم کیلومتری در این خط آغاز شــده است. 
در این محدوده کانالی بــه عمق ۱۸ متر باید 
حفاری شود تا به تراز کف تونل برسیم و سپس 
دســتگاه T.B.M در آنجا مونتاژ و حفاری تونل 
آغاز شود. در حال حاضر حفاری در حال انجام 
است و ۳۰ درصد پیشــرفت داشته است. وی 
ادامه داد: حدود ســه ماه دیگــر حفاری برای 
رسیدن به عمق ۱۸ متر زمان می برد. در نقطه 
دیگــری در میدان اتریش نیــز تجهیز کارگاه 
انجام شده تا حفاری را آغاز کنیم. مدیر عامل 
شــرکت مترو تهران در پاسخ به این سؤال که 
تهیه پیوست محیط زیســتی خط ۱۰ به کجا 
رسیده است؟ گفت: اساســاً برای ساخت خط 
جدید همه مطالعات انجام می شود، اما خطوط 
مترو نیاز به اخذ مجوز از سازمان محیط زیست 
نــدارد. مجوزهایی از جهت اطمینان بخشــی 
است که خودمان لحاظ کردیم، اما از نظر ملی 
نیازی به دریافت مجوز محیط زیستی نداریم. 
افزود: نه تنها ملاحظات زیست محیطی، بلکه 
مســاله پدافند غیرعامل را در دستور کار داریم 
کــه برای اولین بار در احــداث خط جدید این 

مطالعات در حال انجام است. 

خبرخوان

وعدهعرضهخودروهایجدیداز
سویدوخودروسازبزرگ

مدیــران دو خودروســاز بزرگ کشــور، هریک در 
مجمع های عمومی برگزار شــده شــرکت های خود 
از عرضــه خودروهای جدید به بازار در ســال جاری 
خبر دادنــد. مجمع های عمومی عادی ســالانه دو 
خودروساز بزرگ کشــور در هفته گذشته برگزار شد 
که ضمــن آن هر دو مدیرعامل خودروســاز ضمن 
تشریح عملکردهای خود طی سال گذشته و سه ماهه 
نخست ســال جاری، برای عرضه دیگر محصولات 
جدید خود تا پایان ســال جاری خبر دادند. فرشــاد 
مقیمی- مدیرعامل گروه صنعتــی ایران خودرو- در 
مجمع عمومی عادی سالانه این گروه خودروسازی 
ضمن اشــاره به رونمایی از نمونــه اولیه کراس اوور 
ایرانی در شهریورماه سال جاری، برنامه های تدوین 
شــده امسال در حوزه های مختلف، توسعه محصول،  
تولیــد، فروش و ســودآوری را تبییــن کرد و گفت: 
 K۱۲۵ مراحل تولیــد محصول کراس اوور پــروژه
آغاز شــده و نمونه اولیه این خودرو در شــهریور ماه 
رونمایی خواهد شد و مورد استقبال مصرف کنندگان 
داخلی و خارجی قــرار خواهد گرفت؛ چراکه رویکرد 
ایران خودرو تولید محصول رقابتی و با قابلیت عرضه 
در بازارهای جهانی اســت. برای امسال هشت پروژه 
توسعه ای جدید تصویب شده که آینده ایران خودرو را 
تضمین خواهد کرد. وی افزود: همچنین در شهریور 
ماه تولید گیربکس شــش ســرعته نیمه اتوماتیک 
)AMT( آغاز می شود و تا آذرماه نیز روی خودروهای 
رانای شــش سرعته و ســمند قرار گرفته و به بازار 
عرضه خواهد شد. ضمن اینکه امسال خودروی ۲۰۷ 
پانوراما با گیربکس شــش سرعته نیز عرضه خواهد 
شد. این مدیر خودروساز ضمن تشریح عملکرد سال 
مالی ۱۳۹۹، سال ۱۴۰۰ را سال اتفاقات خوب برای 
ایران خودرو توصیف کرده و با اشــاره به رویکردهای 
دولت ســیزدهم در زمینه خودرو، خاطرنشــان کرد: 
اصلاح عادلانه قیمت و جبران زیان دهی تولید، حفظ 
جریان تأمین،  تولید و عرضه محصول صادرات محور، 
توســعه محصولات و قوای محرکه، بــه روزآوری 
تعهدات مالی و فروش، فعال سازی بازارهای صادراتی 
و حمایت از سهم در بازار سرمایه بخشی از برنامه های 
ایران خودرو برای امســال است. مقیمی از تولید تارا 
اتوماتیک در مهرماه امســال خبر داد و گفت: هرچند 
که الزامات فعلی کمتر است اما تارا استانداردهای ۸۵ 
گانــه را پاس می کند و از جمله آن،  اســتاندارد عابر 
پیاده اســت که در این محصول رعایت شده است. 
مدیرعامل گروه صنعتی ایرام خودرو علت توقف تولید 
محصول آریســان طی سه ماهه ابتدایی سال جاری 
را به دلیل مســائل زیست محیطی و اقدام مسئولانه 
ایران خودرو دانست و گفت: در حال حاضر پروژه های 
بهبود برای رسیدن به استانداردهای زیست محیطی 
اجرا می شــود تا ظرف ماه های آینده این محصول با 
تغییرات و موتور XU۷ پلاس به تولید انبوه برســد. 
همچنیــن در رابطه با طراحی خانواده موتورهای کم 
مصرف و سه سیلندر داخلی سازی شده ایران خودرو، 
مرحله صنعتی ســازی این موتور آغاز شده و تا سال 
۱۴۰۱ این خانواده موتور به مرحله تولید انبوه می رسد 
که سالانه ۱۸۲ دلار به ازای هر دستگاه، صرفه جویی 
یارانه ای ســوخت در بر خواهد داشت. مقیمی تولید 
انبوه خودروی برقی و هیبرید داخلی ســازی شــده 
ایران خــودرو را هم در صورت رفع موانع اقتصادی از 

سوی حاکمیت، ممکن دانست.
بازار  �� امسال وارد  سلیمانی سه محصول جدید سایپا 

خواهد شد
ســیدجواد ســلیمانی- مدیرعامل گروه سایپا- نیز در 
مجمع عمومی عادی ســالیانه این شرکت از ورود سه 
محصول جدید سایپا به بازار تا پایان سال جاری خبر داد 
و تاکید کرد: چنانچه شاخص های اقتصادی تغییر نکند، 
امسال از زیان خارج خواهیم شد. آریا به عنوان نخستین 
کراساوور کاملًا ایرانی در نیمه دوم امسال با گیربکس 
اتوماتیک، طراحی بسیار زیبا و امکانات و استانداردهای 
بــه روز به تولید انبوه خواهد رســید. امیدواریم خودرو 
شــاهین با گیربکس اتوماتیک را نیز در پاییز امســال 
تولید و به بازار عرضه کنیــم. وی افزود: همچنین دو 
محصول، خــودرو اطلس نیز که یک محصول کراس 
برپایه خودروهای ساینا و کوییک است، تولید می شود 

که جایگزین محصول تیبا خواهد شد.

یک کارشــناس صنعت خودرو می گوید: 
دولــت آقای رییســی در حــوزه خودرو 
نمی شــود گفت با ابرچالش روبه رو است، 
اصلًا وســط ابرچالش اســت. بر همین 
اســاس، چاره ای ندارد جز این که عقلایی 
و با نخبگان واقعــی، نه نخبه نماها، برای 

چالش های کشور فکری کند.
روزها برای آغاز به کار دولت سیزدهم به 
شماره افتاده و در چنین شرایطی، به نظر 
می رسد بازارها در انتظار اتفاقاتی نشسته اند 
که احتمالًا در دولت آینده رخ خواهد داد. 
بازار خــودرو و به خصــوص خودروهای 
وارداتی نیز از این قاعده مستثنی نبوده و 
با وجود افزایش صف های فروش خودرو، 
اما در سمت تقاضا نگاه ها مملو از ریسک 
احتمالی در بازار حاکم است؛ بازاری که از 
سال ۹۷ با ممنوعیت واردات خودرو، درگیر 
تغییرات قیمتی بسیار شد. بر همین اساس، 
به اعتقاد کارشناسان و فعالان بازار خودرو، 
یکی از مهم تریــن تغییراتی که می تواند 
در آغاز به کار دولت سیزدهم برای حوزه 
خودرو به ارمغان بیاورد، آزادسازی دوباره 

واردات خودرو به ایران است.
فربد زاوه، کارشناس صنعت خودرو درباره 
وضعیت احتمالی واردات خودرو در دولت 
سیزدهم می گوید: به نظر می رسد فضای 
اقتصادی ایران در دوره آقای رییسی بازتر 
از دوره آقای روحانی خواهد بود. البته من 
این را عطف به رفتارهایی که در ۴۰ سال 
گذشته جناح های سیاسی در ایران داشتند، 

می گویم.
وی می افزاید: رفتاری که عموماً جناح های 
اصولگرا داشــتند، این بــوده که با وجود 
این که شعارهای تندتری در حوزه اقتصاد 
سوسیالیستی می دهند، اما به طور معمول 
لیبرال تــر برخورد می کنــد. یعنی هر چه 
لیبرالیســم را تقبیح می کنند، خودشــان 
به ســمت اقتصاد لیبرال بیشــتر حرکت 
می کننــد. در مقابل، جنــاح چپ با وجود 
این که به لیبرالیسم متهم بودند، اما خیلی 
بســته تر عمل می کنند و فضای اقتصاد 

سیاسی را در دوره خود بسته اند.

این کارشــناس خودرو عنوان می کند: با 
توجه به این سابقه تاریخی، قاعدتاً ما باید 
منتظر این باشــیم که مثل دوران گذشته 
در حوزه اقتصادی بازتر عمل کنیم و یکی 
از منویات اولیــه آن، آزاد کردن واردات و 
حذف قوانینی است که برای بسته بازارها 

اتفاق افتاده است.
به برجام برمی گردیم؟ ��

زاوه تصریــح می کند: جدای این موضوع، 
مــن همچنان معتقدم که آقای رییســی 
برخلاف شعاری که اطرافیان او می دهند، 
چون خود ایشان برجام را تأیید کردند، به 
برجام برمی گردند و راه تعامل را در پیش 
می گیرند و اتفاقاً از انتفاع آن هم استفاده 

خواهند کرد.
وی متذکر می شــود: بر این اســاس، اگر 
ایــن اتفاق بیفتد، دولت برای این که خبط 
بانک مرکزی و ســازمان برنامه و وزارت 
اقتصاد را در ســال ۹۹ جمع کند -فروش 
ارزی کــه ریال آن را توزیع کرده، ولی ارز 
آن را هزینه نکرده، چون دسترسی به آن 
نداشته است- یکی از بهترین جاها واردات 
خودرو است. زیرا اولًا تعرفه بالا روی این 
کالا پذیرفته شــده است. همین الان هم 
که واردات خودرو آزاد شــود، به ازای هر 
دلار می تواننــد ۴۰ تا ۴۵ هزار تومان پول 
از مردم در قالب درآمدهای مالیاتی و پول 

ارز بگیرند.
این کارشــناس خودرو بیان می کند: دوم 
این که برای مثــال، می توان یک میلیارد 
دلار این طــوری در بازار تزریق کرد و این 
خاصیــت را هیچ مارکت دیگری در ایران 

ندارد. این می توانــد اثر ضدتورمی خیلی 
خوبی داشــته باشــد، یعنی اگر این اتفاق 
بیفتد، چیــزی در حدود ۴۰ تــا ۴۵ هزار 
میلیــارد تومان از اضافه تولید پولی که در 
کشور اتفاق افتاده، آن را می شود در داخل 
بانــک مرکزی برگردانــد و حبس کرد و 
داخل جامعه برنگرداند. یا حداقل بخشی 
از آن را بــه جامعه برنگرداند و هزینه کرد 

دولت نشود.
زاوه تاکید می کند: این اتفاق به شدت ضد 
تورمی است. به عبارتی، اگر دولت این کار 
را بکند، به شــدت می تواند این سیاست 
اشــتباه را جبران کند و تورمی که می رود 
به سمت اعداد بالاتر برسد را تا حدی کند 

کند.
وی متذکر می شــود: من فکر می کنم 
آقای رییســی این دو کار را حتماً انجام 
می دهد. اما این کــه چه زمانی، خودش 
مساله اســت. با این حال، امیدوارم هر 
چه زودتر آقای رییســی این تصمیم را 
بگیرد، یعنی هــم واردات را آزاد کند و 
هم تعامل را انجام دهد. اگر تعامل اتفاق 
نیفتد، دیگر احتمال باز شدن واردات ۵۰ 
درصد می شــود، زیرا منابع ارزی تحت 
فشار است. بر این اســاس، اگر واردات 
آزاد نشــود، ما شاهد تداوم فشار در بازار 

داخلی خواهیم بود.
راهی برای کاهش مصرف ارزی ��

این کارشــناس صنعت خــودرو در ادامه 
می گوید: یک سیاست اشتباهی که در سه 
سال اخیر دنبال شد، این بود که شرکت ها 
را به ســمت اس کی دی به جای واردات 

سوق دادند. این باعث می شود که مصرف 
ارزی کشور زیاد شــود و یک خودرو ۲۰ 
یورویی، ۳۰ یورو می شود. همین است که 
مــردم با تعجب می گویند چرا یک خودرو 
۱۵ هــزار دلاری در ایران که باید قیمتی 
۴۰۰ میلیون تومانی داشــته باشــد، ۹۰۰ 

میلیون تومان می شود.
زاوه می افزاید: دولت آقای رییسی می تواند 
این بازی را جمع کند و جلوی این پدیده 
مزحک تولیدی را بگیــرد و در ازای آن، 
واردات را آزاد کند. با این موضوع، دو اتفاق 
می افتد؛ یکی این که ارز کمتری از کشور 
خارج می شود و دوم این که فشار روی بازار 
به شدت می شکند و قیمت ها پایین می آید.

وی با بیان این کــه در حال حاضر حجم 
تقاضا در بازار بسیار محدود است، تصریح 
می کند: این که یک دفعه تقاضای سنگینی 
برای واردات اتفاق بیفتد، نگرانی بی جایی 
است و پروپاگاندایی است که خودروسازان 
دولتی و قطعه سازان درست کردند. همین 
الان واردات بــاز هــم شــود، ۵۰۰ هزار 

دستگاه خودرو هم نمی شود وارد کرد.
ایــن کارشــناس صنعت خــودرو عنوان 
می کنــد: بــر همیــن اســاس، یکی از 
راهکارهــای دولت این اســت که پروژه 
اس کی دی و ۲۰ درصد ســاخت داخل را 
حذف کند و این گونه حداقل ارز کمتری از 

کشور خارج می شود.
زاوه تصریح می کند: به هر شــکل دولت 
آقای رییســی در حوزه خودرو نمی شــود 
گفت بــا ابرچالش روبه رو اســت، اصلًا 
وسط ابرچالش است. دولت آقای روحانی 
هم با این شــرایط روبه رو بــود، ولی به 
نظر نمی رســد آقای رییسی این شانس را 
داشته باشد، مثل قضیه آب خوزستان، که 
ابرچالش های ایران را بخواهد با پمپاژ پول 
به تعویق بیاندازد. چاره ای ندارد جز این که 
عقلایی و با نخبگان واقعی، نه نخبه نماها، 

فکری برای چالش های کشور کند.
وی با پیش بینی وضعیت بازار خودروهای 
وارداتی متذکر می شــود: اگر واردات آزاد 
شــود، کاهش ۵۰ درصدی قیمت در بازار 
کاملًا محتمل اســت، اما اگر واردات آزاد 
نشود، به لطف تورم احتمالًا قیمت ها تا دو 

برابر بالا می رود.

تدابیر دولت سیزدهم در بازار خودرو چه خواهد بود

ریسک احتمالی بازار خودروهای وارداتی

واکسیناسیون مأموران قطار بزودی آغاز می شود ��
رسولی تأکید کرد: اخیراً با دکتر حریرچی معاون 
وزیر بهداشت درباره واکسیناسیون مهمانداران 
و نیروهای عملیاتی قطارهای مســافری دیدار 
داشتیم که با موافقت وزارت بهداشت همراه شد؛ 
ما از ابتدای شــروع واکسیناسیون علیه کرونا، 
نامــه نگاری های متعددی با وزارت بهداشــت 
برای اولویت دادن به واکسیناسیون مهمانداران 
و مأمــوران قطارهای مســافری داشــتیم که 
بالاخره با این درخواست موافقت و قرار شد به 
زودی واکسیناسیون مأموران قطارهای مسافری 

تا چند روز آینده آغاز شود.
تسهیلات کرونایی شرکت های ریلی به کجا رسید؟ ��

وی با بیــان اینکه شــرکت راه آهن در مدت 
یک ســال و نیمی که از شــیوع کرونا سپری 
شــده، کمک های خوبی به شرکت های ریلی 
داشــته، افزود: پرداخت تسهیلات کرونایی که 
دولت برای شــرکت های ریلی مســافری در 
نظــر گرفته، مدت طولانی اســت که به دلیل 
سخت گیری بانک عامل در وثایق متوقف مانده 
و شرکت های ریلی بعضاً نتوانسته اند این وثایق 
را تأمین و تسهیلات کرونایی را دریافت کنند. 
مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران یادآور شــد: با این حال شرکت راه آهن 
تا به امروزه تا جایی که توانسته کمک هایی به 

شرکت های ریلی داشته است.
چرا ایرلاین ها وام کرونایی دریافت کردند ولی  ��

شرکت های ریلی نه؟
وی در پاســخ بــه این پرســش کــه چگونه 
شــرکت های هواپیمایی کوچک با دارایی های 
محدود توانستند به سرعت تسهیلات کرونایی 
با ارقام نسبتاً بالا دریافت کنند ولی شرکت های 
ریلی مســافری علی رغم داشتن سرمایه های 
خوبی در زمینه واگن، از دریافت این تسهیلات 
بازمانده اند؟ گفت: بایــد از مدیران بانک عامل 
این سؤال را پرسید که چرا هنوز هم از اعطای 
تسهیلات کرونایی به شرکت های ریلی سر باز 
می زنند؟ ما همه آنچه مورد نظر مدیران بانک 

عامل بود و در جلسات متعددی که حضوری یا 
تلفنی با آنها مطرح شد، پذیرفتیم؛ حتی شرکت 
راه آهن قبول کرد تا ضمانت بانکی شرکت های 
ریلی مسافری را Back to Back متقبل شود. 
معاون وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: اما باز 
هــم وقتــی در چرخه حقوقــی و اداری بانک 
عامل قرار گرفت، آن ها تقاضای جدیدی مطرح 
کردند؛ تأخیر در اعطای تسهیلات کرونایی به 
شــرکت های ریلی مسافری، خسارت را تشدید 
کرد؛ اگر این تسهیلات را شرکت های ریلی به 
جای امسال، سال گذشــته دریافت می کردند، 
وضعیــت آنهــا خیلی فــرق می کــرد و دچار 

مشکلات فعلی نمی شدند.
کرونایی  �� وام  ریلی  شرکت های  از  زیادی  بخش 

نگرفته اند
رسولی تصریح کرد: وقتی شرایط ویژه ای مانند 
شــرایط کرونایی رخ می دهــد، دولت به خاطر 
آن شــرایط، مصوبات خاصی را صادر می کند 
که از جمله آنها، بخشــنامه ستاد ملی مقابله و 
معاونت اقتصادی ریاســت جمهوری به بانک 
مرکزی است و بر اساس آن بانک ها می توانند 
واگن های شرکت های ریلی را به عنوان وثیقه 
بانکی بپذیرند؛ این چنین بخشــنامه هایی برای 
تسهیل این شــرایط ویژه است تا شرکت ها از 
بحرانی که ممکن است به آن دچار شوند عبور 
کننــد. وی تأکید کرد: با این وجــود، تا امروز 
بخش زیادی از شرکت های حمل و نقل ریلی 
نتوانسته اند تسهیلات کرونایی را از بانک عامل 

دریافت کنند.
درخواست شرکت های ریلی مسافری برای افزایش  ��

قیمت بلیت
مدیرعامل شــرکت راه آهن دربــاره تقاضای 
شرکت های ریلی مسافری بابت افزایش قیمت 
بلیت قطار بیــان کرد: شــرکت های ریلی به 
کمیسیون فرعی شورای عالی ترابری درخواست 
افزایــش قیمت بلیت قطــار را ارائــه داده اند؛ 
پیشــنهادهای واصله در این کمیسیون بررسی 
و در صورت تصویب، به صحن شــورای عالی 

ترابری ارســال می شود. اما تا کنون کمیسیون 
فرعی شــورای عالی ترابری، مصوبه ای در این 
خصوص نداشته اســت. وی خاطرنشان کرد: 
تقاضــای افزایــش قیمت بلیت که از ســوی 
شــرکت های ریلی به راه آهن ارسال شده، به 
شورای عالی ترابری ارائه کرده ایم و باید مراحل 
قانونــی خود را طی کنــد؛ ضمن اینکه ما عدد 
و رقمی به شــورای عالی ترابــری نداده ایم و 
گفته ایم که در کمیسیون فرعی و صحن علنی 
شــورای عالی ترابری درباره آن بحث و سپس 

تصمیم نهایی اتخاذ شود.
جزئیات افزایش قیمت بلیت قطار در ۴ سال گذشته ��

معاون وزیر راه با اشــاره به افزایش بسیار زیاد 
هزینه های شرکت ها و همچنین مزید بر علت 
شــدن رعایت پروتکل های بهداشــتی کرونا، 
گفت: افزایش قیمت بلیت قطار مسافری که از 
ســال ۹۷ تا به امروز رخ داده در مقایسه با رشد 
هزینه های شرکت های ریلی مسافری، توانایی 
پوشش دهی این هزینه ها را نداشته است؛ سال 
۹۷ یک مصوبه افزایش قیمت داشتیم در حالی 
که از ۹۴ تا آخرین مصوبه افزایش قیمت بلیت 
در ۹۷، هیــچ گونه افزایش نرخ بلیتی رخ نداده 
بود؛ یعنی پایه افزایش قیمت بلیت در سال ۹۷، 
نرخ های سال ۹۴ بوده است. وی بیان کرد: در 
ســال های ۹۸ و ۹۹ دو ســری افزایش قیمت 
بلیت رخ داد که به ترتیب ۲۲ و ۲۰ درصد در تیر 
ماه همان سال ها اتفاق افتاد که به این معناست 
که سفرهای نوروزی آن دو سال را شامل نشده 
بود؛ از ســوی دیگر در هنــگام اعمال مصوبه 
افزایش قیمت بلیت، برای رعایت حال مردم، در 
مسیرهای پر تردد و پر تقاضا، افزایش کمتری 
در نرخ ها شــاهد بودیم. رسولی اظهار داشت: با 
توجه به تقاضای کم سفر در اکثر روزهای سال، 
شرکت های ریلی حتی در نرخ های مصوب هم 
نمی تواننــد بلیت بفروشــند و آن را با تخفیف 
عرضه می کنند و تنها در ایام پیک تقاضای سفر 
است که امکان فروش بلیت در نرخ های مصوب 

وجود دارد.

معاون وزیر راه خبر داد؛ 

درخواست 
افزایش قیمت 

بلیت قطار به 
شورای عالی 
ترابری رفت

مدیرعامــل شــرکت راه آهن 
تقاضای شــرکت های  ارائه  از 
ریلی مسافری مبنی بر افزایش 
قیمت بلیت از سوی شرکت راه 
آهن به شــورای عالی ترابری 

خبر داد.
سعید رسولی درباره لغو یا ادامه 
وضعیت فروش بلیت قطارهای 
تا ۵۰ درصد ظرفیت  مسافری 
اظهــار کرد:  دلیــل کرونا  به 
ستاد  را  بهداشتی  پروتکل های 
ملــی مقابله با کرونا تصویب و 
ابلاغ می کند و شرکت راه آهن 
مرجع تغییر این وضعیت نیست؛ 
البته حفظ سلامتی مسافران و 
همکاران ما در قطارها، اولویت 

ماست.

مریمفکری
روزنامه نگار
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گردشگری

خبرخوان

معرفیطبسبهعنواندومینژئو
پارکایرانبرایثبتدریونسکو

رئیس سازمان زمین شناسی از بررسی پرونده دومین 
ژئوپارک ایران در کمیسیون بین المللی ژئوپارک های 

یونسکو خبر داد.
علیرضا شــهیدی، رئیس ســازمان زمین شناسی و 
اکتشــافات معدنی روز چهارشنبه در مراسم رونمایی 
از مستند »رخســاره زمین« با عنوان »قشم؛ جزیره 
پدیده هــا« در معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری، از بررســی پرونده دومین ژئوپارک ایران 
در کمیسیون بین المللی ژئوپارک های یونسکو برای 
ثبت جهانی خبر داد. وی در این رابطه اذعان داشت: 
ژئوپارک طبس در حال بررســی اســت تا به عنوان 
دومین ژئوپارک ایران پس از جزیره قشم برای ثبت 

جهانی در یونسکو معرفی شود.
معاون وزیر صنعت و معدن با اشاره به تشکیل شبکه 
ژئوپارک جهانی پشــتیبانی یونســکو در سال ۲۰۰۴ 
میلادی، تصریح کرد:  یونسکو تعریف روشنی از ژئو 
پارک ها برای خود دارند، یعنی گســتره ای با مرزهای 
آشکار دربرگیرنده چند پدیده زمین شناختی کمیاب و 

برجسته.
شــهیدی با بیان اینکــه جزیره قشــم در ایران از 
شاخص های لازم برای کسب نام ژئوپارک و ثبت در 
فهرست یونسکو برخوردار است، آر شناخت کافی خود 
نســبت به جزیره قشم، پدیده ها و ژئوسایت هایی که 
در این مستند بدان پرداخته شد خبر داد و یادآور شد: 
سازمان زمین شناسی می تواند برخی از مناطق ایران 
که رخســاره های منحصربه فرد دارد را جهت ساخت 

مستند معرفی خواهد کرد.

واکسیناسیونرایگانگردشگراندر
ابوظبی

دارنــگان ویزیتور ویــزا و گردشــگران خارجی که 
مقصدشــان به ابوظبی ختم می شــود هــم  اکنون 
می تواننــد به صورت رایگان واکســن کرونا دریافت 

کنند.
به نقل از خلیج نیوز ، البته توجه داشــته باشــید که 
ویزای گردشگری باید فقط توسط ابوظبی صادر شده 
باشــد. بنابراین ویزاهای گردشــگری که از ۶ اتحاد 
شیخ نشــین دیگر صادر شده باشــد، قبول نمی شود 

)مانند دبی، عجمان یا فجیره(.
دارندگان ویزیتور ویزای معتبر و ویزای گردشــگری 
می توانند از دو راه برای دریافت واکسن، وقت بگیرند:

راه اول
SEHA نصب اپلیکیشن

وارد کــردن UID ویــزا در اپلیکیشــن )این کد در 
پاسپورت وجود دارد(

وارد کردن یک شماره تلفن اماراتی
راه دوم

تماس با شماره ۸۰۰۵۰
متقاضیان واجد شــرایط می توانند در ابوظبی هر دو 

واکسن »سینوفارم« و »فایرز« را دریافت کنند. 
افرادی کــه در ابوظبی زندگی می کنند و مدت زمان 
اقامتشان تمام شده است یا اشخاصی که با ویزایشان 
در ابوظبی ســاکن هســتند )از جمله اشخاصی که 
ویزای گردشــگری داشــته اند و منقضی شده است( 
هم می توانند به صورت رایگان واکسن کرونا دریافت 

کنند.
کمیته اورژانس، سانحه  و بحران ابوظبی تائید کرده 
است اشخاصی که ویزای ورود یا اقامتشان در ابوظبی 
منقضی شده باشد، به دلیل امنیت و سلامت و با توجه 
به شــرایط استثنایی ناشی از پاندمی کرونا، می توانند 
واکســن رایگان کرونا دریافت کنند. این خبر توسط 
دفتر رســانه ای دولت ابوظبی در توئیتر منتشر شده 

است.
حائز اهمیت است که هم اکنون هر گونه تعیین هویت 
رسمی که حتی شامل موارد منقضی شده نیز می شود 
جهت ثبــت نام در مراکز دریافت واکســن می تواند 

استفاده شود.
تا به امروز تنها کســانی که دارای کارت شناسایی یا 
ویزای اقامتی معتبر بودند می توانستند برای دریافت 
هر واکســنی که در امارات وجود دارد ثبت نام کنند. 
اما از آینده هر کسی که با مدارک معتبر بتواند هویت 
خود را اثبات کند، واجد دریافت واکسن رایگان کرونا 

می شود.
بنابراین طرح واکسیناســیون ابتدا اشخصای را هدف 
قــرار می دهد که در حال حاضر بیکار هســتند و در 
زمان پاندمی کرونا ویزای آن ها منقضی شــده است. 
حتی متخلفانی که ویزیتور ویزا یا ویزای توریســتی 
منقضی شده  دارند و هم اکنون در ابوظبی اقامت دارند 
هم می توانند از این مزیت بهره مند شــوند و واکسن 

رایگان دریافت کنند.
این اطلاعیه دولــت ابوظبی چند روز پیش از اجرای 
سیستم Green Pass که وسیله آن حضور در اکثر 
اماکن عمومی امارات امکان پذیر می شود منتشر  شده 
khaleejtimes. :است.  منبع

بازتاب

تداومممنوعیتورودگردشگران
خارجیبهایران

نماینده وزارت امور خارجه از تداوم ممنوعیت صدور 
ویزای توریســتی برای گردشــگران خارجی بنا بر 

دستور ستاد ملی مقابله با ویروس کرونا خبر داد.
علیرضا ســالاریان، رئیس نمایندگــی وزارت امور 
خارجه در استان اصفهان، در پیش سمپوزیوم صدساله 
گردشــگری ایران از تداوم محدودیت صدور ویزای 
توریستی برای گردشــگران خارجی خبر داد. وی با 
اشــاره به اینکه مســئولیت صدور ویزای توریستی 
مســتقیماً با وزارت امور خارجه اســت، محدودیت 
صدور ویزای توریستی در حال حاضر را در پی دستور 

ستاد ملی مقابله با ویروس کرونا دانست.
ســالاریان انواع ویزای ایران را شامل گردشگری، 
درمــان، تجــاری، کار، تحصیلی یا دانشــجویی و 

وابستگان و خانواده برشمرد و گفت:
 در حال حاضر به دســتور ســتاد ملی کرونا برای 
اتباع خارجــی فقط ویزای تجــاری و درمان، پس 
از بررســی های بیشتر صادر می شــود. تعداد ویزای 
دانشــجویی هم خیلی کم اســت و موردی صادر 
می شــود. در واقع فعلًا برای صدور ویزا حکم کلی 
نمی تــوان داد، ویزای توریســتی کــه عملًا صادر 
نمی شــود و ســایر ویزاهــا نیز مــوردی و پس از 

بررسی های بیشتر صادر می شود.
نماینده وزارت امورخارجه در استان اصفهان در رابطه 
با کوتاه شدن فرایند صدور ویزای درمانی برای اتباع 

خارجی نیز گفت:
 وزارت خارجه در این مورد رأساً تصمیم گیر نیست. 
در واقع، ما انتقال دهنده تصمیم های دســتگاه های 
مربوطه هســتیم. با توجه به وضعیت ویروس کرونا 
اگر کسی برای درمان به ایران مراجعه می کند، حتماً 
در ارتباط بــا او ملاحظات انتقال ویروس را در نظر 

دارند که چنین تصمیم می گیرند.
این موضوع در حالی است که ولی تیموری، معاون 
گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی از صدور مجدد ویزای توریستی برای 
گردشــگران خارجی از نیمه دوم تیرماه ۱۴۰۰ خبر 

داده بود.
بنا بــر گفته مقامــات وزارت میــراث فرهنگی و 
گردشــگری، موافقت ســتاد ملی مقابله با ویروس 
کرونا با ازســرگیری صدور ویزای توریســتی برای 
گردشگران خارجی از اسفندماه ۹۹ اعلام شده است؛ 
امــا صدور مصوبه و اجرای ایــن امر، هربار به علت 
شروع پیک یا سویه جدید کرونا در کشور به تعویق 

افتاده است.
امیــدواری وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی برای بارگشــایی مرزها از تابستان 
۱۴۰۰ تا این میزان بود که در جلسه های استانی این 
وزارت خانه بر اقدام مدیران استانی برای معرفی ایران 
به عنوان مقصد امن بین المللی و نظارت بر رعایت 
پروتکل های بهداشتی در تاسیسات گردشگری تاکید 

شده بود.
در حــال حاضر تنها مجوز صــدور ویزای تجاری، 
تحصیلی و درمانی صادر شــده اســت و بنابر آمار 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 
در ســه ماه نخست امسال، ۲۷ هزار تبعه خارجی به 

انگیزه درمان به ایران سفر کرده اند.
شایان ذکر است که به رغم بازگشایی مرزها و انجام 
پرواز به ۲۰ مقصد بین المللی، صدور ویزای توریستی 
برای گردشــگران خارجی هم زمــان با همه گیری 
ویروس کرونا از فروردین ماه ســال ۱۳۹۹ متوقف 

شده است.
آمار گمرگ حاکی از این اســت که در سال گذشته 
با وجود محدودیت های صــدور ویزا، ۴. ۳۴۳. ۱۶۳ 
مسافر به کشور وارد شدند که البته ۳. ۰۳۰. ۴۶۴ نفر 
از آن هــا ایرانی و فقط ۵۱۲. ۶۹۹ نفر دیگر خارجی 
بوده اند. از انگیزه سفر این اتباع خارجی نیز به صورت 

تفکیکی، اطلاعاتی در دسترس نیست.

رییس جامعه گردشــگری الکترونیک طرح 
موسوم به صیانت از حقوق کاربران اینترنت 
را در تضاد با پروژه مقابله با »ایران هراسی« 
دانست و نسبت به حذف ایران در پی اجرای 

چنین طرحی هشدار داد.
حســن تقــی زاده انصاری، رییــس جامعه 
گردشگری الکترونیک با اشاره به آسیبی که 
طرح موسوم به صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی به صنعت گردشــگری وارد 
می کنــد، تصریح کرد: بیــش از ۹۰ درصدِ 
جذب گردشــگر و آشــنایی علاقه مندان به 
سفر، از طریق فضای مجازی اتفاق می افتد. 
در دنیای امروز، گردشــگر بــدون تحقیق 
مقصدی را برای سفر انتخاب نمی کند و این 
شناخت از طریق فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی محقق می شود. چنانچه در این فضا 
محدودیتی به وجود آید بازار گردشگری را از 
دست می دهیم و باعث می شویم کشورهای 
همسایه گردشگران ما را به راحتی جذب کنند 
و کشور ما از فهرســت مقاصد گردشگری 

خارج شود.
تقــی زاده انصاری این موضــوع را یادآوری 
کرد که در سال های اخیر و با قطع اینترنت، 
تعدادی از گروه های گردشــگر که قرار بود 
به ایران ســفر کنند، سفرشان را به ایران به 
د لیل همین مسئله کنسل کردند. وی افزود: 
از طرفی، گردشــگرانی که در آن مقطع در 
ایران بودنــد چون نمی توانســتند با دنیای 
بیرون و خانواده های شان ارتباط برقرار کنند، 
به شدت نگران شــده بودند. این اتفاقات و 
تصمیم گیری هــا در حالــی رخ می دهد که 
استفاده آسان از فضای مجازی، ابزار توسعه 
محسوب می شود. از طرفی، کشورهای دیگر 
دنبال ایجــاد امکانات جدیــدی در فضای 
مجازی هســتند تا گردشگران بیشتری را از 

این طریق جذب کنند.
رئیس جامعه گردشگری الکترونیک با اشاره 
به اینکه کسب و کارهای گردشگری ارتباط 
تجاری آنی با شرکای داخلی و خارجی دارند 
و خدمات خود را طریق شبکه های اجتماعی 
معرفی و عرضــه می کنند، حجــم زیادی 
از بازاریابی هــای گردشــگری را به صورت 
دیجیتالــی توصیف کــرد و محدودیت این 
فضا را سبب از دســت رفتن این فرصت و 
ظرفیت ها برای ایران دانســت. وی اضافه 
کــرد:  تا همین حــالا، از نظــر تبلیغات و 
بازاریابی آن طور که شایســته کشــور بوده 
کاری انجام نشــده است. بخش خصوصی 
گردشــگری همواره در تلاش بوده در عین 
معرفی خدمات خود، ایران را هم معرفی کند؛ 
اما چنانچــه این فضای تبلیغاتی نیز محدود 

شود، ایران هم حذف خواهد شد.
حســن تقی زاده انصاری تبلیــغ در فضای 
و  ســریع ترین  آســان ترین،  را  مجــازی 
ارزان ترین روش دانســت و گفت: گردشگر 
خارجی وقتی بداند با ســفر به کشوری تمام 
ارتباطاتش با دنیای بیــرون و خانواده قطع 
خواهد شــد، قطعاً چنین مقصــدی را برای 
ســفر انتخاب نمی کنــد و به راحتی آن را از 
فهرست مقاصدش حذف خواهد کرد.رئیس 

جامعه گردشگری الکترونیک با بیان اینکه 
کســب و کارهای خُرد گردشــگری نظیر 
تولیدکنندگان صنایع دستی، جوامع محلی و 
روستایی، خانه های بومگردی، تولیدکنندگان 
خوراک ها و سوغاتی های محلی، راهنمایان 
گردشگری و بسیاری از گروه ها که فرهنگ، 
آداب و رســوم و مقاصد جدیدی از ایران را 
در شــبکه های اجتماعــی معرفی می کنند، 
اجرای این طرح را موجب نابودی کســب و 
کار آنان دانســت و گفت: این طرح صیانت 
از حقوق کاربران اینترنتی نیست؛ ممانعت از 
حقوق کاربران و مردم است. با محدود کردن 
اینترنت بین المللی، ســایت های رزرواسیونِ 
پروازها، هتل ها و خدمات مسافری نیز دچار 
چالش و اختلال خواهد شــد.انصاری یکی 
از مشکلات صنعت گردشــگری را همواره 
پهنای باند ضعیف اینترنت در ایران توصیف 
کرد و گفت:  یکی از نیازهای اساســی این 
صنعــت افزایش ســرعت اینترنت به عنوان 
زیرساخت است. اگر با کندی اینترنت مواجه 
شــویم ارتباط مان با سامانه های جهانی نیز 
دچار مشکل خواهد شد. در دنیایی که دیگر 
دهکده جهانی محسوب می شود ایجاد چنین 
محدودیتــی منطقی نیســت و حتماً برای 
معرفی ایران و مخابره محتوای درســت از 

کشــور مشــکلاتی ایجاد خواهد شد. اتفاقاً 
در چنین شــرایطی ما بایــد حضور قوی و 

پایدارتری در فضای مجازی داشته باشیم.
با  رییس جامعــه گردشــگری الکترونیک 
یادآوری دوران ســخت صنعت گردشگری 
در یک ونیم سال گذشــته، نسبت به ایجاد 
مشــکلات بیشتر برای شاغلان این صنعت 
با اعمال محدودیت های جدید هشــدار داد 
و گفــت:  ما نیاز داریــم نمایندگان مجلس 
آگاهی بخشی  آموزش، فرهنگ سازی،  برای 
و تأمین محتوای مناسبِ خانواده، کودکان و 
نوجوانان که نیاز به مراقبت بیشــتری دارند، 
قوانینی را تدوین کنند که امنیت ســایبری 
را محقق کند، نــه این که فضای مجازی را 
محدودتر کنند تا آمار میلیونی کسب و کارها 
خدشه دار شود، مخصوصاً این که بسیاری از 
کســب و کارها مثل گردشــگری با بحران 

کرونا شرایط سختی را متحمل شده اند.
حسن تقی زاده انصاری با تاکید بر اینکه طرح 
نمایندگان مجلــس در تضاد با پروژه مقابله 
با »ایران هراســی« اســت، محدودیت های 
فضای مجــازی را موجب از دســت رفتن 
ظرفیت های ایــن پروژه دانســت و اظهار 
کرد:  حتمــاً اعضای صنعت گردشــگری، 
به ویژه استارت آپ ها و گروه هایی که نوآوری 
در تکنولوژی دارند و بســیاری از کســب و 
کارهای گردشگری این موضوع را از طریق 
نمایندگان و کمیسیون های مختلف مجلس 
پیگیر خواهند شد و تمام تلاش خود را به کار 
می گیرند تا این طرح باعث شکست و آسیب 
بیشــتر به کسب و کارها نشود. گفتنی است 
که پس از خروج طــرح »صیانت از حقوق 
کاربــران در فضای مجازی و ســاماندهی 
پیام رسان های اجتماعی« از صحن علنی با 
تصمیم نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
روز چهارشنبه ششم مردادماه با ۱۲۱ رأی با 
بررســی این طرح بر اساس اصل ۸۵ قانون 
اساسی در کمیسیونی مشترک و ویژه و خارج 

از صحن علنی موافقت شد.

طرح موسوم به صیانت از حقوق کاربران اینترنت در تضاد با پروژه مقابله با »ایران هراسی«

تهدید صنعت گردشگری
پوریامحمدیپیوند

روزنامه نگار

ثبت بیست و پنجمین میراث ایران در یونسکو
 ســفر با قطار روی خطوط ریلی با ضرباهنگی آهسته و هماهنگ، 
طرفداران خودش را دارد؛ آن هایی که همینطور که کنج کوپه شــان 
نشسته اند، از پنجره مثل تلوزیونی زنده، بیرون را تماشا می کنند و با 
صداهای موزونی که به گوششــان می رسد، در تفکراتشان غوطه ور 
می شــوند یا آن هایی که سرشــب چراغ کوپه را خاموش می کنند و 
تخت تا رســیدن به مسیرشــان می خوابند و صبحشان را در مکانی 
جدید با انرژی سرشــار شــروع می کنند. پای صحبــت هر کدام از 
طرفداران بشنوید، دلایل مختلفی برای دلبستن به این وسیله نقلیه 
نوستالژیک می شنوید؛ فرقی هم نمی کند، هر چقدر تکنولوژی حمل 
و نقل پرســرعت تر و مجهزتر می شود، قطارها پای ثابت هایی دارند 
که قطار انتظاراتشان را برآورده می کند.حالا حساب کنید تصاویری 
که با سرعت مشخصی از کنارش می گذرید هم بی بدیل و زیبا باشند 
)قبلا تعدادی از مسیرهای ریلی زیبای ایران را معرفی کردیم(، دیگر 
حتّــی اگر صدای تق تق ریل ها نگذارند بخوابید، باز دوســت دارید 
لذت تماشای این مناظر را تجربه کنید. امّا چه از سفر ریلی خوشتان 
بیاید و چه برایتان کســالت آور باشــد، بدون شک شنیدن این خبر 
خوش در گرمای مرداد، سرحالتان می آورد؛ خبر ثبت جهانی راه آهن 
سراســری ایران در جلسه میراث یونســکو امسال! در این متن قرار 
است به جزئیات خبر ثبت جهانی راه آهن سراسری ایران در میراث 
جهانی یونسکو بپردازیم؛ از ماجرای پرونده تا دلایل ثبت و تاریخچه 

مختصری از راه آهن ایران.
 ماجرای پرونده راه آهن سراسری ایران در یونسکو ��

پرونده راه آهن سراســری ایران از ســال ۱۳۹۶ به یونسکو تحویل 
داده شد امّا آن زمان تصویب نشد و کارشناسان یونسکو اصلاحات و 
نظراتی روی آن دادند. ســال ۲۰۱۹ بود که دوباره پرونده راه آهن به 
یونسکو برگردانده شد ولی باز هم به ثبت نرسید. در نهایت قرار شد 
این پرونده در ســال ۲۰۲۰ دوباره بررسی شود امّا کرونا از راه رسید 

و جلسه یونسکو به ۲۰۲۱ موکول شد؛ یعنی امسال و اوایل مرداد.
این جلســه یونسکو که چهل و چهارمین جلســه بود روز جمعه )۱ 
مرداد( در چین به صورت مجازی شــروع شد و فقط اعضای کمیته 
میان دولت ها در فوجوی چین حضور داشــتند. ایــران با دو پرونده 
»راه آهــن ایران« و »هورامان« به این جلســه آمد و با اصلاحات 
و شفاف ســازی هایی که در بندهای پرونده راه آهن انجام داده بود، 
سرانجام راه آهن سراسری ایران به عنوان بیست و پنجمین اثر ایران، 
به جرگه میراث جهانی یونسکو پیوست. البته کارشناسان ایکوموس 

ایرادهایی به آن گرفتند امّا مانع از ثبت جهانی نشد.

 سعید رسولی مدیرعامل شرکت راه آهن می گوید: »راه آهن سراسری 
ایران از دو رشــته کوه زاگرس و البرز عبور می کند و طولانی ترین 
مســیر ریلی در جهان اســت که در میراث جهانی ثبت شده است و 
ما برای انجام این کار تمامی نقشه ها و المان های مختلف سراسری 
را تهیه کرده و در اختیار یونســکو قرار داده ایم. همچنین، مشاوران 
و بازرســان مختلفی از سازمان یونســکو در مهر ماه سال ۹۸ وارد 
ایران شــدند و در طی دو هفته حضور خود در ایران از تمامی شبکه 

ریلی کشــور بازدید کردند که خوشبختانه بازدید آنها مورد تایید قرار 
گرفت و با تهیه گزارشــی مثبت از راه آهن ایران امروز بالاخره ثبت 

جهانی شد«.
فهرست  �� در  ایران  سراسری  آهن  را  ثبت  علت 

جهانی
 برای ثبت آثار، یونســکو اســتانداردها و دلایلی برای خود دارد که 
پیشــتر بررســی کردیم. تا کنون تعدادی از آثار ایران ثبت یونسکو 
شده اند که از این استانداردها پیروی می کردند. البته لازم است بدانید 
ثبت یک اثر مادام العمر نیســت و در صورت نقض قوانین یونسکو، 
می تواند از فهرست خارج شود. حالا دلایل ثبت راه آهن ایران را در 

این جلسه یونسکو بررسی می کنیم.
در این اجلاس یونسکو، نمایندگان کشورهای نروژ، استرالیا، اتیوپی، 
عمان، برزیل، روســیه، اســپانیا، آفریقای جنوبــی، اوگاندا، تایلند و 
مجارستان در عین تایید نظر ایکوموس برای اصلاح این پرونده، خط 
راه آهن ایران را به عنوان شگفتی مهندسی توصیف کردند. همچنین 
معتقــد بودند که این خط راه آهن در تبادل اقتصادی و بین المللی و 
پیونــد میان دریای خزر و خلیج فارس اهمیت تاریخی دارد. بنابراین 
آنها از ثبت راه آهن ایران در فهرست میراث جهانی یونسکو حمایت 

کردند.
نماینده چین هم بعد از بررســی پرونده اعلام کرد: »این پرونده به 
خوبی دارای معیارهای ۲ و ۴ برای ثبت در فهرســت میراث جهانی 

یونسکو است«. منظور از معیار ۲ و ۴ موارد زیر است:
اثر، نشان دهنده تبادل ارزش های بشری در یک بازه زمانی در یک 
منطقه فرهنگی از لحاظ پیشرفت در معماری یا فناوری، برنامه ریزی 

شهری یا طراحی چشم انداز باشد.
اثر، نمونه ای برجســته در معماری یا تکنولوژی که مرحله مهمی از 

تاریخ بشر را نشان دهد.
آقــای طالبیان، معاون میــراث فرهنگی وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، معتقد است پرونده راه آهن ایران با ۱۴۰۰ 
کیلومتر گستردگی که استان های مختلفی را به هم متصل می کند، 
از جمله پرونده های زنجیره ای ایران همچون قنات، باغ های ایرانی و 
کلیساها محسوب می شد که تمام ایستگاه ها، پل ها و ... را به عنوان 

مقصد جهانی معرفی می کند.
ســعید رســولی مدیرعامل شــرکت راه آهن می گوید که این اثر، 
طولانی ترین راه آهن ثبت شــده در فهرست جهانی یونسکو است و 
ایران چهارمین کشــور در ثبت جهانی راه آهن در جهان است. پیش 

از ایران، ایتالیا، ســوئیس و هند راه آهنشان را ثبت جهانی کرده اند. 
راه آهن سراسری ایران، خلیج فارس را به دریای خزر وصل می کند 
و تمامی اقوام ایرانــی از جمله کرد، لر، عرب، مازنی و ترکمن را به 
یکدیگر پیوند می دهد. مســیر این راه آهن سراسری از بندر ترکمن 
در شــمالی ترین نقطه آن آغاز و به بندر امام خمینی در جنوبی ترین 
نقطه منتهی می شــود و در میانه راه از ایستگاه های مهمی همچون 
قائمشهر، گدوک، گرمسار، تهران، اراک، دورود، شهبازان و اندیمشک 

عبور می کند. 
همچنین معاون وزیر راه و شهرســازی معتقد اســت این اثر، اولین 
اثر میراث صنعتی ایران در لیســت یونســکو محسوب می شود و از 
این جهت اهمیت دارد.بدون شــک، مســیر راه آهن سراسری ایران 
نه تنها از حیث تکنیک و کیفیت ســاخت، بلکه از بعد گردشــگری 
و برخورداری از مناظر و جاذبه هــای طبیعی ویژه در جهان اهمیت 
دارد و به همین دلیل نیز هم راه آهن جمهوری اســلامی ایران و هم 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی این مسیر تاریخی 
را برای ثبت در فهرست میراث جهانی یونسکو درنظر داشتند و اکنون 
یونسکو در اجلاس چین به جهانی شدن این مسیر مملو از جاذبه های 
طبیعی، بناها و پل ها و ایستگاه ها و تأسیسات و حتی لوکوموتیوهای 

تاریخی رأی داد.
حالا وقت آن اســت تا نگاهی اجمالی به روند ساخت این خط ریلی 

در ایران بیندازیم.
پیشینه احداث و بهره برداری موفق نخستین راه آهن در ایران به دوره 
قاجار و ســال ۱۲۲۷ خورشــیدی )۱۸۴۸ میلادی( از رشت به بندر 
پیربازار و بندر انزلی بازمی گردد که بقایای آن هنوز در مســیر رشت 
به پیربازار با یک لوکوموتیو بخار در محوطه اداره کل بنادر اســتان 
گیلان وجــود دارد امّا از آن زمان راه نیفتاد و شــروع اصلی آن به 
سال ۱۳۰۵ برمی گردد. زیرا آغاز احداث راه آهن ایران در سال ۱۳۰۵ 
شمســی به تصویب رسید و یک ســال بعد از آن، مهندسان ایرانی، 
آلمانی و آمریکایی احداث این مسیر ۱۳۹۴ کیلومتری را آغاز کردند. 
بنابراین، تحقق کامل این آرزوی ملی تا سال ۱۳۰۶ به طول انجامید. 
در ســال ۱۳۰۶، قرارداد نقشه برداری برای احداث خطوط راه آهن با 
کنسرسیومی متشکل از کمپانی آمریکایی یولن و شرکت های آلمانی 
فیلیپ هولتسمان - ویولیوس برگر و زیمینس باواونیون به بهای هر 
کیلومتر حداکثر ۳۶۸ تومان بســته شد.در نهایت، بهره برداری کامل 
از راه آهن سراســری ایران در ســال ۱۳۱۴ آغاز شد و علی منصور، 
وزیر راه و شهرسازی وقت، در دوازدهم مرداد ۱۳۱۴ لایحه ای برای 
تشکیل مؤسسه راه آهن دولتی کشور به تصویب مجلس شورای ملی 
رساند تا از اول مهر ۱۳۱۴ »نگاهداری و به کارانداختن همه اموال و 
اثاثیه و ابنیه و وســایل نقلیه و ساختمان های فنی متعلق به خطوط 
آهن و کشــتیرانی دریاچه ارومیه« را به عهده بگیرد. این مسیر ادامه 
داشت تا مرداد امسال، میراث ریلی ایران به مقصد ثبت جهانی رسید. 
امیدواریم به بهبود شــرایط ریلی و انجــام اصلاحات لازم در طرح 

یونسکو، این اثر همچنان در فهرست میراث جهانی باقی بماند.
تألیف: لست سکند  
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)آتلیه برنز(

معلولیت به مثابه پدیدهای زیســتی و اجتماعی، واقعیتی است که 
تمام جوامع، صرف نظر از میزان توسعه یافتگی، اعم از کشورهای 
صنعتی و غیرصنعتی با آن مواجه هســتند. این پدیده، بخشی جدا 
ناپذیر از زندگی بشــری اســت به گونه ای که هر انسانی در طول 
حیات خود به علل مختلف مثل بیماری و حوادث و یا با رسیدن به 
دوران سالمندی آن را تجربه خواهد کرد و آمارها نشان می دهد که 
با پیشــرفت علم و تکنولوژی و افزایش سوانح و حوادث، نه تنها از 
تعداد افراد معلول کاســته نمی شود بلکه هر ساله بر تعداد این گروه 

از جامعه افزوده می شود.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت بهره برداری 
متروی تهران و حومه؛ ارزیابی فضاهای عمومی، با توجه به نیازهای 
معلولان و جانبازان و برنامه ریزی برای آنها، یکی از ضروریات هر 
جامعه، به خصوص جامعه ماســت که بعد از جنگ تحمیلی با جمع 

کثیری از جانبازان و معلولان مواجه شده است.
اگرچه ممکن است فرد معلول استفاده کننده از فضاهای عمومی با 
دیگران تفاوت داشته باشد ولی تکیه بر ناتوانی فرد، نه تنها کمکی 
به وی نمی کند بلکه بر مشکلات وی خواهد افزود. افراد معلول غالباً 
مشــکلاتی دارند که مانع انجام برخی از فعالیت های آن ها می شود 
یا احتمالًا آنها بعضی از کارها را به شــکل دیگری انجام می دهند. 
اما اکثر افراد معلول نیز می توانند پس از آموزش الزام و با مســاعد 

نمودن شرایط بیرونی، بســیاری از فعالیت های عادی زندگی را با 
اندکی تفاوت یا آهســته تر از دیگران انجام دهند. با توجه به هدف 
عمده مدیریت شهری که فراهم آوردن خدمات و امکانات عمومی 
به منظور تحرک، جا به جایی بهتر و دسترسی آسانتر در سطح شهر 
است، اهمیت توجه به نیازهای معلولین در برنامه ریزی حمل ونقل 
عمومــی نمایان می گردد. در همین راســتا، مترو به عنوان یکی از 
ابزارهای مهم حمل ونقل عمومی در کلانشهری مثل تهران که با 
آمار قابل توجهی از معلولان مواجهه اســت، پس از تسهیل نمودن 
شرایط اســتفاده، می تواند نقشی مؤثر در بهبود کیفیت زندگی این 
افراد داشته باشــد. بنابراین با توجه به اینکه تمامی افراد جامعه در 
استفاده از تسهیلات و امکانات عمومی دارای حقوق یکسان هستند 
و برای شکوفایی استعدادها باید امکانات به صورت مساوی در اختیار 
آنهــا قرار گیرد و همچنین با در نظر گرفتن میزان اســتقبال افراد 
دارای معلولیت در استفاده از خدمات عمومی شهری به ویژه حمل 
و نقل ریلی، ضرورت بررســی وضعیت مناسب سازی ایستگاه های 
خطوط مترو در راســتای استفاده اقشــار خاص و کم توان، امری 

بدیهی خواهد بود.

  عبدالــه پور نایــب رییس هیات مدیــره و مدیرعامل شــرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه خاطرنشان کرد: از مجموع ۱۴۰ 
ایستگاه در حال بهره برداری در ۷ خط، تعداد ۱۱۰ ایستگاه معادل 

۷۸ درصد دارای رمپ یا ورودی همسطح می باشند.
وی با اشــاره به اینکه از مجموع ۳۱ ایســتگاه واقع شــده در خط 
۱ متروی تهران، تعداد ۱۹ ایســتگاه، از مجموع ۲۲ ایستگاه واقع 
شــده در خط ۲ متروی تهران، تعداد ۱۵ ایســتگاه، از مجموع ۲۵ 
ایستگاه واقع شــده در خط ۳ متروی تهران، تعداد ۲۲ ایستگاه، از 
مجموع ۲۱ ایســتگاه واقع شده در خط ۴ متروی تهران، تعداد ۱۴ 
ایستگاه، از مجموع ۱۲ ایستگاه واقع شده در خط ۵ متروی تهران 
تمامی ایستگاه ها، از مجموع ۱۴ ایستگاه واقع شده درخط ۶ متروی 
تهران ۱۳ ایســتگاه و از مجموع ۱۶ ایســتگاه واقع شده در خط ۷ 
متروی تهران ۱۵ ایســتگاه دارای سطح شــیب دار یا ورودی هم 
سطح می باشد. گفت: از مجموع ۱۴۰ ایستگاه در حال بهره برداری 

در ۷ خط، تعداد ۵۹ ایستگاه دارای آسانسور می باشند.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه تصریح کرد: از 
مجموع ۳۱ ایستگاه خط ۱ تعداد ۲۱ ایستگاه، از مجموع ۲۲ ایستگاه 
خط ۲ تعداد ۱۳ ایســتگاه، از مجموع ۲۵ ایستگاه واقع شده در خط 
۳ متروی تهران تعداد ۲ ایستگاه، از مجموع ۱۴ ایستگاه افتتاح شده 

در خط ۶، پنج ایســتگاه از مجموع ۱۶ ایستگاه افتتاح شده در خط 
۷، تعداد شــش ایستگاه و تمامی ایستگاه های واقع در خط ۵ در هر 
دو سکو دارای آسانســور بوده و این خط برای استفاده افراد دارای 

معلولیت به ویژه معلولین حرکتی دائم و موقت، مناسب می باشد.
عبداله پور گفت: در حال حاضر خط ۵ از منظر پوشش هر دو سکو 
توسط آسانسور با میزان ۱۰۰ درصد، خط ۱ با ۳۹ درصد و خط ۲ با 
۵.۳۶ درصد مناسب ترین خطوط جهت ارائه خدمات به افراد دارای 
معلولیت هستند همچنین با توجه به ضرورت مسیریابی افراد کم بینا 
و نابینا در حال حاضراز مجموع ۱۴۰ ایستگاه در حال بهره برداری 

تعداد ۷۵ ایستگاه دارای مسیر روشن دلان در تراز سکو می باشند.
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه با اشاره به 
هدف عمده مدیریت شهری که فراهم آوردن خدمات و امکانات 
عمومی به منظور تحرک، جابه جایی بهتر و دسترســی آسانتر در 
سطح شــهر و اهمیت توجه به نیازهای معلولین در برنامه ریزی 
حمل ونقلی اســت گفت: شــرکت بهره برداری متروی تهران و 
حومه در همین راســتا، به عنوان یکی از وسایل مهم حمل ونقل 
عمومی در کلان شــهری مثل تهران که با آمار قابل توجهی از 
معلولان مواجهه است، سعی کرد با تسهیل کردن شرایط استفاده 
افراد دارادی معلولیت، نقشــی مؤثر در بهبود کیفیت زندگی این 

افراد داشته باشد.

ابزارهای مهم حمل و نقل عمومی در کلانشهر تهران

بهبود کیفیت زندگی معلومان در متروی تهران


